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کسب رتبه برتر یادگار امروز
 در جشنواره »پلیس، رسانه و امنیت« 

مراســم تجلیل از برگزیدگان و اختتامیه جشــنواره پلیس، رسانه و امنیت لرستان با حضور مسئولان و اصحاب رسانه لرستان در  تالار شهید آوینی اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی لرستان برگزار شد. در این جشنواره که به مناسبت هفته نیروی انتظامی و با شعار پلیس هوشمند، جامعه قانون مدار و امنیت پایدار برگزار شد،  روزنامه یادگار امروز  

در بخش گزارش نویســی وتحلیل  رتبه برتر این جشنواره را به خود اختصاص داد. 
گفتنی اســت، در این جشــنواره ۵ هزار و ۲۳۷ اثر با موضوع شــهدا، حجاب، عفاف ،نظم ،امنیت ،قانونمداری ؛ پلیس  مقتدروموضوعات مرتبط با پلیس ارسال شد که از این 
تعداد ۳۹ اثر در بخش های مختلف رسانه ای برگزیده و تجلیل شد. دبیرخانه این جشنواره از ۱۵ تیرماه امسال فعالیت خود را آغاز و تا ۳۱ شهریور ادامه داشت و آثار ارسالی 

مربوطه توســط  دبیرخانه جشنواره به هیئت داوران ارجاع و برگزیدگان انتخاب و از آنها تجلیل شد. 

روزنامه یادگار امروز  منتظر ارائه پیشنهادات و نظرات شما می باشد 

yadegar_emrooz@yahoo.com

آیاکودکانکارچهرهشهررازشتکردهاند؟
مصطفیآبروشن-جامعهشناس

آقای چمران، ریاســت محترم  شورای شــهر تهران، اخیراً به مناسبت هفته 
کودک گفتید: »وجود کودکان کار چهره ی شهر را زشت کرده است.« خدمت 
شــما بگویم که پدیده های اجتماعی را بایستی در کلیت خود مورد واکاوی و 
بررســی  قرار داد، کودکان کار چهره شهر را زشت نکردند بلکه این کودکان 
قربانیان شرایط دشوار زندگی هستند.کودکانی که همگی دارای ویژگی خاص 
و مبتلا به فقرند که محصول نابســامانی های اقتصادی و بیکاری گســترده 
هســتند، اگر نهادهای متولی از جمله شــورای شــهر در وظیفه ذاتی خود 
شایســته عمل می کرد شاهد کودکانی معصوم نبودیم که به زعم شما چهره 
شهر را زشــت جلوه دهند. افزایش روز افزون کودکان کار به عنوان کدهایی 
است که بایستی ما را به تامل وا دارد.این تفکر ساده انگارانه ای است که انتظار 
داشــته باشیم با جمع آوری این کودکان از سطح شهر، مشکل کودکان کاربر 
طرف گردد متاسفانه رویه جمع آوری و بر گرداندن کودکان به شهرهای شان 
که سال هاســت در مدیریت شهری حاکم اســت و جنابعالی نیز بر آن تاکید 
دارید نوعی پاک کردن صورت مسئله هست، در واقع به جای ریشه کن کردن 
علل پیدایش آسیب های اجتماعی، تنها با نگاهی زیبا شناختی سعی در جمع 
آوری و یا به اصطلاح ســاماندهی موقتی قربانیان جامعه دارید در اکثر مواقع 
شاهدیم که با جابه جایی فیزیکی معتادان و کودکان کار به شهرهای اقماری 
این گونه به افکار عمومی القا می شــود که مســأله آسیب دیدگان اجتماعی 
حل شده اســت در حالی که این الگوی رفتاری تکرار شونده و بی اثر، نوعی 
مسئولیت گریزی اشکار اســت.نقد دیگری که به جنابعالی و مدیران شهری 
وارد اســت بکارگیری از مفاهیم غیر انسانی »جمع آوری « و یا »ساماندهی 
« دررابطه با کودکانی اســت که خود قربانی شــرایط موجود هستند. مفهوم 
جمع آوری یعنی تقلیل یک انسان در حد اشیای اضافی شهر که باید آنان را 
از نگاه شــهروندان مخفی نگه داشت در حالی که ریشه مسائل و آسیب های 
اجتماعی که به اشــکال مختلف خودنمایی می کند انعکاس ضعف عملکردی 
نهادهای مسئول است، ما دائماً از سوی دولت و مدیران شهری می شنویم که 
در راستای توانمندسازی زنان و کودکان آسیب پذیر گام های فراوانی برداشته 
شــده اما واقعاً جای سؤال است که معنی توانمندسازی آسیب های اجتماعی 
چیســت؟ آیا خدمات مشاوره ای با هدف تغییر نگرش یا سازگاری با وضعیت 
موجود برای افراد بی پناه و خیابان گرد شــهری مثمــر ثمر خواهد بود؟ آیا 
آموزش های به اصطلاح »درک موقعیت خود در شــرایط بحرانی « مشکلات 
مالی و مسأله بیکاری آنان را بهبود بخشید؟ آیا اقدامات نظری و گفتار درمانی 
برای این طبقات فرودست اجتماعی نانی به سفره نداشته آنان اضافه می کند؟
ســؤال اینجاســت که به رغم وجود نهادهای گســترده و موازی که متولی 
رســیدگی و پیشگیری از وقوع آسیب های اجتماعی هستند چرا باید هزاران 
کودک کار در ســطح شهر تهران وجود داشــته و از حداقل نیازهای زیستی 
محروم باشند؟ یادآور می شوم که این کودکان در آینده نزدیک صاحب حجم 
عظیمی از ســپرده های بزه کاری و ویروس ایدز خواهند شد؛ کودکانی که به 
شدت آسیب پذیر و آسیب رسان هستند و در مقطع خاصی که می رسند این 

آسیب پذیری را به گروه های دیگر اجتماعی نیز منتقل می کنند. 

نگاه روز
زیرساختی فراهم نیست
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توپ کمبود و گرانی دارو در زمین کدام ارگان است؟توپ کمبود و گرانی دارو در زمین کدام ارگان است؟

گرانی دارو   گرانی دارو    زمزمهزمزمه 

وج  شانگهای، کلید خر
از لیست سیاه 

FATFمی شود؟

بده بستان نفتی؛    

هند را می دهیم، بازار چین را 
رگتر می کنیم   بز

» سایه  باد«؛رمانی از مجموعه
گورستان کتاب های فراموش شده

صفحه2

صفحه7

صفحه 8

کارشناسان اقتصادی معتقدند برخلاف ادعای برخی رسانه ها، عضویت در 
ســازمان شانگهای، موجب خروج خودکار ایران از لیست سیاه FATF نخواهد 
شــد؛ بنابراین اگر ایران بخواهد تعاملات اقتصادی استاندارد با سایر کشورهای 
عضو شانگهای نیز داشته باشــد، باید مشکلات خود در مورد با گروه ویژه اقدام 

مالی را برطرف کند.

اداره كل  راه آهن قم  - اداره تداركات و پشتيباني

 اداره كل راه آهن قم  در نظر دارد حمل فراورده هاي نفتي خود 
را بصورت ارزيابي ساده به بخش خصوصي واگذار نمايد.  لازم به ذكر 
است كليه مراحل برگزاري مناقصه  از دريافت و تحويل اسناد مناقصه 
از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس:  

www.setadiran.ir   انجام خواهد شد.
1-  موضوع: حمل فرآورده هاي نفتي راه آهن قم

2-  مدت و محل اجرا : مدت 12  ماه  - محل  اجراء  طبق اسناد 
مناقصه مي باشد

3- برآورد اوليه : 17,522,500,000 ريال
4-  مبلغ تضمين شركت در فرايند ارجاع كار : 876,125,000 

ريال 
ارائه ضمانتنامه به عنوان تضمين  مناقصه گرانی که قصد    -5
شرکت در فرآيند ارجاع کار را دارند می بايست ضمانتنامه بانکي 
راه  سپرده  وجوه  تمركز  بنام  به  مجاز  بانکهاي  از  يکي  صادره 
آهن نزد بانك مركزي که حداقل سه ماه ازآخرين تاريخ تحويل 
پيشنهادها اعتبار داشته و براي 3 ماه ديگر قابل تمديد باشد را 

ارائه نمايند.

 شركت كنندگان در فراخوان مي بايست:
1- ارائه پروانه فعاليت در زمينه حمل مواد نفتي از سازمان راهداري 
و حمل و نقل جاده اي و تائيديه از شركت ملي پخش فرآورده هاي 

نفتي منطقه قم ارائه نمايند. 
6- گواهي صلاحيت ايمني از وزارت تعاون ، كار و رفاه اجتماعي 

ارائه نمايند.
7-  مهلت دريافت اسناد مناقصه: حداکثر تا ساعت 10:00 روز 

سه شنبه مورخ1401/08/03  
8-  مهلت بارگذاري و ارسال  اسناد تکميل شده مناقصه : 

حداکثر تا 10:00 روز سه شنبه مورخ 1401/08/17  
9-  پيشنهاد دهندگان در صورت عدم عضويت قبلي ضروري است 
مراحل ثبت نام در سايت مذكور و دريافت گواهي امضاء الكترونيكي 
جهت شركت در فراخوان را محقق سازند. شماره تماس سامانه ستاد:  

021-1456
10-  اطلاعات تماس اداره کل راه آهن قم : 02531622494-95

تاريخ انتشار نوبت اول : 1401/07/25 
تاريخ انتشار نوبت دوم : 1401/07/26

آگهي دعوت به مناقصه عمومي يك مرحله اي 
ارزيابي ساده )فشرده( 
شناسه آگهی : 1393342شماره137-23-1401-2

نوبت اول

شناسه آگهی : 1394501
به استناد  رونوشت  سند  شماره 21952 مورخ  1401/03/04 با  
شناسه سند 140111456973000010 دفتر اسناد رسمی 78 
ديلم آقای سيد رضا عوض پور فرزند سيد بارونی 3 دانگ سهام خود 
در مالکيت لنج باری  به شماره ثبت 12671- بندرعباس را به آقای 

علی ميری زاده فرزند مهدی انتقال قطعی داده است.
مراتب به استناد ماده 25 

قانون دريايی ايران آگهی می گردد

نقل و انتقال لنج بارینقل و انتقال لنج باری
به شماره ثبت به شماره ثبت 1267112671- بندرعباس- بندرعباس

)نوبت اول()نوبت اول( شناسه آگهی : 1394516

آگهي فراخوان مزايده حضوریآگهي فراخوان مزايده حضوری
)نوبت اول()نوبت اول(

شركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان درنظر دارد »سرمايه گذاری در طرح 
برداشت  مقابل  لايروبي و ساماندهي رودخانه های شهرستان ميناب در 
مصالح مازاد شن و ماسه رودخانه کريان« با برآورد هزينه 4,998,000,000 ريال 
و پايه مزايده )وجه مازاد بر اجرای طرح ساماندهی( به مبلغ  20,000,000 ريال را از 
طريق مزايده عمومی )حراج حضوری( به سرمايه گذار واجد صلاحيت پيمانکاری پايه 5 
رشته آب يا راه و باند فرودگاه و يا بهره برداران شن و ماسه ) با بکارگيری پيمانکار دارای 
صلاحيت مذکور( واگذار نمايد. مبلغ سپرده شرکت در مزايده 100,000,000ريال از نوع 
)www.setadiran.ir( پرداخت الکترونيکی، مهلت تهيه اسناد از سامانه ستاد ايران 

حراج  برگزاری  زمان   ،1401/08 مورخ 02/  تا  حداکثر  و  آگهی  اين  درج  تاريخ  از 
حضوری ساعت 8  الی 12مورخ  03/ 08/ 1401 می باشد. در ضمن هزينه کارشناسی 

دادگستری و آگهی روزنامه به عهده برنده مزايده می باشد. 
تاريخ انتشار نوبت اول : 1401/07/25 تاريخ انتشار نوبت دوم : 1401/07/30

شركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان

وزارت نیرو
شركت مدیریت منابع آب ایران

روابط عمومي شركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان
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پس لرزه معرفی صولت مرتضوی 
به عنوان وزیر کار 

معلوم نیســت موافقان او در جلسه رأی اعتماد قرار 
است از چه تخصص و دانش و کارآمدی مرتضوی در 
حیطه وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی دفاع کنند.
در حالی که نمایندگان انتظار داشتند رئیسی از بین 
کارکنان و باتجربه های وزارت کار و کســانی که در 
این حوزه تجربه و اندوخته ای دارند، کسی را به عنوان 
وزیر پیشنهادی معرفی کند اما او ترجیح داد صولت 

مرتضوی را برای این وزارتخانه مهم پیشنهاد دهد.
نکته درخور توجه هم این است که او هیچ اندوخته و 
تجربه ای در این حوزه ندارد و معلوم نیست موافقان 
او در جلســه رأی اعتماد قرار است از چه تخصص 
و دانش و کارآمدی مرتضوی در حیطه وزارت کار، 

تعاون و رفاه اجتماعی دفاع کنند.

چرخش ۱۸۰ درجه ای 
ایلان ماسک در مورد هزینه 
اینترنت ماهواره ای اوکراین

کارآفرین جنجالی آمریکایــی در توییتی خبر داد 
که کمــاکان هزینه خدمات اینترنــت ماهواره ای 

"استارلینک" در اوکراین را تقبل خواهد کرد.
تارنمای ســی ان ان گزارش داد که ایلان ماســک 
در چرخشی ۱۸۰ درجه ای توییت کرد که شرکت 
اســپیس ایکس به ارائه رایــگان خدمات اینترنت 

ماهواره ای استارلینک در اوکراین ادامه می دهد.
ماســک نوشت: به جهنم.. با وجود آنکه استارلینک 
کماکان ضرر می کند و شرکت های دیگر میلیاردها 
دلار از مالیات مردم را دریافت می کنند، ما به ارائه 
رایگان )اینترنت ماهواره ای اســتارلینک( به دولت 

اوکراین ادامه می دهیم.
شــرکت اســپیس ایکس به تارگی اعلام کرده بود 
که دیگر قادر به پرداخــت هزینه اینترنت ماهواره 
ای اســتارلینک در اوکراین نبوده و چنانچه آمریکا 
خواهان ادامه این ســرویس در آن کشــور است، 

پنتاگون باید پرداخت هزینه آن را تقبل کند.
گیرنده های اســتارلینک از فصل بهار گذشته اقدام 
به ارائه خدمات اینترنتــی در اوکراین نموده و این 
ســرویس برای ارتش اوکراین به شدت حیاتی بوده 

است.
مدیر فروش شــرکت اســپیس ایکس در شهریور 
گذشــته به وزارت دفاع آمریکا نامه ای فرستاده و 
آشــکارا در ارتباط با پرداخت هزینه این ســرویس 
اینترنت ماهواره ای نوشته بود: "ما در وضعی نیستیم 
که گیرنده های بیشــتری به اوکراین خیرات کنیم 
و یــا برای یک دوره نامحــدود هزینه های آن را بر 

عهده بگیریم. "

حمایت دوباره بایدن
 از نا آرامی ها در ایران

رئیس جمهور آمریکا بار دیگــر با اعلام حمایت از 
حوادث جاری در ایران گفت که برای اغتشاشگران 

احترام قائل است.
جو بایدن رئیس جمهور آمریکا در جریان یک سفر 
در پاسخ به سوالی درباره حادثه پیش آمده در زندان 
اوین گفت که احترام زیادی برای مردم و زنانی قائل 

است که )در ایران( به خیابان ها می آیند.
وی که پیشتر نیز با مداخله در امور داخلی کشورمان 
از ناآرامی هــای اخیر در ایران حمایــت کرده بود، 
مدعی شد که این شرایط حیرت انگیز است و از نظر 

او افراد خوبی در دولت ایران نیستند.
بایدن همچنین ادعا کرد که این شرایط تا مدت های 

طولانی متوقف نخواهد شد.
در پی وقوع حادثه آتش ســوزی در بندهای شش و 
هفت زندان اوین برخی رســانه های خارجی تلاش 
کردند گــزارش دهند که این اتفاق در بندهایی که 
زندانیان امنیتی زندانی هســتند، رخ داده است که 
واکنش ســخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا را نیز 

در پی داشته است.
وی در یک توئیت تاکید کرد که گزارش های مربوط 
به زندان اوین را دنبال می کند و واشنگتن با سوئیس 

به عنوان حافظ منافع خود در تماس است.

قوه قضاییه اعلام کرد

چهار فوتی و ۶۱ مجروح 
در آتش سوزی اوین

قوه قضاییه اعلام کرد که آتش سوزی های شامگاه 
شــنبه ۲۳ مهر در زندان اوین منجر به درگذشت 

۴ زندانی و مجروح شدن ۶۱ نفر دیگر شده است.
مرکز رســانه قوه قضائیه اعلام کرد: در پی درگیری 
شــنبه شب گذشته بین برخی از زندانیان بند ویژه 
ســرقت و محکومیت های مالی زندان اوین و آتش 
سوزی پیش آمده در کارگاه خیاطی این زندان، که 
منجر به ورود ســریع و به موقع نیروهای انتظامی 
و امدادی شد تعداد قابل توجهی از زندانیان نجات 
پیدا کــرده و از صحنه آتش ســوزی به نقطه امن 
منتقل گردیدند و متاسفانه ۴ زندانی نیز فوت شده 
و تعدادی مجروح شدند. بر اساس این گزارش طبق 
آخرین اطلاعات به دست آمده، ۴ نفر از زندانیان بر 
اثر استنشاق دود ناشی از آتش سوزی ها درگذشتند 
و ۶۱ زندانی نیز مجروح شده اند. هر ۴ زندانی فوت 
شده جزو محکومین ناشــی از سرقت بودند که در 
زندان اوین دوران محکومیت خود را طی می کردند.

کارشناسان اقتصادی معتقدند برخلاف ادعای برخی رسانه ها، 
عضویت در سازمان شانگهای، موجب خروج خودکار ایران از 
لیست سیاه FATF نخواهد شد؛ بنابراین اگر ایران بخواهد 
تعاملات اقتصادی استاندارد با سایر کشورهای عضو شانگهای 
نیز داشته باشد، باید مشکلات خود در مورد با گروه ویژه اقدام 

مالی را برطرف کند.
 از اواخر شــهریور ماه ســال جاری و بعد از رسانه ای شدن 
خبر عضویت دائم ایران در سازمان همکاری های شانگهای، 
خبرگزاری های نزدیک به دولت، این خبر را به عنوان یکی از 
مهمترین دستاوردهای اقتصادی دولت و عاملی برای بهبود 

وضعیت اقتصاد تحریم زده ایران منتشر کردند.
در یکی از اخبار منتشــر شده، چنین تیتری برای اظهارات 
معاون امور بین الملل اتاق بازرگانی ایران انتخاب شــده بود: 
»عضویت در پیمان شــانگهای، ایران را از فهرســت ســیاه 

FATF به صورت خودکار خارج می کند.«
البته بررســی ویدئوی اظهارات علیرضا یاوری، معاون امور 
بین الملل اتــاق بازرگانی ایران نشــان می دهد که گوینده 
به چنین صراحت و قاطعیتی ایــن موضوع را مطرح نکرده 
است؛ اما از قرار معلوم، تنظیم کنندگان خبر با انتخاب تیتری 
گمراه کننده به دنبال مقاصد خود بودند. انتشار این خبر که 
واکنش های زیادی هم به دنبال داشته است، نشان می دهد 
برخی به دنبال القای این باور به افکار عمومی هستند که با 
عضویت دائم ایران در سازمان همکاری های شانگهای، تمام 
موانع مربوط به تعاملات اقتصادی ایران با کشورهای دیگر را 
هزینه بردار و محدود می کند، برطرف خواهد شــد. اما آیا در 

واقع این امر شدنی است؟
عضویت دائمی ایران در شانگهای آغاز   

شده است؟
ایران از سال ۲۰۰۵ عضو ناظر سازمان شانگهای بود و بعد از 
آن نیز از سال ۲۰۰۸ درخواست عضویت کامل خود را مطرح 
کرد؛ اما به دلیل تحریم های سازمان ملل امکان عضویت ایران 
وجود نداشــت. طبق مقررات سازمان شانگهای کشوری که 
تحت تحریم شــورای امنیت ســازمان ملل باشد، نمی تواند 
عضو دائم این ســازمان شود. اما در سال ۲۰۱۵ در پی توافق 
هسته ای، تحریم های شورای امنیت سازمان ملل علیه ایران 
برداشته شد و موانع عضویت دائم تا حدود زیادی مرتفع شد.
ایران برای تغییر نوع عضویت خود از ناظر به دائم در سازمان 
همکاری های شانگهای یک فرآیند حداقل دوساله مربوط به 
پذیرش توافق نامه ها مطابق با رویه سازمان را پیش روی خود 
دارد. به  طور کلی، هر کشوری که درخواست عضویت دائم در 
سازمان شــانگهای دارد، باید تمام اسناد و دستورالعمل های 

آن را بررسی کرده و در فاصله زمانی چند ماهه به آنها ملحق 
شود.

ایران فرصت دارد تا دســامبر به پنج ســند ملحق شود. در 
واقع ایران متعهد می شود از تاریخ دریافت اطلاعیه دبیرخانه 
سازمان همکاری های شانگهای، حداکثر تا ۱ دسامبر ۲۰۲۲ 
به منشــور، کنوانســیون مبارزه با تروریسم، جدایی طلبی و 
افراط گرایی شــانگهای مورخ ۱۵ ژوئن ۲۰۰۱ و پروتکل های 

آن ملحق شود.
آیا ایران می تواند با عضویت در شانگهای   

از فهرست سیاه FATF خارج شود؟
برخی از کارشناسان معتقدند که رابطه سازمان همکاری های 
شانگهای با FATF بسیار جدی و تعاملی است؛ باید گفت 
که این ســازمان یکی از نهادهای بین المللی اســت که به 
عضویت FATF درآمده است. عضویت این سازمان، مانند 
اکثر سازمان های بین المللی در این نهاد، به صورت “عضویت 
ناظر” اســت. این بدان معناست که این سازمان، به  تمامی 
تعهــدات و توصیه های FATF عمل می کند و نماینده این 
سازمان در تمام جلسات FATF شرکت خواهد داشت؛ اما 

حق رأی ندارد.
یکی از استدلال هایی که با استناد به آن، عضویت دائم ایران 
در شانگهای را معادل خروج از لیست سیاه FATF می دانند، 
یادداشــتی است )MOU( که بر اساس آن نزدیک به چهل 
توافق نامه و یک کنوانســیون بین ســازمان همکاری های 
شانگهای و اعضای آن ایجاد می شود، کشورمان باید مفاد این 
توافقات را کامل بپذیرد تا عضویت دائمی آن در نهایت تحقق 
پذیرد و این توافق نامه ها و کنوانسیون ها کشورمان را ملزم به 

تعهدات FATF می کند.

در همین راستا، اعضا نیز باید به تعهدات سازمان متبوع خود 
عمل کنند. در چنین شــرایطی چنانچه یکی از کشورهای 
عضو آن سازمان در فهرست سیاه قرار گرفته یا استانداردهای 
نهــاد FATF را انجــام نداده باشــد، وضعیت عضویت آن 

سازمان نیز تحت تأثیر قرار خواهد گرفت.
اما هیچ کدام از این توافق نامه ها ارتباط حقوقی مستقیمی با 
FATF نداشته، بلکه هرکدام تعاریف و الزامات خاص خود 
 FATF را دارند که هرگز به پیچیدگی و در سطح تعهدات
نیســت. بررســی وضعیت عضویت پاکســتان در سازمان 
 همکاری های شانگهای و FATF، حکایت از نادرست بودن 

استدلال مطرح شده دارد.
اسناد و کنوانسیون های شانگهای تعهدی   

در زمینه FATF ایجاد نمی کند
وضعیت خاکســتری پاکســتان درFATF مانع از پذیرش 
درخواست عضویت دائمی این کشور در سازمان همکاری های 
شانگهای نشده است. پاکستان ازجمله کشورهایی است که 
ســال های متمادی مانند ایران با گروه ویــژه اقدام مالی بر 
ســر اجرای کامل »اکشــن پلن« یا همان برنامه عملیاتی و 
تمهیدات ۲۷ ماده ای آن چالش دارد و هم  اکنون تنها کشور 
عضو سازمان همکاری های شــانگهای است که در فهرست 
خاکســتری این گروه قــرار دارد. ضمناً برای نخســتین بار 
پاکســتان در سال ۲۰۰۹ میلادی همراه با ایران، ازبکستان، 
ترکمنستان وارد فهرست اقدامات مقابله ای یا همان لیست 
ســیاهFATF شدند. چند دور تلاش این کشور برای خروج 
از فهرست خاکستری و نرفتن به فهرست سیاه این گروه نیز 
بی نتیجــه ماند؛ تا جایی که در آخرین دور در تیرماه ســال 
۱۴۰۰ نیز FATF آن را از فهرست خاکستری خارج نکرد.

با وجود تداوم داشــتن این وضعیت در یک دهه گذشــته، 
اعضای ســازمان همکاری های شــانگهای در ســال ۲۰۱۵ 
میلادی با درخواســت عضویت دائمی پاکســتان و تبدیل 
وضعیت آن از ناظر به دائم موافقت کرده و در ســال ۲۰۱۷ 
میلادی نیز این کشــور طی دو ســال به عضویت کامل در 

سازمان همکاری های شانگهای درآمد.
هیچ ارتباط حقوقی معنادار و عمیقی بین   

شانگهای و FATF وجود ندارد
در همین رابطه وحید قربانی؛ مدیرگروه سیاســت خارجی 
پژوهشــکده تحقیقات راهبردی مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در یادداشــتی به این مسئله اشاره کرده است؛ به گفته 
وی، چالشی که بســیاری از صاحب نظران مطرح می کنند، 
موضــوع مانع بودن اف ای تــی اف یا گروه ویــژه اقدام مالی 
اســت. جدا از مزایای مثبت یا منفــی رعایت کامل قواعد و 
دستورالعمل های FATF برای ایران، آنچه از رویه سازمان 
همکاری شــانگهای برمی آید، نپیوستن ایران به اف ای تی اف 
مانعــی جدی در تکمیل فنی عضویــت دائمی ایران در این 

سازمان ایجاد نمی کند.
قربانی در بخش دیگری از یادداشت خود می نویسد: هرچند 
گروه ویــژه اقدام مالی یکی از ســازوکارهای مالی حاکم بر 
نظام اقتصاد سیاسی جهانی شــده معاصر است، اما ماهیتاً 
هیچ ارتباط حقوقی معنادار و عمیقی بین سازمان همکاری 
شــانگهای و گروه ویژه اقدام مالی وجود نــدارد، جز اینکه 
سازمان همکاری شــانگهای از سال ۲۰۰۴ میلادی یکی از 
اعضای »ناظر« گروه اوراسیایی )Eurasian Group( و نه 

گروه ویژه اقدام مالی است.
بدون FATF تعاملات اقتصادی ایران   

هزینه های زیادی دارد
در همین رابطه پیمان مولوی کارشناس اقتصادی درگفتگو با 
خبرآنلاین گفت: عضویت دائم ایران در پیمان همکاری های 
 FATF شانگهای موجب خروج خودکار ایران از لیست سیاه
نخواهد شــد. اگر ایران عضو دائم پیمان شــانگهای شود و 
بخواهد تعاملات اقتصادی استاندارد با سایر کشورهای عضو 
داشته باشد، باید بر اســاس مفاد FATF )گروه ویژه اقدام 

مالی( و AML )مبارزه با پول شویی( اقدام کند.
وی ادامــه داد: در حال حاضر ایران تعامــلات اقتصادی را 
به صورت دوطرفه و بدون U-turn، با هزینه بسیار بالا انجام 
می دهد، اما عضویت در ســازمان شانگهای موجب نمی شود 
ایران عضو پیمان های بین المللی دیگر مانند FATF شود، 

زیرا این دو ارتباطی با هم ندارند.

از وام اتحادیه اروپا تا 4 برابری صادرات گاز؛
آذربایجان،

برنده جنگ اوکراین و روسیه!  
جمهوری آذربایجان از جنگ روســیه علیه اوکراین، نفع 
زیادی برده است. سایت شبکه الجزیره در گزارشی به قلم 
"ایوب الریمی" و با تیتر "چگونه آذربایجان به بزرگترین بهره 

بردار از جنگ اوکراین تبدیل شد؟" نوشت:
جنــگ در اوکراین باعــث افزایش نیاز بــه گاز جمهوری 
آذربایجان شــد. جنگ روسیه علیه اوکراین و به دنبال آن 
تحریم های متقابل انرژی میان روسیه و اتحادیه اروپا، باعث 
نیاز اروپا به منابع جدید گاز برای جایگزینی گاز روسیه از 

یک سو و از سوی دیگر، افزایش قیمت جهانی گاز شد.
گاز جمهوری اذربایجان یکی از جایگزین ها برای اروپایی 
هاست. جمهوری اذربایجان در جنگ روسیه علیه اوکراین، 
تلاش کرده بی طرف بماند. در ماه های نخســت امســال 
)2022( صادرات گاز از جمهوری آذربایجان در مقایســه 
با مدت مشــابه در ســال قبل )2021(، چهار برابر شد و 
درآمــد 4.18 میلیــارد دلاری را برای باکو داشــت.  این 
اتفاق نه تنها باعث حل مشــکل کسری بودجه جمهوری 
آذربایجان شد بلکه اضافه بودجه 1.57 میلیارد دلار برای 
سه ماهه اول 2022 نیز برای این کشور ثبت شد. شرکت 
گاز اذربایجان )سوکار( اعلام کرده است صادرات گاز به اروپا 
را به میزبان 30 درصد افزایش می دهد. روسیه نیز از زمان 
آغاز جنگ علیه اوکراین در اسفند1400 تاکنون، از محل 
صادرات گاز به اروپا، 25 میلیارد دلار درآمد کســب کرده 
که معادل 10 برابر درآمد جمهوری آذربایجان از صادرات 
گاز اســت. این آمار را مرکز تحقیقات انرژی و هوای پاک  
)CREA( مستقر در فنلاند اعلام کرده است. هم اکنون 
خط انتقال گاز از جمهوری آذربایجان به سمت غرب اروپا 
در حال ساخت اســت. تکمیل خط لوله "خط جنوبی" به 
طول 3500 کیلومتر و با هزینه 45 میلیارد دلار  در حال 
انجام اســت. حداکثر میزان گاز صادراتی آذربایجان از این 
خط لوله 20 میلیارد مترمکعب خواهد بود که با میزان گاز 
صادرات روسیه و نیاز گازی اروپا فاصله بسیار زیادی دارد. 
برای سرعت بخشیدن به زیرساخت صادرات گاز اذربایجان، 
اتحادیه اروپا با اعطای وام 2.1 میلیارد دلاری به این کشور 
موافقت کرده است. علاوه بر موضوع انرژی و گاز، در زمینه 
راه های تجاری هم شرایط به سود جمهوری اذربایجان شده 
است. تا قبل از این، اتحادیه اروپا در تجارت با چین، از مسیر 
زمینی روسیه استفاده می کرد اما حالا با وجود بحران در 
روابط با روسیه، اروپایی ها به دنبال مسیر جایگزین ارتباط 
تجاری و حمل و نقل هستند. جمهوری آذربایجان در نقطه 

اصلی مسیر جدید قرار دارد.
مسیر جایگزین "راه وســط" نام دارد و  از چین شروع می 
شود و بعد از عبور از کشورهای شرق دریای خزر، به دریای 
خزر و ســپس   آذربایجان می رســد. گرجستان و ترکیه 

ایستگاه های بعدی هستد تا کالا به اروپا برسد.
اتحادیه اروپا می داند که موفقیت این مسیر جدید تجاری در 
گرو تقویت زیرساخت جمهوری آذربایجان است. به همین 
دلیل اتحادیه اروپا از برنامه پرداخت وام 2.2 میلیارد دلاری 
برای حمایت از 25 هزار شــرکت کوچک  فعال در زمینه 
تجارت، صادرات و واردات  در این کشور خبر داد. اتحادیه 
اروپا همچنین به دنبال حمایت از توسعه بندر باکو است.
اورزولا فون در لاین. بندر باکو یکی از مهمترین بخش های 
این مسیر جدید است. جایی که کالاها با عبور از دریای خزر 
به این بندر می رسند. طراحی و اجرای بخش های جدیدی 
از بندر باکو برای پذیرش محموله ها آغاز شده. توسعه بندر 
باکو در دو مرحله در ســال های 2012 و 2020 آغاز شد. 
در همین راســتا، دولت آذربایجان در حال توسعه منطقه 
تجارت آزاد در منطقــه ای در 70 کیلومتری جنوب باکو 
است.  تحولات میان اتحادیه اروپا و روسیه و جنگ اوکراین، 
باعث شــد جمهوری اذربایجان برای اتحادیه اروپا اهمیت 
یابد. جمهوری اذربایجان موفق شد صدای قابل شنیدن در 
اتحادیه اروپا داشته باشد و اروپایی ها هم گوش خود را در 
برابر درخواست گرجستان و ارمنستان و دیگر کشورها برای 
توقف حمایت مالی از پروژه های انرژی جمهوری آذربایجان 
ببندد.  همچنین باکو به طرف اصلی مذاکرات اتحادیه اروپا 
در زمینه های انرژی و بازرگانی تبدیل شود این موضوع را 
می توان از افزایش تعداد دیدارها میان دو طرف از زمان آغاز 

جنگ اوکراین تاکنون مشاهده کرد.

سیکا؛ تصویری از آسیای جدید
یک کارشــناس روابط بین الملل با اشــاره به تلاش دولت 
برای گسترش روابط با سران کشورهای منطقه و موضوع 
عضویت در اجلاس منطقه ای مانند شانگهای، سیکا و حتی 
اوراسیا گفت: به نظر می رســد که با این اقدامات آرام آرام 
جــدول پازل های موجود برای گســترش روابط اقتصادی 

میان این کشورها در حال شکل گیری است.
حسن عابدینی در خصوص برگزاری ششمین اجلاس سران 
سیکا اظهار کرد: دولت یازدهم تلاش می کند زمینه برای 
پیوســتن به پیمان ها، گروه ها و سازمان های منطقه ای به 
ویژه اقتصادی را تقویت کند و تلاش برای تعمیق روابط با 
کشورهای همسایه نیز در همین چهارچوب انجام می شود.

وی گســترش روابط منطقه ای را نه تنها در حوزه نشست 
و برخاســت های دیپلماتیک بلکه در حــوزه تبدیل آنها 
به روابط تجاری دانســت و افزود: یکی از مشــکلاتی که 
همواره کشــورها از آن رنج می برند این اســت که رفت و 
آمدهای دیپلماتیک تبدیل به موضوعات تجاری نمی شود 
تا تأثیرات تعیین کننده ای بر اقتصاد کشور داشته باشد. این 
کارشناس تلاش دولت در هشت ماه گذشته برای تقویت 
رفت وآمدهای دیپلماتیک با کشــورهای همســایه را در 
همین راستا معرفی کرد و گفت: در کنار گسترش روابط با 
سران کشورهای شمال و جنوب ایران، موضوع عضویت در 
اجلاس شانگهای، سیکا و حتی اوراسیا در دستور کار دولت 
قرار دارد و به نظر می رسد که با این اقدامات آرام آرام جدول 
پازل های موجود برای گسترش روابط اقتصادی میان این 
کشورها در حال شکل گیری است. وی با اشاره به پیامدهای 
شرکت ایران در اجلاس سیکا ادامه داد: حضور ایران در این 
اجلاس به اندازه پیوستن به سازمان همکاری های شانگهای 
و اوراســیا از اهمیت ویژه ای برای کشور ما برخوردار است 
زیرا عضویت در چنین اجلاس بزرگ و فرامنطقه ای می تواند 
زمینه را برای شــکل گیری منظومــه ای از همکاری های 
سیاسی ترجمه شده به زبان اقتصادی برای ایران فراهم کند 
که پیامدهای قابل توجهی برای کشــور و منطقه به همراه 
خواهد داشت.  عابدینی همچنین عضویت در سازمان های 
اقتصادی مانند ســیکا، شانگهای یا اوراســیا را زمینه ساز 
برقراری روابط با برخی از کشورهای عضو باشگاه تحریمی ها 
دانست و گفت: چنین روابطی برای کاهش فشار تحریم های 
اقتصادی بر کشور بسیار مؤثر است زیرا با توجه به تحریم 
کشــورهایی مانند روسیه، چین و بســیاری از کشورهای 
دیگر از ســوی آمریکا و غرب، آنها می توانند در چهارچوب 

همکاری های منطقه ای نیاز خود را برآورده کنند.

حسین امیرعبداللهیان از دیدار روز شنبه اش با مشاور امنیت ملی عراق و هیئت 
عالی رتبه امنیتی همراه وی روایتی اینستاگرامی منتشر کرد.

حسین امیرعبداللهیان در پستی اینستاگرامی با اشاره به دیدار  روز شنبه اش با 
مشاور امنیت ملی عراق و هیئت عالی رتبه امنیتی همراه نوشت: ... با آقای قاسم 
اعرجی دبیر شورای عالی امنیت عراق که در راس یک هیات امنیتی عالی رتبه 

در تهران به سر می برد دیدار کردم.
 در این دیدار با تاکید بر مناســبات رو به گســترش تهران و بغداد در تمامی 

زمینه هــا بر همکاری دو کشــور در زمینــه امنیتی از جمله لــزوم برخورد با 
تروریست های مسلح از مبداء اقلیم کردستان عراق تاکید  کردم.

همچنین با تاکید بر این که مناســبات دوکشــور راهبردی و ممتاز است و ما 
امنیــت عراق را امنیت ایران می دانیم، به آقــای اعرجی صراحتا گفتم با توجه 
به مناســبات حسنه جمهوری اسلامی ایران و جمهوری عراق، ما انتظار نداریم 
که خاک اقلیم کردستان عراق محلی برای اقدامات تروریستی و تهدیدی علیه 

ایران باشد.

از ایشان خواستم مسئولیت کامل بغداد و اقلیم کردستان عراق 
نسبت به برخورد با گروه های تروریستی و آپارتاید از مبداء 

اقلیم کردستان عراق را بپذیرند.
به ایشــان گفتم ما همــواره خواهان عــراق آباد، آزاد و 

مســتقل بوده ایم و جز خیر بــرای دولت و ملت عراق 
نمی خواهیم اما تداوم حضور مســلحانه تروریست ها 
در اقلیم کردستان و تحرکات آنان علیه امنیت ایران 

وزیر خارجه:

جز خیر برای عراق نمی خواهیم

بدون FATF تعاملات اقتصادی ایران هزینه های زیادی دارد

شانگهای، کلید خروج از لیست سیاه FATFمی شود؟

کرانه باختری/   مواجهه سرباز اسراییلی با مرد فلسطینی در یک پمپ بنزین در 
خبرگزاری فرانسه

  زخم های ویرانی جنگ در شهر لیمان اوکراین/ فرارو

انتقاد یک نماینده از 
صدا و سیما؛ نباید فقط 

یک جعبه عزا باشد
کاظم دلخوش نماینده صومعه سرا 
گفت: مردم عزیز و شریف ما امروز 
در وضعیــت بد اقتصادی به ســر 
می برند و دیدیم که اکثریت مطلــق مردم با نظام همراهی دارند و به 
نظام در مقاطع مختلف کمک کردند، اما این باعث نمی شــود که الان 

که آرامش تقریباً برقرار است مسئولان از مسئولیت خود غفلت کنند.
یک نماینده مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه صداو سیما نباید 
فقط یک جعبه عزا باشــد، گفت: باید از مدیریت صداو سیما بخواهیم 
در کنار مراســم و اعیاد و مداحی ها و امثالهم، برای مردم اوقات شــاد 
فراهم کند.  کاظم دلخوش نماینده صومعه سرا و سخنگوی کمیسیون 
حقوقی و قضایی مجلس در جلسه مجلس شورای اسلامی در تذکری 
شفاهی اظهار کرد: مردم عزیز و شریف ما امروز در وضعیت بد اقتصادی 
به سر می برند و دیدیم که اکثریت مطلق مردم با نظام همراهی دارند 
و به نظام در مقاطع مختلف کمک کردند، اما این باعث نمی شــود که 
الان که آرامش تقریباً برقرار اســت مسئولان از مسئولیت خود غفلت 
کنند؛ دستگاه های فرهنگی، شورای عالی انقلاب فرهنگی سران قوا باید 
بنشینند و برای مردم برنامه ریزی کند. این نماینده مجلس همچنین 
با تاکید بر اینکه کار صدا و سیما فرهنگی و تبلیغی است و باید اوقات 
شاد فراغت برای مردم فراهم کند، گفت: این صداو سیما نباید فقط یک 
جعبه عزا باشد؛ باید از مدیریت صداو سیما بخواهیم در کنار مراسم و 

اعیاد و مداحی ها و امثالهم، برای مردم اوغات شاد فراهم کند.

معاون اول رییس جمهور : 

دیپلماسی کشور به 
نقطه بسیار خوبی 

رسیده است
معاون اول رییــس جمهور با تاکید 
بر اینکه برای واگذاری امور به مردم 
و بخــش خصوصی، امین تر، چابک تر و تمریــن کرده تر از نهادهای 
انقلابی وجود ندارد، گفت: نهادهای انقلاب اســلامی باید نهضتی برای 
واگذاری و تصدی کارها از دولت به مردم راه اندازی کرده و با اعتمادی 
که جامعه به این مجموعه هــا دارد، نقدینگی موجود در جامعه را به 
میدان ســرمایه گذاری در کشور وارد کنند. محمد مخبر در ششمین 
دوره جایزه ملی تعالی و پیشــرفت به نقش برجسته نهادهای انقلاب 
اســلامی در فراز و نشیب های اقتصادی کشــور اشاره و خاطر نشان 
کرد: البته نهادهای انقلاب اســلامی در گذشته نیز نقش آفرین بوده 
 اند اما امروز سامان فرآیندی پیدا کرده و به الگوهایی در کشور تبدیل

 شده اند.
  وی در ادامه با بیان اینکه امروز کشور به لحاظ شاخص ها رو به بهبود 
قرار دارد تصریح کرد: امروز شاهد اصلاح در تورم، پایه پولی، نقدینگی، 
سرمایه گذاری و ناترازی دارایی های دولت و بانکها هستیم و دیپلماسی 
کشور نیز به نقطه بسیار خوبی رسیده است به نحوی که در سفر اخیرم 
به روســیه که برای شــرکت در مجمع اقتصادی خزر انجام شد، هر 
پیشنهادی که ازسوی جمهوری اسلامی در خصوص قراردادها، پیمان 
های پولی و سرمایه گذاری مطرح کردیم، از سوی مقامات کشورهای 

شرکت کننده مورد استقبال قرار گرفت.

سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ 
به بایدن: 

اینجا ایران است
سخنگوی وزارت خارجه کشورمان 
به اظهــارات مداخلــه جویانه جو 
بایدن، رئیس جمهور آمریکا واکنش 
نشــان داد. ناصر کنعانی سخنگوی 
وزارت امــور خارجه در صفحه اینســتاگرامش در واکنش به اظهارات 
مداخله جویانه جو بایدن رئیس جمهور آمریکا در پی ناآرامی های اخیر 
در ایران نوشــت: از آغاز تحولات اخیر در ایران، دیروز شنبه جو بایدن 
رئیس جمهور آمریکا برای چندمین بار طی اظهاراتی مداخله جویانه، از 
اغتشاشات در ایران حمایت کرد.  ایشان چون نه مشاوران امینی دارد 
و نه حافظه خوبی، به وی یادآور می شــوم که ایران قوی تر و استوارتر 
از آن بود که با تحریم های ظالمانه و تهدیدات پوچ شــما تسلیم شود. 
اکنون نیز ســربلندتر از آن است که با مداخلات و اظهار شگفتی های 
سیاســتمداری خسته از ســال ها اقدام بی نتیجه علیه ایران، اراده اش 
متزلزل شود. نه اظهارات بایدن و نه مداخله جویی های آمریکا هرگز ما 
را متعجب نمی کند، زیرا مداخله، تجاوز و کشتار، ماهیت حقیقی نظام 
آمریکاست، اما، ما مردمان تاریخیم و در عمق تاریخ ریشه دوانده ایم. از 
کودتای آگوســت ۱۹۵۳ )۲۸ مرداد ۱۳۳۲ خورشیدی( تا به امروز به 
خوبی سیاست های ضدایرانی دولت آمریکا در ذهن هایمان ثبت شده 
است. و البته تاریخ و نقطه نقطه دنیا شهادت می دهد که زخم جنایت 
و خشونت آمریکا بر تن دنیاست.  عادت شما ماهی گرفتن از آب های 
گل آلود است. اما یادتان باشد، اینجا ایران است: سرزمین مردان و زنان 

سرفراز. در خانه خویش، با هم گفت وگو می کنیم.

به روایت تصویر

تحلیل

چهره ها

کوتاه از سیاست
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واسطه های ملکی از تشدید رکود معاملات مسکن درپی کاهش انتظارات تورمی 
و افت توان طرف تقاضا  در مهرماه خبر می دهند .    بررسی های میدانی از ادامه ی 
کسادی بازار مسکن شهر تهران حکایت دارد.  رکود معاملات که از سه ماه قبل 
آغاز شده  تشدید شده است. واســطه های ملکی می گویند که محدودیت های 
 اینترنت هم به کاهش معاملات ملک منجر شــده است   . سرعت رشد قیمت ها 
نیز با رکود معاملات به طور  چشــمگیری کاهش یافته و به صفر متمایل شــده 
اســت. کما این که رشد ماهیانه قیمت مسکن شــهر تهران در  شهریورماه ۱.۱ 
درصد بود که پایین ترین رقم از اردیبهشــت تا کنون محسوب می شود . با وجود 
تورم ۴۲  درصدی شهریورماه، رشــد قیمت نهاده های ساختمانی و کاهش ۴۶ 
درصدی ســاخت و ســاز در تهران،  پیش بینی اغلب کارشناســان این بود که 
بازار ملک در نیمه دوم ســال جاری با ثبات همراه باشــد. درحال  حاضر هردو 

طرف عرضه و تقاضا در بازار مســکن کم تحرکنــد و نوعی آرامش در این بازار 
 حکمفرماست . نگاهی به آمار بازار مسکن شهر تهران در شش ماهه ابتدای سال 
۱۴۰۱ روند کاهشی  معاملات از خرداد به بعد را نشان می دهد؛ فروردین ۳۴۲۷ 
معامله، اردیبهشــت  ۱۰ هزار و ۴۹۰  معامله، خــرداد ۱۳ هزار و ۸۷۴ معامله، 
تیرمــاه ۱۰ هزار و ۲۹۴ معامله، مردادماه ۷۸۲۵ معامله و  شــهریورماه ۶۰۳۳ 
معامله . مهدی روانشــادنیا ـ کارشناس بازار مســکن در تحلیل شرایط موجود 
گفت: برای  ثبات نســبی بازار مســکن می توان دو دلیل عمده عنوان کرد؛ اولا 
مسکن در اســتطاعت همه اقشار نیســت.  در نتیجه برخی گروه ها از این بازار 
خارج می شــوند. در چنین شرایطی قیمت اســمی مسکن افزایش  می یابد ولی 
همپای تورم رشــد نمی کند که به معنای کاهش تدریجی قیمت واقعی مسکن 
است . این کارشناس  بازار مســکن تاکید کرد: نوع رفتاری که بازار مسکن دارد 

بدین صورت است که بعد از یک دوره جهش  دچار چسبندگی قیمت می شود. 
طی سالهای ۱۳۹۷ تا ۱۴۰۰ قیمت مسکن به اندازه کافی افزایش یافته که  این 
مانع از رشد بیشترش می شود اما کاهش اسمی هم پیدا نمی کند . این کارشناس 
بازار مســکن با اشاره  کاهش شدید ســاخت و ساز در شهر تهران گفت: تبعات 

کاهش ساخت و ساز طبیعتا در آینده خود را نشان  می دهد.  

نماینده مردم مرودشت در مجلس گفت: بسیاری از افراد در برخی اپلیکیشن ها سرمایه گذار و کسب و  کار خود را با هزینه 
های زیادی راه اندازی کرده اند و حتی درآمد دارند و به تعدادی افراد حقوق  پرداخت می کنند . جلال رشــیدی کوچی ، با 
اشاره به آسیب به کسب وکارهای اینترنتی در پی قطعی  اینترنت و غیر فعال شدن برنامه های کاربردی اظهارکرد: حاکمیت 
باید به نحوی برنامه ریزی کند که به  کسب و کارهای دیجیتال و مجازی آسیب نرسد و یا این آسیب در کمترین حد خود 
باشــد . وی ادامه داد:  اینکه ما این فضا – فضای مجازی - را رها کنیم و در زمانی که آشــوب و اغتشاشی در کشور ایجاد می 
 شــود، برویم و این فضا را ببندیم، حتما به کســب و کارهای اینترنتی صدمات زیادی وارد خواهیم کرد .    بسیاری از افراد در 
بخش فضای مجازی و در برخی اپلیکیشن ها سرمایه گذاری کرده اند و کسب و کار  خود را با هزینه های زیادی راه اندازی 
کرده اند و نهایتا به تعدادی افراد حقوق پرداخت می کنند. لذا  حاکمیت باید این موارد را هم در نظر بگیرد . وی با بیان اینکه 
مثال شــبکه های اجتماعی همانند یک  چاقوی جراحی است، تصریح کرد: حتما اگر این چاقوی جراحی دست یک پزشک 
بیافتد باعث نجات  جان انســانی خواهد شــد و بلعکس اگر دست فرد نامربوطی بیافتد، خواهد کشت. بنابراین ما باید با این 

 نگاه در موضوع فضای مجازی حرکت کنیم . 

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: صادرات کشور با حرکت شتابنده رو به رشد است و فقط ۳.۵  میلیارد دلار تا خداحافظی 
با حذف نفت از تراز تجاری کشور فاصله داریم . سید رضا فاطمی امین افزود:  سال گذشته ۴۸.۵ میلیارد دلار صادرات غیرنفتی 
و در مقابل ۵۲ میلیارد دلار واردات برای کشور به  ثبت رسید که حاکی از روند رو به رشد صادرات غیرنفتی است . وی بر لزوم 
اقدامات عاجل و فوری در  حوزه استاندارد اشاره کرد و گفت: در این حوزه باید بر سه اقدام تمرکز کرد که در حوزه صادرات 
 غیرنفتی، هماهنگی با موسســات و نهادهای استاندارد دیگر کشورها به شدت نیاز است . فاطمی امین ادامه  داد: در این راستا 
باید به استاندارد محصولات پیچیده نظیر برخی داروها، تجهیزات و ... که کشورهای  کمتری قادر به تولید آن ها هستند، توجه 
کرد . وزیر صمت بیان داشت: اکنون رتبه پیچیدگی ایران در  جهان ۶۵ است که تلاش می شود تا این رتبه در چهار سال آینده 
به کمتر از ۴۰ برسد . وی اظهار داشت:  اقدام دیگر، نیاز به یکپارچگی در حوزه استاندارد است که در جلسه اخیر شورای عالی 
استاندارد مطرح  و از سوی رییس جمهوری نیز مورد پذیرش قرار گرفت . فاطمی امین بر لزوم تعامل با کشورهای طرف  تجاری 
برای تایید استانداردهای یکدیگر تاکید کرد و گفت: این مهم نقطه عطفی برای کشورمان خواهد  بود تا از تولیدات و صادرات 

منبع پایه به صادرات محصولات پیچیده سوق یابیم و در همین راستا باید  دقت و صحت برخی استانداردها اصلاح شود . 

زیان شدید قنادی ها از اغتشاشات اخیر در کشور
  رییس اتحادیه صنف قنادان تهران گفت: در یک ماه اخیر بازار و همه اصناف 
به شدت از شــلوغی ها و  اغتشاشات اخیر جامعه آســیب دیده و فروشندگان 
با مشــکل کمبود شدید فروش روبرو هســتند که صنف  قنادی نیز از این امر 
بی نصیب نمانده اســت . علی بهره مند  بیان کرد: در حال حاضر قیمت شیرینی 
و  دیگر محصولات قنادی ها در سراسر کشور رقابتی است و هر واحد بر اساس 
موادی که در محصولات  خود اســتفاده می کند، قیمت را مشخص می کند؛ به 
همین دلیل می توان گفت اتحادیه قیمت های دستوری  ندارد . وی افزود: با این 
حال طی یک ماه اخیر بازار و همه اصناف به شدت از شلوغی ها و اغتشاشات 
 اخیر جامعه آســیب دیده و فروشندگان با مشــکل کمبود شدید فروش روبرو 
هســتند که صنف قنادی نیز از  این امر بی نصیب نمانده است . بهره مند اظهار 
کرد: طی یک هفته اخیر با توجه به کاهش اغتشاشــات و  تجمع ها در سراسر 
کشور اوضاع کمی بهتر شده، ولی انتظار داریم همانند گذشته آرامش بر بازار 
 حکم فرما شــود تا اصنــاف مختلف بتوانند با آرامش بــه فعالیت تجاری خود 
ادامه و مردم نیز کالاهای مــورد  نیاز خود را خریداری کنند . این مقام صنفی 
یادآور شد: نمی توان آمار دقیقی از میزان خسارت قنادی ها در  کشور تخمین 

زد؛ ولی پرواضح اســت که آنها زیان زیادی طی این مدت داشته اند. 

ا قتصادی

سمت و سوی اقتصاد ایران
 در سال آینده میلادی

  صندوق بین المللی پول » IMF « پیش بینی رشــد جهانی خود را 
برای سال ۲۰۲۳ در بحبوحه فشــار های  ناشی از جنگ اوکراین، 
قیمت های بالای انرژی و مواد غذایی، تورم و نرخ های بهره فزاینده 
کاهش داد  و هشدار داد که شرایط اقتصادی ممکن است در سال 
آینــده به میزان قابل توجهی بدتر شــود. صندوق  بین المللی پول 
اعلام کرد که رشــد تولید ناخالص داخلی جهانی در ســال آینده 
به ۲.۷ درصد در مقایســه با  پیش بینی ۲.۹ درصدی در ماه ژوئیه 
کاهش می یابد. البته صندوق پیش بینی رشــد سال ۲۰۲۲ را نیز 
در  همان نرخ ۳.۲ درصد ثابت نگاه داشت.صندوق بین المللی پول 
همچنین پیش بینی کرد که نرخ رشد  اقتصاد ایران از ۳ درصد در 
ســال جاری میلادی به ۲ درصد در سال ۲۰۲۳ کاهش یابد. این 
نهــاد  بین المللی در عین حال برآورد کــرد که نرخ تورم ایران در 
ســال جاری و آینده میلادی ۴۰ درصد باشد و  نرخ بیکاری نیز با 
۰.۲ واحد درصد افزایش به ۹.۶ درصد در سال آینده برسد.مطابق 
این پیش بینی،  نسبت تراز حساب جاری ایران )شامل تراز تجاری 
و ســرمایه( به تولید ناخالص داخلی کشور از ۱.۶  درصد در سال 
۲۰۲۲ به ۱.۵ درصد در ســال ۲۰۲۳ کاهش خواهد یافت.بر پایه 
گزارش » IMF «؛ سه  سناریوی اقتصاد ایران در سال ۲۰۲۳وحید 
شقاقی شــهری کارشناس مســائل اقتصادی در گفتگو با فرارو  با 
اشاره به اینکه گزارش صندوق بین المللی پول در رابطه با وضعیت 
تورم و نرخ رشــد اقتصادی در  ســال ۲۰۲۳ جامع نیست، گفت: 
»رشد اقتصادی ایران در دهه ۹۰ عمدتاً صفر و یا منفی بوده، این 
در  حالیست که میانگین تورم نیز طی این سال ها حدود ۲۶ درصد 
بوده، اما در چهار ســال اخیر با توجه به  تشــدید تحریم ها کشور 
یک تورم ۴۰ درصدی را تجربه کرده اســت.«وی با اشاره به اینکه 
تحریم ها در  کاهش نرخ رشــد اقتصادی و افزایش افسار گسیخته 
تورم نقش بسزایی داشته است، افزود: »در چنین  شرایطی باید در 
نظر داشــت که اقتصاد ایران طی این سال ها بسیار کوچک شده، 
درحالی که رقبــای  منطقه ای ایران همچون ترکیه و عربســتان، 
رشــد های اقتصادی دو رقمی را تجربه کرده اند، از سویی  می توان 
گفت، اقتصاد ایران دیگر قابلیت کوچکتر شــدن از این بیشــتر را 
ندارد.«شقاقی اظهار داشــت:   »اقتصاد ۸۵ میلیون نفری ایران که 
حــدود ۴۰ میلیــارد دلار صادرات غیر نفتــی و ۴۵ میلیارد دلار 
 واردات را تجربه کرده، با اندک افزایش فروش نفت، رشد اقتصادی 
دو و ســه درصدی را همانگونه که  صندوق بین المللی پول پیش 
بینی کرده، رقم زده. این در حالیســت که برای ســال ۲۰۲۳ نیز 
اگر شــرایط  به همین منوال باشــد و تحریم ها اضافه نشود، رشد 
اقتصــادی یکی دو درصدی و تــورم ۴۰ درصدی نیز  برای اقتصاد 
ایران قابل تصور اســت. اما این تنها یک ســناریوی موجود برای 
اقتصاد ایران در ســال آینده  است.«این استاد دانشگاه با اشاره به 
اینکه ســناریو های دوم و سوم، اما خوشــبیانه و بدبینانه هستند، 
ادامه  داد: »اگر تحریم ها شــدت بگیرد و به هر نحوی برجام دوباره 
احیا نشــود، ما حتی تورم ۵۰ درصدی را  تجربه خواهیم کرد که 
در این صورت رشــد اقتصادی نیز منفی خواهد بود. اما در مقابل 
در ســناریوی  خوشــبینانه اگر برجام مجددا احیا شــود، می توان 
امیدوار بود، از شدت تحریم ها کاسته شود و تورم به  میانگین یک 
دهه گذشــته خود یعنی حدود ۲۰ درصد کاهش پیدا کند و رشد 
اقتصادی ۵ درصدی نیز  محقق شــود. این سه سناریویی است که 
اقتصاد ایران در سال ۲۰۲۳ با آن ها روبرو خواهد بود، اینکه  کدام 
ســناریو محقق می شود، بستگی به شــرایط دارد.«وی با اشاره به 
اینکه فارق از بحث برجام و تحریم  ها، انجام یکسری اقدامات دیگر 
که وابسته به دولت است می تواند وضعیت اقتصادی را تغییر دهد، 
بیان  داشت: »انجام اصلاحات اقتصادی در این زمینه و برای بهبود 
وضعیت اقتصاد کشــور از اهمیت بســزایی  برخوردار است. بهبود 
فضای کســب و کار و اجرای قانون بهبود مســتمر فضای کسب و 
کار، اهتمام به  توسعه بخش خصوصی، توسعه صادرات غیرنفتی و 
افزایش سرمایه گذاری ها از جمله اقداماتی است که  دولت می تواند 
انجام دهد تا اوضاع اقتصادی سروســامانی بگیرد.«شقاقی تصریح 
کرد: »از ســوی دیگر  نظام بانکــی، مالیاتی و یارانه ای و همچنین 
صندوق های بازنشســتگی کشوری و لشــگری نیز در این باره با 
 معضلات و مشــکلات بسیار زیادی دست و پنجه نرم می کنند که 
آن ها نیز نیاز به انجام اصلاحات عمیق  ساختاری دارند و تا زمانیکه 
این مســائل انجام نشود، نمی توان انتظار داشت که رشد اقتصادی 

بالا به  صورت پایدار و مستمر محقق شود. 

کسب و کارهای اینترنتی حقوق بگیر دارندفاصله ۳.۵ میلیارد دلاری تا خداحافظی با حذف نفت از تراز تجاری

و  بودجه  برنامه،  کمیســیون  زنگنه، عضو  محســن 
محاسبات مجلس شورای اسلامی اعلام کرد در حال 
 حاضر کالابرگ دیگر موضوعیتی ندارد. پس از اجرای 
تغییر سیاســت تخصیص ارز ترجیحی در  اردیبهشت 
از جمله  اقتصادی  از مقامات  سال جاری، بســیاری 
وزیر اقتصاد و رئیس ســازمان برنامه و  بودجه کشور 
به ارائــه کالابرگ الکترونیک پس از فراهم شــدن 
زیرساخت های لازم اشاره کردند . بر اساس  توضیحات 
مقامات مختلف اقتصادی، قــرار بود کالابرگی برای 
خرید کالاهای اساسی مانند مرغ ارائه شده  و پرداخت 
مردم برای خرید کالاهای موردنظر با استفاده از این 
کالابرگ، متناســب با قیمت های کالاهای  مذکور در 

یک سال معین باشد.

ایــن در حالی اســت که در روزهای گذشــته احســان 
خاندوزی در یک نشســت  اعلام کرد طــرح کالابرگ لغو 
نشــده و همچنان در دســتور کار قــرار دارد . او همچنین 
اعلام کرد: »در همین  راســتا، کار قدری به تاخیر افتاد تا 
وزارت کار بتواند مرحله جدید آزمایشــی را انجام دهد و 
امیدوارم  زودتر از پایان ســال عملی شود.« اما توضیحات 
ارائه شــده توسط عضو کمیســیون برنامه و بودجه کشور، 
 پــس از اضهارات وزیــر اقتصاد بیانگر آن اســت که ارائه 
کالابــرگ به جای یارانه نقدی در حــال حاضر به  دلایلی 
مانند موثــر نبودن این ابزار در کنتــرل تورم فعلی، نبود 
زیرســاخت های لازم برای ارائه کالابرگ و  همچنین نبود 
مانــع قانونی بــرای اعطای یارانه نقــدی، در حال حاضر 

موضوعیتی نداشــته و منتفی است . از  اولین روزهای تغییر 
سیاست تخصیص ارز ترجیحی در اردیبهشت سال جاری 
ســخن از اعطای کالابرگ  الکترونیکی بــه میان آمد. در 
واقع ســخن آن بود که تداوم اعطای یارانه جدید بر تورم 
و کســری بودجه  تاثیر منفی خواهد گذاشــت و به همین 
دلیل تغییر فــرم ارائه یارانه از اهمیــت بالایی برخوردار 
اســت. البته  راه حلی برای کنترل تورم ناشی از اجرای این 
سیاســت به اجرا درنیامد و در خرداد سال جاری تورم بار 
 دیگر شعله ور شــد. پس از آن مقامات اقتصادی مختلفی 
ســعی در توضیح چگونگی ارائه کالابرگ  داشتند . در واقع 
قرار بود کالابرگ الکترونیک برای خرید کالاهای اساســی 
ارائه شود و مردم با استفاده از  آن کالای اعلام شده توسط 
دولت را به قیمت ســال پایه تعیین شده خریداری کنند. 

اما با گذشــت ۵ ماه از  واریز اولیــن یارانه جدید همچنان 
خبری از کالابرگ الکترونیک نیســت. در روزهای گذشته 
خاندوزی در  یک نشســت اعلام کرد: »این طرح لغو نشده 
و همچنان در دســتورکار قرار دارد ». خاندوزی در توضیح 
 اقدامات صورت گرفته در مــورد ارائه کالابرگ الکترونیک 
گفــت: »بنا بود گزارش عملکرد دوره  آزمایشــی به دولت 
ارائه شــود که خوشــبختانه این اتفاق صورت گرفت.« او 
همچنین در مورد تاخیر  پیش آمده در اجرایی شــدن این 
طرح گفت: »در همین راســتا، کار قــدری به تاخیر افتاد 
تا وزارت کار  بتواند مرحله جدید آزمایشــی را انجام دهد 
و امیــدوارم زودتر از پایان ســال عملی شــود ».   با وجود 
اعلام  خاندوزی مبنی بــر منتفی نبودن اعطای کالابرگ، 
و تــلاش بــرای پیاده ســازی طرح های آزمایشــی برای 

 پیاده ســازی این فرم تخصیص یارانه، روز گذشته محسن 
زنگنه، عضو کمیسیون برنامه، بودجه و  محاسبات مجلس 
شورای اســلامی اعلام کرد در حال حاضر کالابرگ دیگر 

موضوعیتی ندارد . 

کالابرگ ارائه نمی شود

با وجود گمانه زنی ها و بحث های متعددی که پس از تغییر 
سیاســت ارز ترجیحی در مورد چگونگــی ارائه  کالابرگ 
الکترونیکی صورت گرفت، سخن مسوولان بیانگر آن است 
که ارائه کالابرگ الکترونیکی  منتفی اســت. در واقع پس 
از گذشــت ۵ ماه از تجمیع یارانه هــای نقدی و بحث در 
مورد ارائه کالابرگ  الکترونیکی برای کنترل تورم ناشــی 
از اجرای این سیاست همچنان این پرسش مطرح بود که 
اعطای  یارانه موردنظر دولت به صورت نقدی تداوم خواهد 

داشت یا به صورت کالابرگ ارائه خواهد شد؟  
زنگنه در پاسخ به این پرســش بیان کرد:»قطعا کالابرگ 
نســبت به یارانه نقــدی مزایایی دارد منتهــا زمان  دادن 
کالابــرگ به مردم مهم اســت، زمانی که مــا از کالابرگ 
صحبت می کردیم دولت می خواست به خاطر  تورم حمایتی 
از برخی از اقشــار انجام بدهد.« او در این باره افزود: »در 
آن زمان پیشــنهاد شد دولت  به جای اینکه پول نقد بدهد 
به  صورت هدفمنــد برای حمایت از اقشــار کم درآمد به 
مــردم کالابرگ بدهد.«  یکی از دلایل مهم منتفی شــدن 
ارائه کالابرگ مســاله تورم است . با اعلام منتفی بودن ارائه 
کالابرگ به  جای یارانه نقدی این پرســش مطرح اســت 
که قانون گذاری اولیه در مورد این تغییر سیاســت چگونه 

بوده  است؟
 به عبارت دیگر آیا تداوم اعطــای یارانه به صورت نقدی 
قانونی اســت؟ زنگنه در این خصوص  یادآور شد: »مجلس 
در قانــون دولت را به دادن کالابرگ اجبار نکرده اســت، 
بلکه در قانون آمده اســت که  دولت از طریق کالابرگ یا 
به  هر طریق دیگر اختلاف قیمت ســبد کالا های اساســی 
را کــه در اختیار مــردم  قرار می گیرد، جبــران کند.« او 
ادامه داد: »دولت هم اگر بخواهد به ســراغ کالابرگ برود، 
نه  زیرســاخت هایش فراهم است و نه دیگر آن تاثیرات را 

دارد.« 

رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور از برنامه 
ریزی بــرای دریافــت مالیــات از فعالیت های 
ســوداگری در  بخش های مختلف مثل مسکن، 
طلا، ارز و خودرو خبــر داد . داود منظور، گفت: 
در دولت سیزدهم با توجه  به برنامه های وزارت 
اقتصاد و ســند دولت، باید چند چرخش تحول 
آفرین را انجام دهیم. اولین چرخش  این اســت 

که فشار تأمین مالیات را از بخش رسمی اقتصاد 
برداریــم و بــه بخش های غیررســمی، نامنظم 
و  مالیــات گریز منتقل کنیم کــه اغلب پنهان 
هســتند . وی ادامه داد: هدف ما در رویکردهای 
جدید شناسایی این  بخش ها و دریافت مالیات از 
آنهاست. دریافت مالیات از فعالیت های سوداگری 
در بخش های مختلف مثل  مســکن، طلا، ارز و 

خودرو نیز در همین چارچوب می گنجد . رئیس 
کل ســازمان امور مالیاتی کشــور با بیان  اینکه 
قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان به 
صــورت تدریجی و مرحله ای به اجرا در می آید، 
 گفت: این قانون گام اصلی هوشمندسازی نظام 
مالیاتی اســت که با اجــرای آن، دیگر نیازی به 
اخذ  اظهارنامه هم نیســت؛ زیرا صورتحساب ها 

به صورت الکترونیکی در ســامانه مودیان و در 
کارپوشــه  مخصوص افراد ثبت می شود و دیگر 
نیازی به حسابرسی و ممیزی هم نداریم . منظور 
با اشــاره به اجرای  ماده ۱۱ قانــون پایانه های 
فروشــگاهی و ســامانه مودیان در سال ۱۴۰۰ 
با مشــارکت بانک مرکزی گفت: در  اجرای این 
قانون، حدود ۱۸ میلیون و ۷۰۰ هزار دســتگاه 
پذیرنده شناسایی شــد که در طرح ساماندهی 
۹  میلیون و ۳۰۰ هزار دســتگاه به پرونده های 
مالیاتی وصل شــد . منظور در ادامه از راه اندازی 
سامانه  مودیان به عنوان اصلی ترین بخش نظام 
پایانه های فروشــگاهی خبر داد و گفت: در حال 

حاضر برای همه  مودیان، کارپوشــه در سامانه 
مودیان ایجاد شــده و هر فعال اقتصادی با کد 
ملی خود می تواند وارد این  کارپوشــه شــده و 
تمام اطلاعات خود از جمله صورتحســاب های 
الکترونیکی را مشاهده کند . وی خاطرنشان  کرد: 
از ابتدای آبان ماه امســال، شرکت های پذیرفته 
شده در بورس و فرابورس به عنوان اولین گروه 
 مشــمول اجرای قانون پایانه های فروشــگاهی 
و ســامانه مودیان، اقدام به صدور صورتحساب 
الکترونیکی  خواهند کرد و در مرحله بعد یعنی 
ابتدای دی ماه، شــرکت های دولتی مشــمول 

اجرای این قانون می شوند. 

زیرساختی فراهم نیست

کالابرگ نیامده، رفت

  شانه  خالی کردن بانک ها از پرداخت وام بدون ضامن
با وجود آنکه دولت دســتور پرداخت تســهیلات بدون ضامن تا سقف صد میلیون 
تومــان را به بانک ها داده  اســت امــا برخی بانک ها از دســتور دولت ســرپیچی 
می کنند . وزارت اقتصــاد بانک های دولتی را مکلف کرد  که بــه متقاضیان وام های 
خرد تا ســقف ۱۰۰ میلیون تومان با اعتبارسنجی بدون دریافت ضامن، تسهیلات 
 بدهند و در مرحله اول مشمولان آن، حقوق  بگیران دولتی و خصوصی و بازنشسته  
ها اعلام شــد که قرار  بود در مراحل بعدی همه مردم مشــمول این طرح شوند . اما 
 تاکنون وضعیت این موضوع مشخص نشده و  براساس اعلام مسئولان با متنوع سازی 
تضامین بانکی، دریافت وام های خرد تســهیل شده است . طبق  آخرین اعلام وزارت 
اقتصاد، از ابتدای بهمن ۱۴۰۰ تا پایان تیر امسال بانک های دولتی، ۱۵ هزار و   ۹۳۱ 
میلیــارد و ۶۳۲ میلیون تومان اعتبار به ۴۷۵ هزار و ۴۴۸ نفر تســهیلات پرداخت 
کرده اند . در این  بین، بررسی شــرایط پرداخت وام بدون ضامن در بانک های دولتی 
نشــان می دهد که پرتکرارترین شرط  اعلامی از ســوی بانک ها برای پرداخت این 
تسهیلات، بررســی معدل و میانگین حساب متقاضی اســت.  البته، برخی بانک ها 
میانگین حقوق دریافتی متقاضی در یک سال را نیز ملاک اعلام می کنند . به عبارت 
 دیگر، براساس اعلام برخی بانک ها میانگین مانده حساب متقاضی در بانک مربوطه 
طی ۳ تا ۶ ماه  مورد بررسی قرار می گیرد و این بررسی مبلغ وام را مشخص می کند . 

نگاه روز

اخبار  کوتاه

میناسادات حسینی/  گروه  اقتصادی  

  ضرورت به کارگیری نیروهای جوان و ماهر در صنایع
  ایجاد و توسعه مراکز آموزش جوار و بین کارگاهی تأثیر بسزایی در ارتقای توان فنی و اشتغال پذیری  افراد در حوزه های مختلف صنعت 

دارد. این مراکز در کنار صنایع علاوه بر رونق بخش های تولید  زمینه افزایش سطح مهارت کارگران و شاغلان در واحدهای تولیدی 
و بنگاه های اقتصادی را فراهم می  کند. هدف از ایجاد مراکز آموزش فنی و حرفه ای جوار کارگاهی و بین کارگاهی، ارتقای مهارت، 

کاهش  هزینه های جانبی تولید، استفاده از امکانات آموزشی برای شاغلان، صیانت از نیروهای کار و تربیت  نیروی کار ماهر و نیمه ماهر 
است. 

رئیس کل سازمان امور مالیاتی : 

اخذ مالیات از فعالیت سوداگرانه در دستور کار است

  بر  اساس بررسی های میدانی ؛

کسی خانه نمی خرد

خبر ویژه 
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رئیس دانشــگاه فرهنگیان از افزایش ۲۵۰ هزار مترمربعی فضاهای دانشگاه فرهنگیان 
خبر داده و  گفته است که این دانشگاه امسال ۴۰ هزار معلم تحویل آموزش و پرورش 
داده و در حال حاضر  تربیت بیش از ۹۵ هزار دانشــجومعلم را برعهده دارد.بر اســاس 
این گزارش، در حال حاضر و بر  اســاس مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی، جذب 
نیرو برای آموزش و پرورش باید از مســیر دو  دانشگاه فرهنگیان و شهید رجایی انجام 
شــود. جهت تأمین و تربیت معلم در دانشگاه فرهنگیان، از دو  روش دوره چهارساله با 
پذیرش از دیپلم و دوره مهارت آموزی یک ســاله با پذیرش از کارشناســی و  از طریق 
آزمون اســتخدامی استفاده می شــود و هر دو گروه پذیرفته شده، دوره های معلمی در 
دانشگاه  فرهنگیان  را می گذرانند.دانشگاه فرهنگیان در سال ۱۳۹۱ با  ظرفیت پذیرش 
۲۵ هزار دانشــجو  آغاز به کار کرد. در ابتدای تأسیس دانشگاه فرهنگیان امید زیادی 
وجود داشت که این دانشگاه بتواند  تحول عظیمی در جایگاه علمی معلمان ایجاد کند؛ 
اما این دانشــگاه طی چند سال فعالیت، نه گام مؤثری  در ارتقای مدارج علمی معلمان 
برداشت و نه حتی توانست معلمان مورد نیاز را  به طور تخصصی  تربیت کند.بر اساس 
آمارها در سال ۱۴۰۰، از حدود ۴۰۰ هزار معلم جذب شده طی ۱۰ سال اخیر،  حدود 

۳۰ درصد آنها )کمتر ۱۳۰ هزار نفر( از طریق دوره چهار ساله تربیت شدند و مابقی آنها از  طریق جذب و  تبدیل وضعیت آموزشیاران، معلم حق التدریس  و آزمون 
استخدامی جذب شده اند. 

اواسط سال گذشته بود که زمزمه هایی 
از حذف ارز ترجیحی از صنعت داروی 
کشور شــنیده شد.  طرحی که معلوم 
نبود بالاخره چــه زمانی اجرایی می 
شود و بعد از تخصیص مرحله نخست 
ارز  دولتی به دارو، به یکباره در تیرماه 
سال جاری طرح دارویار جایگزین ارز 
همیشه  اختصاص  برای  و  شد  دولتی 
ارز ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی به این صنعت 
تمام شــد. از این رو قرار شد یارانه 
مالی  فشــارهای  برای  کاهش  دولت 
ناشــی از بخش درمان، بــه بیمه ها 
قیمت  با  داروسازان  و  شود  پرداخت 
واقعی به  ادامــه فعالیت بپردازند. با 
این حال نــه تنها روند اصلاح قیمت 
ماده موثــره دارو و داروی نهایی به 
 درستی طی نشــد و تولیدات برخی 
و دارو  ماده موثره  تولید کنندگان  از 
از به روز رســانی قیمت ها جا  ماندند 
از داروهایی که شــامل  بلکه بعضی 
اصلاح قیمت شــده بودند نیز هزینه 
تولیدشان را پوشــش نمی  دادند. از 
این رو عجیب نیســت که این روزها 
برخــی از داروها کمیاب شــده اند؛ 
چرا که در کنار  مشــکلاتی همچون 
تحریم ها و دشــواری های بسیار در 
تامین مــواد اولیه این صنعت، تولید 

هم صرفه  اقتصادی ندارد. 

لایحه اصلاح مالیات بر ارزش 
افزوده در زمین مجلس

البته مشکل به همین جا محدود نمی شود و 
صنعت دارو بر خلاف صنایع دیگر که شــامل 
طرح کاهش  قانون مالیات بر ارزش افزوده از 
۹ درصــد به یک درصد شــده بودند، دارو از 
این طرح هم جــا مانده و  بین تصمیم گیران 
این حوزه در مجلس اختلاف نظر اســت. به 
طوری که حتی در روزهای گذشــته  مهدی 
طغیانــی، ســخنگوی کمیســیون اقتصادی 
مجلــس از تصویب قریب الوقوع طرح کاهش 

مالیات بر  ارزش افزوده دارو خبر داده و گفته 
که لایحــه معافیت مالیات بــر ارزش افزوده 
از مواد اولیه دارو،  شــیر خشــک و تجهیزات 
پزشکی نیز دســتور کار دیگری بود که مورد 
بحث و بررســی قرار گرفت.  وی اضافه کرده 
است که با حذف ارز ترجیحی از این موارد به 
علاوه اخذ مالیات موجب افزایش  قیمت شده 
و مصرف کننده را تحت فشــار قرار می  دهد. 
لذا طبق لایحه دولت مالیات بر ارزش افزوده 
 برای مواد اولیه دارو، شیر خشک و تجهیزات 
پزشکی که هم اکنون ۹ درصد است، معافیت 
لحاظ  خواهد شــد که البته این موضوع نیاز 
به بررســی بیشــتری دارد. بر این اساس در 
شــرایطی که کمیسیون  بهداشــت و درمان 
مجلس شــورای اســلامی با لایحــه کاهش 
مالیات بــر ارزش افزوده صنعت دارو  موافقت 
کــرده اما به نظر می رســد هنــوز اختلاف 
نظرهایی در بین اعضای کمیسیون اقتصادی 
مجلس  باقی مانده اســت. در این راستا حتی 
چندی پیش حســینعلی شــهریاری، رئیس 
کمیســیون بهداشت و درمان  مجلس شورای 
اســلامی این هشــدار را به محمــد رضا پور 
ابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 

 شورای اســلامی داده است که اگر این طرح 
به تصویب نرســد توپ کمبود داروی کشور 
در زمین  مجلس شــورای اسلامی است که با 

داروسازان همکاری به موقع نداشته است. 

بلاتکلیفــی ۳۰۰ میلیون دلار 
کالا در گمرک

حالا با این شــرایط که هــم ارز ترجیحی از 
صنعت دارو حذف شــده و هم طرح دارویار 
برای جلوگیری  از گرانی دارو به اجرا درآمده 
مرتضــی خیرآبــادی، عضــو هیئــت مدیره 
ســندیکای صاحبان صنایع  داروهای انسانی 
و  نماینده ســابق مردم در مجلس شــورای 
اسلامی می گوید: »هنوز حدود ۳۰۰ میلیون 
 دلار مواد اولیه دارویــی و تجهیزات وارداتی 
در بلاتکلیفــی مانده اســت«. وی اضافه می  
کند: »از  ابتدای ســال جــاری حدود ۳۲۰ 
الــی ۳۳۰ میلیون دلار مواد اولیه بر اســاس 
ارزی کــه اردیبهشــت ماه بــه  صنعت دارو 
اختصاص دادند وارد گمرک شــده ولی چون 
برای مواد اولیه قانونی پیش بینی نشده بوده 

 که اختلاف ارز ترجیحی بــه بازار ثانویه و یا 
نیمایــی باید حل شــود در گمرک بلاتکلیف 
مانده است«.  خیر آبادی ادامه می  دهد: »این 
ماده اولیه حدود ۱۰ درصد قیمت کالا است؛ 
یعنــی به ازای هر  یورویی که به ما می دهند 
۲۶ هزار تومان روی این ۱۰ درصد می رود و 
به عددی در حدود ۲  هزار و ۶۰۰ تومان می  
رسیم که شرکت ها نمی توانند با این شرایط 
قیمت گذاری کنند بنابراین  کالای خود را از 

گمرک خارج نمی کنند«. 

نگرانی از کمبود دارو

عضو هیئت مدیره سندیکای صاحبان صنایع 
داروهــای انســانی تصریح می کنــد: »این 
بلاتکلیفی و عدم  ترخیــص کالاها از گمرک 
تا قانــون ۹ درصد مالیات بــر ارزش افزوده 
یا در ســران قــوا و یا مجلس حل  شــود. با 
این حال متاســفانه این روند خیلی طولانی 
شده و از ۱۴ اردیبهشــت تاکنون ادامه پیدا 
کرده  اســت. بنابراین اگر مســئولان نتوانند 
ایــن گره را زودتر باز کننــد و اقدامی نکنند 

پیش بینی می شــود که  در ماه های آینده با 
مشکل بیشتری در حوزه کمبود دارو شویم«. 
خیرآبادی در پاســخ به این سوال که  شرکت 
های دارویی چقدر بــرای جلوگیری از ورود 
کالاهای مانده در گمرک بــه اموال تملیکی 
 پرداخت می کنند،   می گوید: »شرکت برای 
جلوگیری از متروکه شدن مواد اولیه دارویی 
و تجهیزات  هر سه ماه یک بار حدود یک نیم 
تا دو درصــد از ارزش کالاها را پرداخت می 
کنند که رقم زیادی می  شــود«. این نماینده 
ســابق مردم در مجلس شــورای اسلامی در 
پاسخ به این ســوال که چقدر از کمبودهای 
 دارویی امــروز مرتبط با ادامه این وضعیت از 
اردیبهشت ماه تاکنون است، اضافه می کند: 
»نمــی  توان در این مــورد اظهار نظر دقیقی 
کرد اما به هر حال ۳۰۰ میلیون دلار کالا در 
گمرک مانده که  باید هرچه ســریع تر تکلیف 
آن مشخص شــود و به خط تولید شرکت ها 

برود.« 

یک سوم هزینه سالانه واردات 
دارو و مواد اولیه آن در گمرک 

است  

عضو هیئت مدیره سندیکای صاحبان صنایع 
داروهای انسانی ادامه می دهد: »به طور کلی 
یک سوم  هزینه ســالانه واردات دارو و مواد 
اولیه آن در گمرک اســت و اگر یک میلیارد 
دلار به مواد اولیــه  اختصاص می دادیم الان 
۳۰۰ میلیون دلار آن در گمرک است که رقم 
کمی نیســت«. عضو هیئت  مدیره سندیکای 
صاحبان صنایع داروهای انســانی تاکید می 
کند: »از مســئولان می خواهیم همانطور که 
 حدود ۱۱ کالا را از پرداخت مالیات بر ارزش 
افزوده معــاف کردند، دارو را هم از این طرح 
جا مانده  و جزو کالاهای اساسی است هرچه 

سریع تر ارز پرداخت مالیات معاف کنند«. 
همانطور که اشــاره  شد با حذف ارز ترجیحی 
از صنعت داروی کشور، هزینه تولید دارو رشد 
قابل توجهی یافته اســت و  نیاز به نقدینگی 
هم به همین میزان بالا رفته اســت. بنابراین 
برای جلوگیری از زیان شرکت های  دارویی و 
توان ادامه حیات نیاز اســت که هم قیمت ها 
به درستی به روز رسانی شوند و هم دارو که 
 در ردیف کالاهای اساسی است همچون دیگر 
۱۱ کالای معاف شــده از پرداخت مالیات بر 
ارزش  افزوده، از ۹ درصد مالیات معاف شود. 

علت خشم معترضان چیست؟
سیدحسن موسوی چلک

 رییــس انجمن مددکاران اجتماعی ایران
.............................................................................................................

حوادث اخیر را از چند زاویه می توان بررسی کرد؛ باید منتظر چنین 
اتفاقی می بودیم زیرا طی چند  ســال اخیر مشــکلات و فشــارهای 
مختلفی به جامعه وارد شــد. بخشــی از این فشــارها مشــکلات 
اقتصادی  اســت که بخشــی ناشی از تحریم و بخشــی نیز ناشی از 
ضعف مدیریت و بدمدیریتی در کشــور  است.بهرحال این اعتراضات 
به خاطر مشــکلات اقتصادی و نارضایتی مــردم ، قابل پیش بینی 
بود،  فوت مهسا امینی عاملی شد که زمان اعتراضات کوتاه تر شود و 
سرعت بیشتری پیدا کند اما در هر  حال شرایطی را در کشور تجربه 
می کردیــم که باید منتظر چنین اتفاقی می بودیم.طی یک ســال و 
نیم  اخیــر به مراتب هزینه های زندگی مان بیشــتر و درآمدهایمان 
کمتر شده است، خیلی ها منتظر بودند با  تغییر دولت فرجی حاصل 
شــود و عملا در این ایام شــاهد اعتراضات معلمان، بازنشستگان، 
کارگران  و... بودیم، از طرفی دیگر در شــرایطی که مردم در فشــار 
اقتصادی هســتند، طرح ناموفق گشــت ارشــاد  را اجرا می کنند؛ 
طرحی که همه می دانند ناموفق اســت و در اولویت نیست.در این 
بین فوت مهســا  امینی صورت گرفت و بعد موضع گیری هایی انجام 
و اطلاعات ضد و نقیضی منعکس شــد. از سوی  دیگر نسبت به این 
اتفاقات برخی مســئولان و چهره های سیاسی نیز واکنش نادرست 
نشان دادند.از  طرفی چند پژوهش ملی طی سال های ۹۴ تا ۱۴۰۰ 
انجام شده که نشان می دهند ســرمایه اجتماعی  پایین آمده است. 
بالاخره این موارد و همچنین ناکارآمدی در پاسخگویی به نیازهای 
افراد دست به  دســت هم می دهند.اگر مردم نتوانند به مطالباتشان 
برسند و اگر این بار هم بحران بدون حل مشکل  فروکش کند، دفعه 
بعد این اتفاقات خشــونت آمیزتر خواهد بود.راهکار پاســخگویی به 
مطالبات و  اعتراضات مردم این اســت که مسئولان فضای گفت وگو 
ایجاد کنند. صدای نسل جدید را بشنوند. به  مطالبات به حق مردم 
پاسخ دهند. قوانین و ستاد ناکارآمد را حذف کنند. آنچه که اکنون 
اتفاق افتاده  مطالبات از جنس حقوقی- شــهروندی و سبک زندگی 
است؛ درنهایت به جلو بروند، جنس مطالبات به  سمت رفاه و تامین 

اجتماعی تغییر خواهد کرد. 

خطر نابودی در کمین 
جنگل های هیرکانی و سرخ دار  

کمیســیون  رئیــس  نایــب 
درباره  مجلــس  کشــاورزی 
انتقال آب از سرچشــمه های 
زرین گل به شــاهرود،  گفت: 
در دهنــه زرین گل چشــمه 
شــور و شــیرین داریــم که 
حفظ  را  منطقه  اکوسیســتم 
می کند. آنجا جنگل  های بی 
نظیر هیرکانی و ســرخ دار را 
داریم.قرار شده که در آن منطقه هیچگونه انتقال آبی صورت  نگیرد 
چراکه برداشت آب از آنجا باعث می شود که ماجرای دریاچه ارومیه 
تکرار شــود و اینگونه  دریاچه ارومیــه دوم به وجود بیاید و اینگونه 
جنــگل های هیرکانی و ســرخ داری از بین رفتــه و ویران  خواهد 
شــد.رحمت ا... نوروزی  با اشاره به احداث چاه در این منطقه، بیان 
کرد: برای محیط زیســت  کشور متاســفیم. از زمان مدیریت آقای 
ســلاجقه آنجا دارد به قهقرا می رود.علیرغم اینکه آقای  جوانبخت 
معاون وزارت نیرو در اسفندماه سال 1400 نامه داده بود که اینکار 
پیگیری شــود، کوتاهی  صورت گرفته است.نایب رئیس کمیسیون 
کشــاورزی مجلس شورای اسلامی ضمن درخواست از  دستگاه قضا 
برای پیگیری این امر عنوان کرد: در این خصوص به رئیس جمهور 
نیــز تذکر دادم تا  وزیر نیرو و وزارت کشــور به این امر ورود کنند 
وگرنه که مــا دریاچه ارومیه دوم در دهانه زریــن گل  علی آباد را 

خواهیم داشت.  

جامعه

چه تعداد معلول با آسیب بینایی تحت پوشش بهزیستی هستند؟
معاون امور توانبخشــی ســازمان بهزیستی کشور در تشــریح عملکرد در حوزه معلولیت بینایی، عنوان  کرد: در حال حاضر بیش از ۲۲۱ هزار معلول دارای آسیب بینایی خفیف، 
متوســط و شــدید تحت  پوشش سازمان بهزیستی کشور هستند که بیش از ۵۸ هزار و ۸۰۰ نفر از خدمات توانبخشی مبتنی  بر جامعه  CBR، سلامت، آموزش و معاش بهره مند 
می شــوند.اصغر کاظمی با بیان اینکه ســال گذشته   ۹۳۰ نفر از افراد دارای آسیب بینایی از مناسب سازی مسکن و تجهیزات فعالیت های روزمره زندگی  بهره مند می شوند، تصریح 
کرد: بر اســاس قانون نحوه بازنشســتگی جانبازان انقلاب اســلامی ایران،  معلولان عادی و شاغلین مشاغل سخت و زیان آور، طی ۵ ســال اخیر طبق ماده ۱ قانون واحده تعداد 
  ۲۶۵ نفر از افراد دارای معلولیت بینایی از بازنشســتگی پیش از موعد اســتفاده کردند.کاظمی به  پرداخت کمک هزینه تحصیلی دانش آموزی به بیش از ۲۳ هزار و ۷۰۰ نفر فرد 
نابینا و کم بینا  اشــاره کرد و گفت: ۳ هزار و ۱۶۳ دانشــجوی دارای معلولیت بینایی نیز کمک هزینه شهریه دانشگاه  دریافت کردند.وی با اشاره به بهره مندی ۸ هزار و ۷۳۷ نفر 
از کمک هزینه ایاب و ذهاب برای  افراد نابینا و کم بینا، ادامه داد: در حال حاضر ۶۷۳ نفر توان خواه کم بینا و نابینا از خدمات آموزشــی  و توانبخشــی در قالب مراکز توانبخشــی 

حرفه ای بالای ۱۵ سال بهره مند می شوند. 

یادداشت

توپ کمبود و گرانی دارو در زمین کدام ارگان است؟

زمزمه گرانی دارو  

هزار

س از رانندگی و راهکار مقابله با آن را بشناسید
 تر

ب 
س از رانندگی گره می خورد و اغل

ت که با تر
ت که نام خاصی داشته باشد. تنها احساسات و عواطفی  اس

س از رانندگی، اختلال و یا بیماری نیس
تر

ش را نشان دهد.منبع: ایمنا
ت و می تواند با علائم خفیف  خود

بین افراد رایج اس

اینفوگرافیک

تک خبر

گزارش

رئیس بخش عفونی بیمارستان مسیح 
دانشوری، با عنوان اینکه امسال زودتر 
از سال های قبل درگیر  شیوع آنفلوانزا 
شــدیم، گفت: ســال های قبل شیوع 
آنفلوانزا از اوایــل آبان رخ می داد، اما 
امســال از مهر  ماه با شــیوع آنفلوانزا 
افزود:  مواجه شــدیم.پیام طبرســی 
افرادی که علائم سرماخوردگی دارند، 
سریع تر  خوب می شوند اما وقتی علائم 
بیماری همراه با تنگی نفس و ســرفه 
طولانی مدت شــود باید به پزشــک 
 مراجعه کرده تا با استفاده از داروهای 
ضد ویروسی بهبود یابند.وی، با عنوان 
اینکه شیوع کرونا فعلًا  کم شده است، 
گفت: پیشــگیری از ابتلاء به آنفلوانزا 
است  کرونا  دســتورالعمل های  شبیه 
و افراد باید با  شستشــوی دســت ها، 
رعایت فاصله اجتماعی و زدن ماسک، 
جلوی شــیوع بیماری را بگیرند.ایرج 
 خســرونیا، رئیــس جامعه پزشــکان 
متخصص داخلــی ایران، هم با عنوان 

ایــن مطلب که پیش بینی  می شــود 
امسال شــاهد افزایش موارد ابتلاء به 
آنفلوانزا باشــیم، افزود: با توجه به کم 
شــدن موارد کرونــا و  کاهش رعایت 
می رود  انتظار  بهداشتی،  پروتکل های 
بــا افزایش موارد آنفلوانــزا در جامعه 
مواجه  شــویم.وی با بیان اینکه موارد 

مــرگ و میر آنفلوانزا کمتــر از کرونا 
نیســت، ادامه داد: متأســفانه مردم، 
آنفلوانزا  بیمــاری  از  زیــادی   آگاهی 
ندارند. در حالی که وقتی همه گیری 
آنفلوانــزا رخ می دهد، شــاهد  موارد 
بســتری و مرگ و میر هستیم.رئیس 
داخلی  پزشــکان متخصــص  جامعه 

ایــران تاکید کــرد: اولویــت  تزریق 
واکســن آنفلوانزا با افرادی اســت که 
دیابت،  مزمن،  زمینه ای،  بیماری های 
سرطان و…،  دارند.آمیتیس رمضانی 
اســتاد تمام بیماری هــای عفونی، با 
عنوان این مطلب که پاییز، زمســتان 
و اوایل  بهار زمان شروع آنفلوانزا است، 
گفــت: ماه های شــیوع آنفلوانزا، آذر، 
دی و بهمن است.وی در پاسخ به  این 
ســوال که ویروس آنفلوانزا با ویروس 
سرماخوردگی چه تفاوتی دارد، افزود: 
این ویروس جزو  آدنو ویروس ها و رینو 
ویروس هــا )عاملان ســرماخوردگی( 
نیست، بلکه شامل آنفلوانزای    B  ،A  و 
 C   است که بیشترین مشکل انسان با 
گروه های  A  و  B  آنفلوانزا است.استاد 
در  خصوص  عفونی  بیماری های  تمام 
تفاوت آنفلوانزا و سرماخوردگی، گفت: 
آنفلوانزا شدیدتر، جدیدتر و مهم تر از 
این  است.  ویروس های  سرماخوردگی 
بیماری بســیار پر ســر و صدا است و 
با تب و ســردرد شدید بروز می کند و 
 تدریجاً بعد از یک هفته تخفیف پیدا 

می کند. 

امسال آنفلوانزا غافلگیرمان کرد

ورود ۴۰ هزار معلم جدید به آموزش  و پرورش
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خرم آباد- مهــدی نجفوند، خبرنگار 
یادگار امــروز :  رئیس ســازمان جهاد 
کشاورزی لرستان با اشاره به برنامه ریزی برای 
ارتقای ضریب دانش در بخش کشاورزی، از 
ثبت رکورد برداشــت ۱۲ تن گندم در هر 

هکتار در این استان خبر داد.
سید عماد شــاهرخی در سخنانی با تاکید 
بر اینکه ما به دنبال این هستیم که ضریب 
دانش را در بخش کشــاورزی بــالا ببریم 
اظهار داشت: محققان ما زحمت می کشند، 
اطلاعاتی را به دست می آورند، دوست داریم 
که کشاورزان ما به این توصیه ها عمل کنند.

وی با بیان اینکه امســال کشاورز ی پیش 
رو داشــته ایم که ۱۲ تن در هر هکتار گندم 
برداشــت کرده است افزود: برداشت ۱۰ تن 
در هر هکتار، هشــت تن در هر هکتار را نیز 
داشته ایم، اما میانگین تولید ما در استان چهار 

تن در هر هکتار است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی لرستان تاکید 
کرد: ایــن میزان، واقعاً رقم پایینی اســت، 
میانگین تولیــد ما با رکورد ما فاصله خیلی 

زیادی دارد.
شاهرخی با تاکید بر اینکه تنها ضریب دانش 
فنی می تواند این میانگین تولید را بالا ببرد 
ادامه داد: در این راستا توصیه بسیار مهم ما 
به کشــاورزان این است که تناوب کشت را 
رعایت کنند، هر ســال ما نمی توانیم گندم 
بکاریم، هر سال نمی توانیم جو بکاریم، در این 

راستا تناوب غلات و کلزا را به عنوان ضرورت 
انکار ناپذیر و پایداری تولید در نظر گرفته ایم.
وی در ادامه ســخنان خود با تاکید بر اینکه 
اصلًا ما کلزا را بــه خاطر تناوب آن توصیه 
می کنیــم نه به خاطر اقتصــادی بودن آن 
تصریح کرد: نفعی که به کشــاورز در تناوب 
تولید و بازدهی حتی گندم می رسد، اقتصاد 

آن در کلزا برای ما ملاک خیلی نیست.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی لرستان بیان 
داشــت: هر چند به جای خودش توســعه 
کشت دانه های روغنی برای ما اهمیت دارد، 
برش داده ایم و باید امســال نسبت به سال 
گذشــته میزان تولید دانه هــای روغنی در 

استان دو برابر شود.

شاهرخی در ادامه سخنان خود با بیان اینکه 
در طرح در دستور کار، ما در غلات افزایش 
سطح نداریم، اما اســتفاده از ارقام جدید را 
داریم گفت: امسال چهار رقم جدید گندم به 

ارقامی که قبلًا داشته ایم اضافه می شود.
وی با تاکید بر اینکه در مراکز تحقیقاتی روی 
این امر کار شده و تمام دوران تحقیقاتی آن 
انجام شده و با توجه به اقلیم های مختلف به 
نتیجه رسیده است گفت: در گندم دیم نیز به 

همین صورت اقدام می شود.
رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی لرستان 
با بیــان اینکه حدود ۷۰ درصــد تولیدات 
در بخش زراعت اســت بیان داشت: سطح 
زیرکشــت گندم آبی برای استان ۴۵ هزار 

هکتار و گندم دیم نیز ۱۹۲ هزار هکتار است.
شاهرخی افزود: پیش بینی ما این است که 
اگر الگوی کشت رعایت شود و لطف الهی هم 
شامل حال ما شود، فقط ۳۴۶ هزار تن گندم 

در سال زراعی جدید تولید داشته باشیم.
وی یادآور شد: همچنین با سطح زیر کشت 
هفت هزار و ۴۰۰ هکتار جو آبی و ۱۳۹ هزار 
هکتار جو دیم، پیش بینی می کنیم که ۱۹۶ 

هزار تن تولید جو داشته باشیم.
رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی لرستان 
در ادامه ســخنان خود از توسعه روش های 
به زراعی در اســتان خبر داد و بیان داشت: 
کشت روی پشــته های بلند یکی دیگر از 
برنامه های در دســتور کار است چرا که ۳۰ 
درصد مصرف آب و ۲۵ درصد مصرف بذر را 

کاهش می دهد.
شاهرخی با تاکید بر اینکه کارهای تحقیقاتی 
در این رابطه انجام شده است گفت: تنها نیاز 
داریم که کشــاورزان به این توصیه های ما 

عمل کنند.
وی در ادامه سخنان خود با بیان اینکه ما در 
بحث تهیه بذر، کود و ســم هیچ مشکلی را 
نداریم ادامه داد: تمهیدات لازم برای تهیه بذر 
اندیشیده شده است، بذرهای مورد اطمینان 
در اختیار کشــاورزان قرار داده می شــود، 
همچنین کود و سم بر اساس سهمیه های 
اعلامی به شهرستان ها حمل شده و در حال 

توزیع است.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان:

81 درصد مشترکین برق قزوین الگوی 
مصرف را رعایت کردند

قزوین – مصطفی مرادی ،خبرنگاریادگارامروز : مدیرعامل شرکت 
توزیع نیروی برق استان قزوین گفت: 81 درصد مشترکین استان قزوین 
الگوی مصرف را در تابستان رعایت کردند و نیمی از مشترکین کم مصرف 
پاداش گرفتند. به گزارش خبرنگار ما؛ جنگ علمی، آموزشی و نمایشی 
راهکارهــای مدیریت مصــرف انرژی ویژه دانش آمــوزان با حضور نقی 
سیاهکالی مرادی مدیرکل آموزش و پرورش در شرکت توزیع نیروی برق 
برگزار شد. مسعود خواجه وند در این مراسم گفت: با توجه به ناترازی تولید 
و مصرف بایســتی بتوانیم در پیک بار، میزان مصرف را مدیریت وکنترل 
کنیم تا در ایام پیک با خاموشی مواجه نشویم. وی افزود: رویکرد ما این 
است تا مسائل زیربنایی مدیریت مصرف را در استان قزوین نهادینه کنیم 
و در این راستا برنامه های متعددی در طول سال برای گروههای مختلف 
مردم پیش بینی و اجرا می شــود تا با مشــارکت مردم از پیک بار عبور 
کنیم. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قزوین تصریح کرد: از 
آنجا که آموزش در ســنین پایین ماندگار است و می تواند در بزرگسالی 
نیز کارساز باشد یکی از برنامه های ما آشنا کردن کودکان و نوجوانان با 
مدیریت مصرف است تا بتوانیم از این گروه سنی به عنوان سفیران انرژی 
در فرهنگسازی میان خانواده ها نیز بهره مند شویم. وی گفت: با همکاری 
خوب آموزش و پرورش توانسته ایم برنامه های متعددی را برای کودکان 
ونوجوانان و دانش آموزان مقاطع ابتدایی، متوسطه و دبیرستان اجرا کنیم 
که با استقبال آنها مواجه شده و این فعالیتها همچنان ادامه دارد. خواجه 
وند اظهارداشــت: جامعه هدف دانش آموزی برای ما بسیار مهم است و 
شرکت توزیع برق فعالیتهای فرهنگ ســازی در مقطع دانش آموزی را 
جدی گرفته و سلســله برنامه های آموزشــی و فرهنگی را تدارک دیده 
ایم که بــا اجرای آن امیدواریم مدیریت مصرف را نهادینه کنیم. خواجه 
وند بیان کرد: پایش مصرف ادارات توســط گروه بازرســی نیز انجام شد 
و اداراتــی که پس از تذکر الگوی مصرف را رعایت نمی کردند برقشــان 
قطع می شد تا همراهی کنند و در این راستا صنایع نیز همکاری خوبی 
داشتند. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قزوین تصریح کرد: 
کشــاورزان نیز در مدیریت مصرف از ساعت ۱۲ ظهر تا ۵ عصر همکاری 
و صرفه جویی کردند و هر کشــاورزی که در این ساعات از برق استفاده 
نمی کرد در بقیه ســاعات روز می توانست از انرژی رایگان استفاده کند. 
وی اظهارداشت: با همکاری شرکت شهرک های صنعتی و سازمان صمت 
توانستیم تابستان ۱۴۰۱ را بدون خاموشی سپری کنیم. خواجه وند افزود: 
در استان قزوین ۵۱۰ هزار مشترک داریم که ۲۸۹ هزار مشترک خانگی 
در تابستان در مصرف برق همکاری داشتند و ۸۱ درصد مشترکین الگوی 
مصرف را رعایت کردند به طوری که در دوره اوج تا ۱۵ شهریور این ایام 
بدون خاموشی سپری شد خواجه وند بیان کرد: حدود ۱۱۳۴ مشترک پر 
مصرف در استان شناسایی شدند که با اقدامات انجام شده تعداد یک هزار 
مشترک نیز به جمع شهروندان رعایت کننده الگوی مصرف پیوستند و 
رفتار خود را اصلاح کردند و به سمت کاهش مصرف رفتند و دو میلیون و 

۳۳۲ هزار کیلو وات ساعت کاهش مصرف داشتیم.

معاون تولید شرکت پالایش نفت اصفهان اعلام کرد؛

کاهش آلودکی هوای استان اصفهان
 با تولید بنزین اکتان ۹5

اصفهان-مریم مومنی،خبرنگاریادگارامروز : در پالایشگاه اصفهان بنزین 
اکتان ۹۵ تولید و در کاهش آلایندگی هوای اســتان اصفهان و اســتان های 

همجوار تاثیر به سزایی دارد.
معاون تولید شــرکت پالایش نفت اصفهان با بیان اینکــه تولید روزانه ۲۳ 
میلیون لیتر گازوییل یکی از محصولات پالایشــگاه اصفهان است، گفت: در 
این پالایشگاه گاز ال پی جی، نفت سفید و بنزین و گازوییل تولید و در ۱۷ 

استان توزیع می شود.
اصغر صابری با اشاره به اینکه بنزین این پالایشگاه قبلا در دو واحد تولیدی 
به نام CRU با اکتان ۸۷ تولید می شد، افزود: در حال حاضر با احداث واحد 
بنزین ســازی در این شــرکت، بنزین با اکتان ۹۵ و سوپر تولید می شود که 
ترکیبات آلاینده آن بســیار کمتر است و در کاهش آلایندگی هوای استان 

اصفهان و استان های همجوار تاثیر به سزایی دارد.
به گفته معاون تولید شرکت پالایش نفت اصفهان با تولید بنزین و گازوییل 

بهینه، سالانه از انتشار ۴۰۰ تن گوگرد در هوا جلوگیری خواهد شد.
پالایشگاه اصفهان یکی از اســتراتژیک ترین پالایشگاه های کشور محسوب 

می شود.

با پایان رقابت در مرحله استانی؛

جشنواره بین المللی قصه گویی در آذربایجان 
غربی برگزیدگان خود را شناخت

ارومیه-اصلانی،خبرنگاریادگارامروز : جشنواره بین المللی قصه گویی در 
آذربایجان غربی برگزیدگان خود را شناخت

راه یافتگان به مرحله منطقه ای بیســت و چهارمین جشــنواره بین المللی 
قصه گویی در آذربایجان غربی معرفی شدند.

بــه گزارش روابط عمومی اداره کل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
اســتان آذربایجان غربی، آیین اختتامیه مرحله اســتانی بیست و چهارمین 
جشــنواره بین المللی قصه گویی در سالن آمفی تئاتر اداره کل کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان استان برگزار شد و ۱۱ قصه گو در دو بخش رقابتی 
ملی و آیینی سنتی به مرحله منطقه ای جشنواره که در ماه آبان برگزار می شود 

راه یافتند.
بر این اساس و با اعلام داوران این جشنواره، در بخش رقابتی ملی نوجوانان، 
فاطمه رســولی از مهاباد عنوان برگزیده اول را به خود اختصاص داد، ثمین 
اسمعیلی از ارومیه رتبه دوم و رامان علی پور از مهاباد رتبه سوم را کسب کردند.
در بخش رقابتی ملی بزرگسالان، معصومه قاسمی از خوی عنوان نخست را به 
خود اختصاص داد، بیتا محمدامینی از مهاباد حائز رتبه دوم و الهام حیدرزاده 

از چالدران سوم شدند.
شهناز صدیق از ارومیه نیز در گروه پدربزرگ ها و مادربزرگ ها عنوان برگزیده را 
کسب کرد. همچنین با اعلام داوران، بخش آیینی سنتی جشنواره رتبه نخست 
نداشــت و در گروه نوجوانان عنوان دوم به آیناز دین دوست از مهاباد رسید و 

فاطمه رشید زاده از سردشت سوم شد.
در گروه بزرگســال آیینی سنتی نیز سمیه حسین نژاد از ماکو عنوان دوم و 

سعید صلحی از ارومیه عنوان سوم را کسب کردند. 
آیین افتتاحیه مرحله استانی بیست و چهارمین جشنواره بین المللی قصه گویی 
در سالن آمفی تئاتر کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان آذربایجان غربی 

برگزار شد.

رئیس جهاد کشاورزی استان خبر داد؛

برنامه ریزی برای ارتقای ضریب دانش در بخش کشاورزی لرستان

ســنندج-خبرنگاریادگارامروز : سرپرست اداره کل 
ارتباطات و فناوری اطلاعات کردســتان گفت: امســال 
مجوز راه اندازی ۶ دفتر ارتباطات روســتایی در اســتان 
صادر شــد. آرام حیدری اظهار داشت: ایجاد دفاتر ارتباط 
روســتایی با هــدف حمایت از کســب و کار و همچنین 
توسعه اشتغال و خدمت رسانی به مردم روستا های استان 
صورت می پذیرد. سرپرست اداره کل ارتباطات و فناوری 

اطلاعات کردستان با بیان اینکه امسال مجوز راه اندازی 
۶ دفتر ارتباطات روســتایی در اســتان صادر شده اضافه  
کرد: راه اندازی این دفاتر برای بیش از هشــت نفر ایجاد 
شــغل کرده و باعث کاهش تردد روســتاییان به شهر ها 
برای انجام امور روزمره نیز می شــود. او بیان کرد: مردم 
روستا های قلیان و آرندان شهرستان سنندج، روستا های 
کوله و وزمان در شهرســتان دیواندره، روستای قلعه جی 

در شهرستان سروآباد و روستای بله دستی در شهرستان 
دهگلان علاوه بر دسترسی حوزه ارتباطات می توانند همه 
خدمات مربوط به آب، بــرق و گاز را در این دفاتر انجام 
دهند. گفتنی اســت؛ در حال حاضر ۲۵۴ دفتر پیشخوان 
خدمات دولت و ۳۹ دفتر ارتباطات روســتایی در سطح 
استان مشغول به فعالیت و خدمات رسانی به مردم استان 

هستند.

صدور مجوز راه اندازی ۶ دفتر ارتباطات روستایی در کردستان

رفع مشکلات کم آبی شهر 
و روستاهای شهرستان روانسر

کرمانشــاه – فریده محمدی،خبرناریادگارامروز : فرماندار شهرستان 
روانسر از زحمات مدیرعامل شرکت آبفا استان برای رفع مشکل کم آبی شهر 
و روستاهای این شهرســتان قدردانی کرد و گفت: امروز شاهد این هستیم 
که مشــکل کم آبی ۳۰۰ خانوار روستاهای »خراجیان« و »کلاوه« با تدابیر 
و مدیریت خوب مدیرعامل و تلاشهای همکاران ایشان در کوتاهترین زمان 

ممکن حل می شود.
 »ســعدی مصطفی زاده« در آیین آغاز عملیات اجرایی پروژه حفر چاه آب 
شــرب مجتمع آبرسانی خراجیان، با اشاره به اینکه توسعه یافتگی از توسعه 
روستایی شروع می شود، افزود: برای توسعه روستاها لازم است به اجرا و توسعه 
زیرساخت ها بپردازیم که خوشبختانه صدای عمران و آبادانی در روستاها و 
شهرهای استان کرمانشاه با تلاش و زحمات مسئولین، طنین انداز شده است.
فرماندار روانسر از تلاش و پیگیریها و جدیت دکتر رضا داودی مدیرعامل آبفای 
استان برای رفع مشکلات بخش های کم آب شهرستان روانسر تقدیر و تشکر 
کرد و تأکید کرد: پاســخ این تلاش ها و زحمات، صرفه جویی در مصرف آب 
است و از مردم شریف این روستاها انتظار می رود در مصرف آب صرفه جویی 
کنند تا مجموعه مدیریتی آبفای استان و همکارانشان بتوانند در رفع مشکلات 

ناشی از تنش آبی موفق تر ایفای نقش کنند.

معاون استاندار کرمانشاه:
دستگاه های اجرایی به رعایت اصول 
فنی پروژه ها توجه ویژه داشته باشند

کرمانشاه – عادل زرافشانی،خبرنگاریادگارامروز : معاون هماهنگی امور 
عمرانی استانداری كرمانشاه تاكید كرد: دستگاه های اجرایی در ساخت پروژه 
های عمرانی باید به رعایت اصول فنی توجه ویژه داشــته باشند و آن را جزء 

اولویت های كاری خود بدانند.
 منوچهر فخری در جلسه شورای فنی استان اظهار داشت: رعایت اصول فنی 

در ساخت و سازها از مهمترین برنامه ها در حوزه عمرانی استان است.
وی ادامه داد: مدیران در اجرای پروژه های عمرانی حتماً به رعایت اصول فنی 

توجه ویژه داشته باشند و این مهم را جزء اولویت های كاری خود بدانند.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری کرمانشاه تصریح كرد: علاوه بر تلاش 
برای تسریع در اجرای پروژه های عمرانی، دقت و توجه به اصول كیفی پروژه ها 

نیز بسیار مهم است.
فخری بیان داشت: خوشبختانه در استان كرمانشاه طرح های عمرانی متعددی 
در حال اجرا هســتند كه اجرای این پروژه ها نوید بخش توسعه و پیشرفت 

روزافزون در كرمانشاه است.

نصف جهان میزبان بزرگترین رویداد 
صنعت ساختمان

اصفهان-مریم مومنی،خبرنگاریادگارامروز : بیست و پنجمین نمایشگاه 
بین المللی صنعت ساختمان در اصفهان برگزار می شود

بیست و پنجمین نمایشگاه بین المللی صنعت ساختمان از تاریخ 26 مهربه 
مــدت 4 روز با حضور برندهای مطرح در محل دائمی نمایشــگاه اصفهان 

برگزاری می گردد.
 این نمایشــگاه با حضور 128 شرکت و تولید کننده آغاز به کار خواهد کرد. 
شــرکت هایفعال در حوزه های سبک سازی و مقاوم سازی، شیرآلات، لوله و 
اتصالات، تولید کننده پنجره، تولید آجر، سقف کاذب، هوشمند سازی، تولید 
کنندگان بتن و آسانسور آخرین دستاوردها و ظرفیتهای خود راظرف چهار روز 

برگزاری این رویداد نمایشگاهی به نمایش می گذارند.
نمایشگاه بین المللی صنعت ساختمان اصفهان در متراژ 8900 متر و با حضور 
مشارکت کنندگانی از اســتان های تهران، خراسان رضوی، اصفهان، فارس، 

سمنان، خراسان شمالی، قم، یزد، هرمزگان و خوزستان برگزار خواهد شد.
این نمایشگاه در شرایطی برگزار می گردد که از نظر کیفیت نسبت به دوره های 
سابق ارتقاء یافته و برندهای مطرحی را گرد هم آورده است. از جمله این برندها 
می توان به آجر شهرزاد، شرکت تولیدی بهریزان، آریا بارون، فولاد فرم سپاهان، 

تانگیران، جهان آرای اسپادانا و بتن همدانیان اشاره کرد.
علاقه مندان به بازدید از نمایشگاه بین المللی صنعت ساختمان می توانند در 
روزهای 26 تا 29 مهرماه در ساعت بازدید 11 تا 20 به محل نمایشگاه اصفهان 

واقع در کمربندی شرق، روبروی منطقه روشن دشت مراجعه کنند.

شهردار کمالشهراعلام کرد؛
تعامل مدیریت شهری با موسسه تحقیقاتی 

باغبانی جهت احداث 45متری جنوبی کمالشهر
کرج-اکبری،خبرنگاریادگارامروز : شــهردار کمالشهر در جلسه ای که 
باهدف انجام توافقات نهایی مدیریت شهری و موسسه باغبانی جهت احداث 
45متری جنوبی کمالشهر با حضور مسئولین ارشد موسسه مذکور و ریاست و 
اعضای شورای اسلامی و معاونین شهردار برگزار شد ، ضمن تاکید بر رفع موانع 

موجود ، بر تسریع در روند احداث این پروژه عمرانی و ترافیکی تاکید کرد.
دکتر بهمنی در این نشست ضمن اشاره به تلاشهای مدیریت شهری جهت 
مرتفع نمودن مشکلات پیش روی این پروژه گفت: به جهت اهمیت بالای این 
شریان اصلی شهر و تاثیر آن در کاهش قابل ملاحظه ترافیک در ساعات پیک 
ترافیک ، ما تمام تلاش خود را برای احدث فازهای بعدی خواهیم داشــت و 
در این بین همکاری مدیران موسسه باغبانی و دیگر مسئولین استانی ذیربط 

میتواند نقش موثری در پیشبرد این پروژه داشته باشد.
وی در ادامه با اشاره به اقدامات شهرداری دراین خصوص و طی ادوار گذشته 
گفت: ایجاد رفاه برای شــهروندان در همه عرصه هــا ، از دغدغه های مهم 
مسئولین است ، بااین نگرش ،مدیران شهری کمالشهر نیز طی سالهای اخیر 
اقداماتی را در این خصوص مبذول داشته اند که اکنون جهت تکمیل و پیشبرد 
آن ، شورای ششم و مجموعه خدوم شهرداری از هیج تلاشی فروگذار نخواهد 
کرد. در ادامه ریاست موسسه تحقیقاتی ضمن تاکید برهمکاری این موسسه 
با مدیریت شهری گفت: رفع موانع موجود واجرای پروژه مذکور از اولویتهای 
ماست ، امیدواریم با توافقات فی مابین هرچه سریعتر این پروژه به اتمام رسیده 

و شهروندان از مزایای آن بهره مند گردند.
رئیس موسســه تحقیقاتــی در ادامه افزود: حفظ درختان چندین ســاله و 
جابجایی اصولی آنها، اندیشیدن تدبیر اساسی برای چاه های این موسسه و 
حفظ تأسیســات و وارد نشدن آسیب به منابع طبیعی و سرمایه های ملی ، 
از مهمترین دغدغه های ماست، که بحمدالله با همکاری مدیریت شهری این 
امر محقق خواهد شد . گفتنی است مدیریت شهری جهت آزاد سازی مسیر 
احداث 45 متری جنوبی کمالشــهر با موسسه علوم و تحقیقات ، تفاهمات 

بسیاری انجام داده است.

اصفهان- مریــم مومنی، خبرنگار یادگار 
امروز: شــهردار اصفهان بــا تأکید بر ضرورت 
تأمین امنیت شــهروندان و شــهر بــه عنوان 
فصل مشــترک رســالت مدیریت شــهری و 
نیروی انتظامی، گفت: تقویت زیرســاخت های 
هوشمندسازی برای تحقق امنیت جامعه و شهر 
یک ضرورت است که در ســایه همکاری های 

مشترک صورت می پذیرد.
 علی قاســم زاده در دیدار با فرمانده انتظامی استان اصفهان، ضمن تبریک هفته نیروی 
انتظامی، از رشــادت ها و ازخودگذشتگی جان بر کفان نیروی انتظامی در راستای تأمین 

امنیت جامعه و مقابله با تهاجم دشمن قدردانی کرد.
او با اشــاره به مجاهدت های شــبانه روزی مأموران غیور انتظامی در ابعاد مختلف تأمین 
امنیت، تأکید کرد: حفظ نظم و امنیت، مقابله با بدخواهان و ایســتادگی مقابل دشمنان 
انقلاب اسلامی در برابر هجمه به کیان نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران از رسالت های 

خطیری است که نیروی انتظامی استوار و محکم در حال انجام آن است.
شــهردار اصفهان با تأکید بر ضرورت تأمین امنیت شــهروندان و شــهر به عنوان فصل 
مشترک رسالت مدیریت شــهری و نیروی انتظامی، تصریح کرد: تقویت زیرساخت های 
هوشمندســازی بــرای تحقق امنیت جامعه و شــهر یک ضرورت اســت که در ســایه 

همکاری های مشترک صورت می پذیرد.
رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان نیز بر ضرورت تعامل دوجانبه و همکاری بین پلیس 
و مدیریت شــهری تأکید کرد و افزود: موضوع هوشمندســازی و نظارت های تصویری از 
جمله موضوعات مهم و دارای اولویت اســت. محمد نورصالحــی افزود: افزایش فعالیت 
دوربین ها و ارتقای نظارت تصویری در ســطح شــهر به عنوان یکی از اولویت های اصلی 
مجموعه مدیریت شــهری شــهرداری اصفهان نیز مطرح اســت کــه می تواند در قالب 

همکاری مشترک با نیروی انتظامی محقق شود.

 : ارومیه-اصلانی،خبرنگاریادگارامــروز 
نماینــده ولی فقیــه در آذربایجان غربــی و امام 
جمعــه ارومیــه گفــت: در هفته وحــدت باید 
شخصیت واقعی نبی مکرم اسلام)ص( را آنگونه 
که هســت در جهان بازگو کــرد و ضمن حفظ 
وحدت و صمیمیــت، نباید اجازه داد که جامعه 
به اغتشاشــات کشــیده شــود. حجت الاسلام 
ســیدمهدی قریشــی امروز در مراســمی که با 

عنــوان »تجدید میثاق با قرآن کریم و پیامبر اعظم)ص( به مناســبت گرامیداشــت هفته 
وحدت ویژه روحانیان، طلاب، بانوان و اقشــار اهل سنت و تشــیع« در مصلای بزرگ امام 
خمینی)ره( ارومیه برگزار شد با ابراز تأسف از اینکه در معرفی شخصیت عظیم پیامبر)ص( 
کوتاهی شده است اظهار داشت: بی تردید باید فضائل و شخصیت و همچنین عظمت فکری 
رســول خدا)ص( را بیش از پیش به دنیا نشان داد. وی تصریح کرد: در این راستا، راجع به 
شخصیت و اخلاق نبی مکرم اسلام)ص( مطالبی از سوی شیعه و سنی نوشته شده و حتی 
آمده اســت که رسول خدا)ص( »احکم الناس« بوده و از همه در نزد مردم، حاکم تر و حکم 
و قضاوتش از همه گســترده تر و عمیق تر بود. نماینده ولی فقیه در آذربایجان غربی و امام 
جمعــه ارومیه گفت: خداوند متعال در قرآن کریم  فرمود، کســانی که در رابطه با حضرت 
محمد)ص( ادعای ایمان می کنند مؤمن نیســتند مگر اینکه مردم، ایشان را حاکم کنند و 
حتی هیچ ناراحتی درونی از حکم رسول خدا)ص( در دل نداشته باشند و کسی به قضاوت 
ایشــان اعتراضی نداشــته باشــد. وی در ادامه افزود: حضرت نوح)ع( 950 سال حکومت 
کرد اما تنها افرادی در گنجایش یک کشــتی به وی ایمان آوردند و از ســوی دیگر رسول 
خدا)ص( 25 ســال پیامبری کرد اما فرمود که هیچ پیامبری همانند من اذیت نشــد چون 
شرایط بسیار سختی را متحمل شد.  حجت الاسلام قریشی اظهار داشت: این در حالی است 
که نبی مکرم اســلام)ص( با صبر و بردباری خود، از انسان های وحشی آن روزگار، مقداد و 

ابوذرها تربیت کرد. 

شهردار اصفهان تأکید کرد؛
شهرداری و پلیس، متعهد به تأمین امنیت 

شهر و شهروندان هستند

امام جمعه ارومیه:

شخصیت واقعی نبی مکرم اسلام)ص(
 باید در جهان بازگو شود

یادگار  خبرنگار  مومنی،  اصفهان-مریم 
امروز : جلسه پیگیری مصوبات کارگروه توسعه 
صادرات اســتان با حضــور رئیس نمایندگی 
وزارت امــور خارجه در اصفهــان، رئیس اداره 
بازرگانی خارجی اداره کل صمت استان و روسا 
و نمایندگان تشــکل های اقتصادی ذیل اتاق 

بازرگانی اصفهان برگزار شد.
 علیرضا سالاریان رئیس نمایندگی وزارت امور 
خارجه در اصفهان در این جلسه ضمن اعلام 
آمادگی برگزاری جلسات مســتمر با روسا و 
نمایندگان تشــکل های اقتصــادی ذیل اتاق 
بازرگانی اصفهان به منظور آگاهی از مشکلات و 
کمک به رفع موانع حوزه بین المللی این واحدها 
گفت: معرفی ظرفیت های اقتصادی استان، ارایه 
گزارش های توجیهی و محورهای مذاکرات سفر 
هیئت های خارجی به اصفهان برای مدیران ، 
همکاری در برگزاری سمینارها یا نمایشگاه های 
اقتصــادی، اطلاع رســانی و هماهنگی برای 
مشــارکت فعــال شــرکت های اصفهانی در 
نمایشــگاه های خارج از کشــور، تلاش برای 

تبادل هیئت های اقتصادی و بازرگانی خارجی 
و تنظیم ملاقات، تعامل مستمر با دستگاه های 
دولتی و خصوصی اقتصادی اســتان، اقداماتی 
جهت جذب ســرمایه گذاری خارجی، معرفی 
پتانســیل های گردشــگری و صنایع دستی 
اصفهان و تسهیل ورود گردشگران خارجی به 
اصفهان از جمله وظایف نمایندگی وزارت امور 

خارجه در بخش اقتصادی می باشد.
وی در ادامه به معرفی اهم محورهای اجرایی 
توسعه اقتصادی و گردشگری دفتر نمایندگی 

وزارت امور خارجه پرداخــت و افزود: یکی از 
ظرفیت های خوب نمایندگی، پتانسیل مشورتی 
آن در حوزه اقتصادی است که صاحبان کسب 
و کار می توانند مشکلات برون مرزی خود را از 

این طریق رفع کنند.
رئیس نمایندگی وزارت امور خارجه در اصفهان 
تهیه بروشور به زبان انگلیسی برای معرفی یک 
صنف به هیئت های خارجی را ضروری دانست.
در ادامــه پویا رجایی رئیس امورتشــکل های 
اقتصادی اتــاق بازرگانی اصفهــان برگزاری 

جلسات راه حل محور با حضور مدیران کل و 
روسای دستگاه های دولتی را در ترغیب فعالان 
اقتصادی بخش خصوصی برای حضور در این 
جلسات و طرح مسایل آنها حایز اهمیت دانست 
و افزود: لازم اســت دستگاه های حاکمیتی از 
الگوهای موفق کشورهای مختلف به ویژه در 

زمینه تسهیل قوانین اقتصادی استفاده نماید.
در ادامه جلسه روسا و نمایندگان تشکل های 
اقتصادی عضــو اتاق بازرگانی اصفهان به بیان 
مسایل و مشکلات خود پرداختند که در این 
راســتا همکاری و همراهی بیشــتر از جانب 
نمایندگی وزارت امور خارجه به احیای صادرات 
مصنوعات طلا و جواهر استان اصفهان، دعوت 
از کنسرسیوم های موفق صنایع دستی، کمک 
به افزایش اطلاعات رایزنان در حل مشــکلات 
برون مرزی بخش خصوصی،  توجه بیشتر به 
استمرار صادرات محصولات دامی و کشاورزی 
با تعامل وزارتخانه های صمت و جهاد کشاورزی 
و معرفی هر چه بهتر و بیشتر بازارهای هدف 

صادراتی در حوزه های مختلف مطرح شد.

در جلسه پیگیری مصوبات کارگروه توسعه صادرات استان تاکید شد؛

فعالان اقتصادی از ظرفیت مشورتی نمایندگی وزارت خارجه در اصفهان استفاده کنند

دادگســتری  کل  بندرعباس-خبرنگاریادگارامروز-رئیــس 
هرمزگان گفت: ۷۰ دستگاه خودروی لوکس موجود در انبار 

اموال تملیکی بندرعباس به مالکان آن ها تحویل داده شد.
مجتبی قهرمانی گفت: حدود ۲۲۰ دستگاه خودروی لوکس 
موجــود در اموال تملیکی بندرعبــاس مربوط به یک پرونده 

قضایی اســت که به صورت ویژه در مراجع قضایی تهران در 
دست پیگیری قرار گرفت و تاکنون با مراجعه ۷۰ نفر از مالکین، 

خودرو ها به آن ها تحویل داده شده است.
او گفت: ۴۰ نفــر از مالکین هم هفته آینده خودرو های خود 
را تحویل خواهند گرفت. قهرمانی گفت: مشــکل پرونده این 

خودرو ها حل شده و خودرو های لوکس از لیست خودرو های 
توقیفی سازمان اموال تملیکی خارج شده است.

او علت دپوی این خودرو ها در ســال های اخیر را پیچیدگی 
پرونده آن ها عنوان کرد و گفت: با تســریع در روند رسیدگی 

قضایی مشکل به وجود آمده به صورت کامل حل شده است.

ترخیص ۷۰ دستگاه خودروی لوکس توقیفی در انبار اموال تملیکی بندرعباس
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خیلی عجیب خواهــد بود ولی مربی که دو تیم را در 
یک دوره انتخابی جام جهانــی حذف کرد،  همچنان 
در جام جهانی حضور دارد. او هدایت تیم ســوم را بر 
عهده گرفته اســت. کارلوس کی  روش ابتدا به عنوان 
ســرمربی کلمبیا و ســپس مصر برای حضور در جام 
جهانی تلاش کرد. او در  نهایت در قطر ۲۰۲۲ هدایت 
ایــران را برعهده خواهد گرفت، همــان تیمی که در 

برزیل ۲۰۱۴ و  روسیه ۲۰۱۸ هدایت کرد . 
هواپیمای کــی روش از بارانکیلا )در کلمبیا( شــروع 
شد، از اســکندریه )مصر( عبور کرد و با توقفی  کوتاه 
در تهــران در دوحه فرود خواهد آمــد. کی روش در 
تمرینات تلاش زیادی می کند تا  موقعیت های بازی را 
در تمرین ایجاد کند و باعث شــود بازیکنانش مهارت 

بازی خود را افزایش  دهند . 
او مربی تیم ملی جوانان کشورش بود. او نسل طلایی 
پرتغال را با حضور نفراتی چون فیگو به  کاپیتانی ژائو 
پینتو در سال ۱۹۹۱ ســاخت. او در منچستریونایتد 
به عنوان دســتیار الکس فرگوسن  کار کرد و در رئال 
مادرید کهکشــانی نیز حضور داشــت. او در سه جام 
جهانی متوالی از ســال   ۲۰۱۰ مربیگری کرده است. 
اکنــون، او بــرای چهارمین جام جهانــی خود آماده 

می شود . 
در جام جهانــی آفریقای جنوبی ۲۰۱۰، او در مرحله 
یک هشــتم نهایی با شکســت مقابل اســپانیا  حذف 
شد. رســانه های پرتغالی او را مورد هجمه قرار دادند. 
هواداران او را مقصر دانســتند. وقتی در  مورد دلایل 
حذف پرتغــال در جام جهانی از کریســتیانو رونالدو 
پرســیده شــد، تنها ســه کلمه بیان  کرد. از کارلوس 

بپرس . 
از طرفی در ایران او یک قهرمان اســت. او در ســال 
۱۳۹۰ به عنوان مربی تیم ملی ایران انتخاب  شــد. او 
جایگزین افشــین قطبی شد و از همان ابتدا کارش را 

با قدرت شــروع کرد. تجربه او برای  راهیابی ایران به 
جام جهانی برزیل به عنوان تیم اول گروه  A  در آسیا 

کافی بود    . 
در جــام جهانی، او از نظر تاکتیکــی محدودیت های 
ایــران را در برابر تیم هــای بزرگ تر پنهــان کرد. او 
 آرژانتین را با بازیکنان خوب زیادی آزار داد. فقط یک 
گل غیرممکــن از لیونل مســی باعث برتری  آرژانتین 
برابر ایران شد. او در این جام برابر نیجریه نیز مساوی 

کرد . 
کی روش، ایران را به عنوان یک قدرت آسیایی تثبیت 
کرد. در قاره آســیا، ایران تقریبا بــدون رقیب  بود و 

هیچ تیمی به قدرت ایــران نبود. آن ها پس از برزیل 
با برتری ۲ بر صفر برابر ازبکســتان در  تهران دومین 
تیمی بودند که جواز حضور در جام جهانی روســیه را 
کســب کردند. آن ها با ۲۲  امتیــاز در گروه خود اول 

شــدند و در ۱۰ بازی پیاپی شکست نخورده بودند   . 
ایران در جام جهانی گذشته واقعیتی متفاوت از چهار 
سال قبل نشان داد. ایران در رقابت با  اسپانیا، پرتغال 
و مراکش ســوم شد. یک برد، یک مساوی، یک باخت 
ســهم ایران در این دوره بــود.  بازیکنان، کی روش را 
روی دســت گرفتند. او در جام ملت های آسیا ۲۰۱۹ 
به جمع چهار تیم  رسید و پس از شکست مقابل ژاپن 

در نیمه نهایی، احساس کرد که این چرخه کامل شده 
است و  وقت رفتن رسیده است . 

کلمبیا و مصــر را حذف کرد:اعتبار او  باعث شــد تا 
کلمبیــا او را به خدمت بگیرد. کی روش در  نشســت 
خبری خود گفت: من با فروتنی اینجا هســتم و سعی 
خواهم کرد تمام تلاش خود را برای  مراقبت از میراثی 
که در سال های اخیر با آقای پکرمن ایجاد شده است 
انجام دهم. شروع  امیدوارکننده مسابقات مقدماتی در 
بارانکیلا با برد ۳ بر صفر مقابل ونزوئلا شروع شد ولی 
دو  شکســت ۳ بر صفر مقابل اروگوئه و ۶ بر ۱ مقابل 

اکوادور باعث اخراج او از تیم ملی کلمبیا شد . 
مصر او را در ســال ۲۰۲۱ به خدمت گرفت. او اولین 
بــازی خود را با پیــروزی ۱ بر صفــر مقابل لیبی  در 
اســکندریه به پایان برد. او تا مرحلــه پلی آف مقابل 
سنگال عملکرد خوبی داشت. آن ها در بازی  اول برابر 
سنگال یک بر صفر پیروز شدند، در بازی برگشت یک 
بر صفر شکست خوردند و در  ضربات پنالتی  شکست 

خوردند و از رسیدن به جام جهانی بازماندند  . 
او در پایان این مسابقات توضیح داد: رویا تمام شد. ما 

تمام تلاش خود را کردیم، اما کافی نبود . 
پــاداش جام جهانــی ۲۰۲۲:در نهایــت کی روش در 
قطــر خواهد بــود. فوتبال او را به این جا رســاند.  در 
۱۶ شــهریور، )فدراســیون فوتبال( ایران این خبر را 
اعلام کرد و در ۲۳ شهریور او در تهران  رونمایی شد. 
کــی روش بعد از حضور در تیــم ملی ایران گفت: من 
احساس می کنم در خانه هستم.  این بهترین احساسی 
اســت که می توانم داشته باشــم. میراث او )تیم ملی 
ایران(، جایزه ای بود که  دو ســال بعد از ناکامی با دو 

تیم ملی دیگر به دنبالش بود . 
انگلیس، آمریکا و ولز در گروه  B  منتظر او هســتند. 
او اولیــن بازی خــود را برابر انگلیس در  اســتادیوم 

بین المللی خلیفه دوحه انجام خواهد داد  . 

  VAR  خبر خوش افشاریان در خصوص

طبق اطلاعات به دست آمده قرارداد سیستم کمک داور ویدئویی نهایی 
شده و این هفته در مورد  آن شفاف سازی می شود  . 

خداداد افشــاریان بعد از بازی استقلال و ذوب آهن مقابل خبرنگاران قرار 
گرفت و گفت تا ۲،۳ روز  آینده خبر خوشــی برای تیم های لیگ برتری 

دارد . 
طبق اطلاعاتی که کســب شــده، گویا قرارداد خرید و اجرای سیســتم  
  VARبا یکی از  شــرکت های مدنظر فدراسیون فوتبال که مورد تایید 
فیفا و کنفدراسیون فوتبال آســیا  قرار دارد، نهایی شده است و جزئیات 
آن توسط مسئولان فدراسیون اعلام می شود  . پیش از این مذاکرات نهایی 
مســئولان فدراسیون و این شرکت انجام شــده و تنها نتیجه استعلام از 

 نهادهای ذی صلاح باقی مانده بود . 
حالا قرار است در رابطه با برگزاری کلاس های آموزشی و شروع قضاوت ها 
با استفاده از این  سیستم در کمیته داوران جلسه ای برگزار شود. البته در 
ابتدا قضاوت ها به صورت آفلاین انجام  می شود و سپس بعد از انجام آزمون 

و خطا به صورت آنلاین مورد استفاده قرار گیرد . 
هم چنین دیگر مورد مهمی که وجود دارد مربوط به ورود دســتگاه ها و 
تجهیز  ورزشــگاه های ایران با دوربین های مخصوص است. در این مورد 
مســئولان فدراسیون  فوتبال جلسه ای هم با نمایندگان باشگاه های لیگ 

برتری خواهند داشت تا به بهترین  نحو ممکن جزئیات اجرا شود . 

دردسر بزرگ برای سرخ ها  

باشگاه پرسپولیس همچنان موفق نشده تا پرونده مالیاتی سرمربی سابق 
خود را مختومه کند . 

بعد از جدایی برانکو ایوانکوویچ از پرســپولیس موضوع پرداخت مالیات 
این مربی و تیم این باشــگاه  بارها مطرح شــد و حتی این مربی کروات، 
پرسپولیس را تهدید به شکایت کرد تا بتواند از این  طریق مشکلش حل 

شود . 
به دلیل عدم پرداخت مالیات برانکو در طی این سال ها این مربی در ایران 
ممنوع الخروج شــده و  در صورتی که به هر دلیلی بخواهد به ایران بیاید 
برای خروج از کشور با مشکل مواجه می شود. از  طرف دیگر بدهی مالیاتی 
برانکو جزو بدهی هایی است که در پرسپولیس تعیین تکلیف شده  اما تا 

 به حال اقدام عاجلی برای پرداخت آن صورت نگرفته است . 
در این چند ســال که از رفتن برانکو از پرســپولیس می گذرد مشکلات 
مدیریتی و تغییرات در این  باشــگاه باعث شده تا به درخواست های این 
مربی کروات توجه نشــود. در حالی که صحبت از بدهی  مالیاتی 11، 12 
میلیارد تومانی برانکو مطرح شده اما اصل بدهی مالیاتی 4 میلیارد تومان 
است و  بقیه مبلغ اضافه شده جرائمی است که در این سال ها به آن تعلق 
گرفته و به همین خاطر این  رقم پیش روی باشگاه پرسپولیس قرار دارد . 

مســؤولان باشگاه پرسپولیس امیدوار هســتند که با بخشش جرائم این 
قرارداد با پرداخت 4 میلیارد  تومان بتوانند این مشکل را برطرف کنند و 
اجازه ندهند که یک شکایت دیگر از این باشگاه در  مراکز کنونی فیفا علیه 

سرخ پوشان به راه بیفتد

ورزش - سلامت

کامیکوتاه از ورزش پاداشی برای کی روش بعد از دو نا

درد معده عوامل مختلفی می تواند داشــته باشد. در این 
مطلب با برخی از عوامل بروز معده درد و  درمان خانگی 

معده درد آشنا می شوید . 
روزانه تعداد زیادی از افراد معده درد را تجربه می کنند.  
 درد معده عوامل مختلفی می تواند داشته  باشد، عواملی 
مانند استرس شــدید، مصرف مشروبات الکلی، تیروئید 
پــرکار، اختلالات خودایمنی،  رفلاکــس صفرا، بیماری 
ســلیک، مصرف کوکائین، میگرن، اضافه وزن، نارسایی 
کلیه، التهاب مری،  اختلالات گوارشی، بیماری کرون و 
آپاندیسیت، هپاتیت، عفونت های انگلی، مصرف برخی از 
داروها  مانند آسپرین و داروهای ضدالتهابی و حتی این 
درد می تواند از مســمومیت غذایی ســاده  باشد…  در 
ادامه به بررسی برخی از عوامل بروز معده درد و درمان 

خانگی معده درد خواهیم  پرداخت . 
عوامل تاثیرگذار در بروز درد معده:مصرف   

بیش از حد الکل،  
مصرف بیش از حد دخانیات،  

مصرف بیش از حد مواد مخدر مانند کوکائین،  
استرس شدید،  

مصرف داروهای ضدالتهاب غیراستروئیدی،  
انجام شیمی درمانی،  
بروز بیماری کرون،  

رفلاکس صفرا،  
قرار گرفتن در معرض اشعه،  

استفراغ مزمن،  
مصرف مکمل های آهن،  

مصرف مکمل های پتاسیم،  
  ،۱۲   Bکمبود ویتامین ها به خصوص ویتامین

    HIVبیماری
عفونت هایی مانند سل و سیفلیسریا،  

اختلالات و بیماری هایی مانند دیابت نوع ۱ 
نحوه تشــخیص علت درد معده:در صورت مشاهده هر 
کــدام از علائم معده درد به پزشــک متخصص  گوارش 
مراجعه کرده و برای تشــخیص علــت آن و هم چنین 
درمــان آن اقدام کنید. پزشــک  متخصص ابتدا شــما 
را معاینه فیزیکی کرده و ســپس در صورت مشــکوک 
شــدن به بیماری خاصی  برای تشخیص بهتر و دقیق تر 
آزمایشــاتی مانند آزمایش خون، ســونوگرافی از شکم، 
سی تی اســکن از  شــکم، آندوســکوپی، تصویربرداری 
اشعه ایکس از شــکم، آزمایش ادرار، آزمایش مدفوع و 

 الکتروکاردیوگرام را تجویز خواهد کرد . 
درمان درد معده:در صورتی که مواردی مانند زخم معده 
علت بروز معده درد باشــد با آندوسکوپی  تشخیص داده 
می شــود، درمان زخم معده به تســکین و بهبود علائم 
کمک خواهد کرد  . اما اگر علت  اصلی معده درد تشخیص 
داده نشــود، داروهایی جهت کم شدن اسید معده برای 

فرد در نظر  گرفته می شود . 
درمــان درد معده با تغییــر آداب غذایی:این داروها به 
تســکین معده درد و علائم مربوطــه کمک  می کنند و 

بدون تجویز پزشک نیز در دسترس هستند . 
بله، مواد غذایی که مصرف می کنید و نحوه مصرف آنها، 
بر روی معده درد تاثیر می گذارند. جهت  کاهش احتمال 

بروز درد معده رعایت موارد زیر توصیه می شود : 
عدم مصــرف غذاهای چرب مانند گوشــت قرمز، کره، 
غذاهای سرخ کرده و پنیر،مصرف وعده های  غذایی کم 
حجم در طول روز، به جای داشتن دو یا سه وعده غذایی 
بزرگ،عدم مصرف مواد  غذایی که باعث تشــدید معده 
درد می شوند،عدم مصرف داروهایی که باعث بروز علائم 
درد معده  می شوند، داروهایی مانند آسپیرین و یا ژلوفن

در برخی موارد، افراد به خصوص کودکان، بعد از خوردن 

شــیر، پنیر، بســتنی و یا مواد غذایی  حاوی شیر، دچار 
معده درد می شوند  . این افراد مبتلا به عدم تحمل لاکتوز 
هســتند، بدین معنا که  بدن قادر به تجزیه مواد غذایی 
حاوی شیر نیست. افراد مبتلا به چنین اختلالی، باید از 
مصرف  شیر خودداری کنند، به خصوص اگر دارویی به 
نام لاکتاز مصرف می کنند. لاکتاز به تجزیه شیر  کمک 

می کند . 
در صورتــی که یبوســت علت معده درد باشــد، بدین 
معناســت که حرکت روده ای به اندازه کافی  نیســت، 
در چنیــن حالتی مصرف مواد غذایــی حاوی فیبر و یا 
داروهای مســهل توصیه می شــود.  میوه، سبزیجات و 
غلات حاوی مقادری بالایی فیبر هستند. مصرف قرص 
و پودر فیبر، به افزایش  حرکات روده ای کمک می کند . 

درمان خانگی درد معده:با اســتفاده از یکسری داروهای 
گیاهی و همچنین استفاده از کمپرس آب  گرم، نوشیدن 
آب کافی و حمام آب گرم می توان به کاهش درد معده 
خفیــف کمک کرد ولی در  صــورت درد معده مداوم و 
شدید حتما به پزشــک متخصص برای درمان مراجعه 
کنید  . در ادامه به  معرفی برخی از داروهای گیاهی که به 

رفع درد معده کمک می کنند؛ خواهیم پرداخت . 

زنجبیل:مصــرف زنجبیل   برای رفع ســوءهاضمه و درد 
ناشــی از آن، حالت تهوع و استفراغ بسیار  مناسب بوده 
و می توان آن را به صــورت تازه یا پودر آن داخل غذا و 
هم چنین به صورت دمنوش  اســتفاده شود. مصرف این 
داروی گیاهی منجر به افزایش ســرعت تخلیه معده و 

تنظیم  سیگنال های سیستم عصبی معده خواهد شد . 
دارچین:مصرف دارچین   به ســریع تر هضم شــدن غذا 
کمک کرده و به رفع ســوزش سر دل و  سوءهاضمه نیز 
کمک بزرگی خواهد کرد. از این داروی گیاهی می توان 

به صورت ادویه و یا چای  دارچین استفاده کرد . 
بابونه:مصرف بابونه برای رفع نفخ و گاز معده ، اســهال 
و حالن تهوع و هم چنین ســوءهاضمه بسیار  مفید بوده 
و می توان آن را به صورت خشــک شــده و یا دمنوش 

استفاده کرد . 
نعناع فلفلی:مصــرف این داروی گیاهــی برای رفع در 
معده که ناشــی از ســندروم روده تحریک پذیر  است 
بسیار مناســب بوده و آن را می توان به صورت کپسول 

نیز استفاده کرد . 
زیره:از این داروی گیاهی برای رفع درد معده ناشــی از 
اسید معده، گاز معده و التهاب روده  استفاده می شود. و 
از زیره می توان به صورت پودر و یا دمنوش و همچنین 

عرق زیره استفاده  کرد . 
شــیرین بیان:این داروی گیاهی برای رفع سوءهاضمه و 
درمان زخم معده بسیار مفید است. امروزه  از مکمل آن 

برای درمان درد معده استفاده می شود . 
عسل:از عســل می توان برای درمان معده درد استفاده 
کرد. البته در صورت مصرف غذاهای چرب  و سرخ شده 
و هم چنین مصرف دخانیات و مشروبات الکلی. ترکیب 
عسل با دارچین، ترکیب عسل  با آب جوش، و جوشانده  

عسل و دارچین برای درمان معده درد موثرند . 
عوامل موثر در پیشگیری از بروز معده درد

عدم مصرف لبنیات هنگام معده درد،  
عدم مصرف مشروبات الکلی،  

عدم مصرف دخانیات،  
نوشیدن آب میوه های حاوی اسید سیتریک،  

پیروی از رژیم غذایی حاوی فیبر،  
عدم مصرف غذاهای پرچرب و سرخ شده و کافئین،  

عدم مصرف غذاهای جامد هنگام بروز درد معده،  
مصرف غذاهای قابل هضم،  

مصرف وعده های کوچک غذایی

سیر تا پیاز درد معده

دوران مدیریت مصطفی آجورلو در اســتقلال به ســر آمد و قرار است تا 
علی فتح الله زاده یک بار  دیگر روی صندلی ریاســت باشگاه بنشیند  . 

همانطــور که از چند روز پیش نیز شــایعات آن به گوش رســیده بود، 
بالاخــره خبری که در فضای  مجازی دهان به دهــان می پیچید، عملی 
شد. مصطفی آجورلو پس از یک سال و نیم حضور در  اتاق ریاست باشگاه 
استقلال، از سمتش کنار رفت تا یک بار دیگر صندلی لرزان مدیریت آبی 

های  پایتخت دستخوش تغییرات شود . 
آجورلو که به واســطه ســالها حضور در سطح اول ورزش کشور از تجربه 
بالایــی برخوردار بود، از  همان روزهای نخســت با وعــده های رنگین و 
بزرگی وارد کارزار ســخت مدیریتی استقلال شــد.  جذب اسپانسرهای 
بــزرگ که در طول فصــل نزدیک به 500 میلیارد تومــان برای آبی ها 

درآمدزایی  می کنند، از بزرگترین اهداف او بود . 
درگیری فرسایشــی با سازمان لیگ بر ســر تبلیغات محیطی و همچنین 
مجادلات با صدا و ســیما بر  ســر دریافت حق پخش، از جمله کشمکش 
های دوران مدیریتی آجورلو بود که باعث شــده بود در  این راه، هواداران 
اســتقلال نیز بــه حمایت از مدیرعامــل خود بپردازند و کســب عنوان 

قهرمانی در  نخســتین فصل ریاست، باعث افزایش محبوبیت او نیز شد . 
اما تابستان امســال بر وفق مراد این مدیر باتجربه و قدیمی پیش نرفت. 
جدایی فرهــاد مجیدی،  روبه رو شــدن با هواداران بر ســر عدم تمدید 
قرارداد وریا غفوری، پروسه طولانی انتخاب سرمربی  جدید استقلال و از 
دست رفتن چند ماه زمان طلایی، عملی نشدن وعده های اسپانسر 500 
 میلیــاردی، ناکامی در راه دریافت حق پخــش تلویزیونی، پرداختی های 
نامنظم به بازیکنان و  حواشــی اخیر درخصوص عارف غلامی و ســیاوش 
یزدانی، بر مشــکلات ریز و درســت آجورلو در  مســیر پیشبرد اهدافش 

افزود . 
او که در مراســم معارفه ساپینتو از افتتاح شــبکه تلویزیونی استقلال و 

ساخت اســتادیوم اختصاصی  خبر داده بود، حالا باید پس از یک سال و 
نیم حضور در این باشــگاه، صندلی ریاست را به فرد  جدیدی واگذار کند 

که خود ســابقه سالها مدیرعاملی باشگاه را در کارنامه دارد . 
برخلاف ســالهای گذشــته، در شــرایط کنونی آبی هــا در لیگ برتر از 
وضعیــت خوبــی برخوردارند و  باید شــاهد جابه جایی هــای مدیریتی 
باشــند. علی فتح الله زاده که در آبان 1375 برای نخستین بار  به عنوان 
مدیرعامل اســتقلال انتخاب شــد، فردی اســت که قرار است به عنوان 
جانشــین مصطفی  آجورلو معرفی شده و سکان هدایت آبی های پایتخت 

را در یک مقطع حساس و مهم در دست  بگیرد . 
در طی دوران ریاســت فتح الله زاده در اســتقلال، آنها 2 عنوان قهرمانی 
لیگ آزادگان و قهرمانی لیگ  برتر را به دست آورده اند و چهار مرتبه نیز 
کاپ قهرمانی جام حذفی را بالای سر برده اند. آبی ها  همچنین یک نائب 

قهرمانی آسیا را در دوران مدیرعاملی وی در کارنامه دارند . 
او کــه ید طولایی در مدیریت این باشــگاه را در کارنامه دارد، در تاریخ 
۷ اســفند ۱۳۹۸    با مصوبه  هیئت مدیره باشــگاه به ســمت سرپرســت 
مدیرعاملی اســتقلال انتخاب شــد، اما تنها در کمتــر از یک  ماه بعد از 
آن از این ســمت کناره گرفت. دورانی که پیش از آن، او به عنوان عضو 
هیئت مدیره  انتخاب شــده بود و در جریان جدایی آندره آ استراماچونی، 

نقش پر رنگی داشت . 
حالا و در شــرایطی که اســتقلال هم امتیاز با پرسپولیس در جدول رده 
بندی پیش می رود، باید  دید بازیکنان و کادرفنی اســتقلال چه واکنشی 
بــه این تغییــرات مدیریتی خواهند داشــت. اکنون،  ریکاردو ســاپینتو 
مدیرعاملــی که او را به تهران آورده، در کنــار خودش نمی بیند و برای 

دیدن  نتایج این جابه جایی، باید منتظر گذشت زمان بود . 

صندلی لرزان آبی ها؛    

فتح الله زاده مدیرعامل استقلال شد

سلامت 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ۱3 آیین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد  سند رسمی  

آرای صادره هیات حل اختلاف قانون مذکور مســتقر در اداره ثبت اســناد و املاک شهرســتان 
دورود  به شــرح ذیل رســیدگی و تأیید و انشــاء گردید. مراتب در اجرای ماده ۳ قانون تعیین 
تکلیف  وضعیت اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی دو نوبت به فاصله ۱۵ روز جهت اطلاع 
مالکین و  ســایر صاحبان حقوق در روزنامه کثیرالانتشــار و محلی آگهی انتشار و علاوه بر آن در 
روستاها  الصاق تا چنانچه اشخاص نسبت به مورد تقاضا اعتراض دارند از تاریخ نشر اولین آگهی 
و در  روســتاها از تاریخ الصاق به مدت دو ماه اعتراض خود را کتبا به اداره ثبت اســناد و املاک 
 شهرســتان دورود تسلیم دارند و برابر مقررات معترض مکلف است ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
 تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به مراجع قضایی ذیصلاح اقدام و گواهی تقدیم 
 دادخواست تحویل ثبت اسناد نماید و ادامه عملیات ثبتی موکول به ارائه حکم نهایی می باشد در 
 غیر اینصورت متقاضی با ارائه گواهی عدم تقدیم دادخواســت و پس از انقضای مدت مذکور و یا 
 عدم وصول اعتراض سند مالکیت مورد تقاضا براساس مدلول رای وفق مقررات صادر خواهد شد 

 در هر حال سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع قضایی نخواهد بود. 
پرونده کلاســه 140114425005000120 و رای شــماره 14016032500501051 مورخه 
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آگهی موضوع ماده 3 قانون و ۱3 آیین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد  سند رسمی  

آرای صادره هیات حل اختلاف قانون مذکور مســتقر در اداره ثبت اســناد و املاک شهرســتان 
دورود  به شــرح ذیل رســیدگی و تأیید و انشــاء گردید. مراتب در اجرای ماده ۳ قانون تعیین 
تکلیف  وضعیت اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی دو نوبت به فاصله ۱۵ روز جهت اطلاع 
مالکین و  ســایر صاحبان حقوق در روزنامه کثیرالانتشــار و محلی آگهی انتشار و علاوه بر آن در 
روستاها  الصاق تا چنانچه اشخاص نسبت به مورد تقاضا اعتراض دارند از تاریخ نشر اولین آگهی 
و در  روســتاها از تاریخ الصاق به مدت دو ماه اعتراض خود را کتبا به اداره ثبت اســناد و املاک 
 شهرســتان دورود تسلیم دارند و برابر مقررات معترض مکلف است ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
 تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به مراجع قضایی ذیصلاح اقدام و گواهی تقدیم 
 دادخواست تحویل ثبت اسناد نماید و ادامه عملیات ثبتی موکول به ارائه حکم نهایی می باشد در 
 غیر اینصورت متقاضی با ارائه گواهی عدم تقدیم دادخواســت و پس از انقضای مدت مذکور و یا 
 عدم وصول اعتراض سند مالکیت مورد تقاضا براساس مدلول رای وفق مقررات صادر خواهد شد 

 در هر حال سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع قضایی نخواهد بود. 
پرونــده کلاســه 1400114425005000245 و رای شــماره 1401603250050001048 
 مورخه 1401/07/09 به تقاضای آقای منصور قدمی سالاروند فرزند محمود نسبت به ششدانگ 
 یک باب ساختمان به مساحت 144/28 متر مربع مفروز و مجزا شده از پلاک 93 اصلی واقع در 

 بخش ۴ شهرستان دورود. 
خروجی از مالکیت: محمد هاشم دالوند احدی از ورثه زیدی دالوند   
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انتشار نوبت دوم: 1401/08/11 
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معاون کنســرن دولتی بل نفــت خیم بلاروس 
گفت: هشــت شــرکت عضو این کنسرســیوم 
 آمادگی دارند بــا نهایی کردن مذاکرات خود در 
کوتاه ترین زمان ممکن، فصلی تازه از  روابط میان 
دو کشور و به طور مشــخص صنعت پتروشیمی 

را آغاز کنند  . 
مرتضی شــاهمیرزایی، مدیرعامل شــرکت ملی 
صنایع پتروشیمی در دیدار با دیمیتری کلتسوف، 
 سفیر کشور بلاروس و ولادیمیر سیزوف، معاون 
کنســرن دولتی بلنفتخیم اظهــار کرد: صنعت 
 پتروشــیمی ایران بــا توجه به زیرســاخت های 
مطلــوب، آمادگی کامــل دارد در زمینه تأمین 
کاتالیست،  اولیه،  مواد  پتروشــیمی،   محصولات 
دانش فنی و خدمات فنی و مهندســی مورد نیاز 
 بلاروس با این کشــور همکاری کند . وی با بیان 

اینکه ظرفیت تولید ســالانه صنعت پتروشیمی 
ایــران 90 میلیون تن با تولیــد 500 گرید  انواع 
محصول پلیمری و شیمیایی است، گفت: حجم 
ایران پارسال  حدود  صادرات صنعت پتروشیمی 
25 میلیون تن بود . مدیرعامل شرکت ملی صنایع 
پتروشــیمی تصریــح کرد: پیش بینی می شــود 
ظرفیت تولید محصولات  پتروشیمی ایران تا 10 
ســال آینده به 200 میلیون تن در انواع زنجیره  
ارزش و تکمیلــی افزایش  یابد . شــاهمیرزایی با 
مثبــت ارزیابی کــردن ظرفیت های مشــترک 
همکاری با بلاروس ادامه داد: زمینه های  مختلفی 
برای همکاری ها به ویژه در صنعت پتروشــیمی 
وجــود دارد و باید هم زمان با تــداوم  رایزنی ها، 
بــرای تقویت روابــط دوجانبه تــلاش کرد . وی 
تصریح کــرد: با تشــکیل کمیته های تخصصی 

میان کنســرن دولتی »بلنفتخیــم« بلاروس و 
 شــرکت ملی صنایــع پتروشــیمی می توان در 
بخش های مختلف زمینه های همکاری مشترکی 
را  نهایــی کرد . معــاون وزیر نفت اظهــار کرد: با 
توجه به برآورد ذخایر نفت و گاز طبیعی موجود 
در کشــور، می توان  خوراک مــورد نیاز صنعت 
پتروشــیمی ایران را در دهه های آینده تضمین 
و تأمیــن کرد که این امــر  ضمانتی برای حضور 

سرمایه گذاران در طرح های توسعه ای است . 
شــاهمیرزایی افزود: هاب های جدید پتروشیمی 
در مناطق چابهار، فاز دوم منطقه ویژه اقتصادی 
 پتروشــیمی، منطقه انرژی بر پارسیان، همچنین 
منطقه جاسک که پتروپالایشگاه ها در آن منطقه 

 توسعه خواهند یافت،

تغییر بزرگ معادله منطقه با قهر روسیه و اروپا

پروژه های خاک گرفته صادرات گاز ایران 
احیا می شوند؟

درحالی که صادرات گاز ایران به پاکستان و عمان چند سال است که دچار 
وقفه شده و برخی  کارشناسان یکی از دلایل این مساله را وجود رقیبی به 
نام روســیه در منطقه عنوان می کردند،  گویا اکنون ورق برگشته و رقیب 
دیرینه ایران در حوزه گاز می خواهد باب همکاری را بگشــاید و  از طریق 

ایران بازارهای جدیدی را برای گاز خود پیدا کند . 
صفحه نخست توافق صادرات گاز از ایران به عمان در ۲۵ اسفند ماه سال 
۱۳۸۳ روی کاغذ  نوشته شد، اما این طرح با گذشت حدود ۱۸ سال هنوز 
به مرحله اجرا درنیامده اســت. این قرارداد   ۲۵ ســاله بود و باید از ســال 
۲۰۰۸ با صادرات ۳۰ میلیون مترمکعب آغاز میشــد و در سال ۲۰۱۲  به 
۷۰ میلیون مترمکعب می رسید . همچنین براساس توافق سال 2013 میان 
دو کشــور، قرار شد برای ۱۵ سال روزانه ۲۸ میلیون  مترمکعب گاز ایران 
از طریق یک خط لوله از بســتر خلیج فارس به عمان صادر شــود، درآمد 
سالانه  کشور از این محل بیش از یک میلیارد دلار برآورد شده بود که به 
این ترتیب طی ۲۵ ســال مدت  قــرارداد، درآمدی بین ۲۵ تا ۳۰ میلیارد 

دلار نصیب کشور می شد . 
تورق فصل های این پروژه حاکی از آن اســت که هر بارتاریخ های معینی 
برای اجرای آن اعلام  شــده اســت. در همین چند ســال اخیر مسئولان 
بارها خبر از کلید خودرن آن داده اند اما هربار به  نتیجه نرســیده اســت، 
در حــوزه خط انتقال گاز از ایران به پاکســتان و از آنجا به هند نیز تحت 
عنوان  خط لوله صلح شــاهد نتایج مثبت نبودیم و این طرح نیز به دلیل 
عقب نشــینی های پاکســتانی ها بی  نتیجه مانده است . با گذشت سال ها از 
این دوقرارداد، اکنون روســیه که از سوی برخی کارشناسان رقیب گازی 
ایران  به حساب می آمده وارد میدان همکاری با ایران شده، آنطور که احد 
اســدزاده، معاون امور  بین الملل و بازرگانی وزیر نفت ایران گفته است این 
دو خط لوله از مســائل مورد علاقه دو کشور  است و متوجه شدیم روس ها 
نیــز علاقه دارند در این دو بخش کار کننــد. مذاکرات خوبی با  عمانی ها 
داشــتیم، با پاکستانی ها هم مراودات و گفت وگوهایی داشته ایم . وی افزود: 
زیرســاخت های ایران برای صادرات گاز به عمان و پاکستان آماده است و 
 نیازمند پیگیری و جدیت در طرف های دیگر است. اگر روس ها هم تمایل 
داشته باشند در این  بخش ها کار کنند که ما هم متوجه شدیم این موضوع 
مطرح اســت، می توانیم   همکاری  سه جانبه   میان ایران، روسیه و پاکستان 
یا عمان شــکل دهیم تا صادرات گاز از مســیر شمال به  جنوب راه اندازی 
شــود . به نظر می رســد روس ها نیز به دنبال بازارهای جدیدی هســتند و 
اکنون رفاقت را بــه رقابت در بازار  گاز ترجیح داده اند، جهانبخش امینی، 
کارشناس ارشــد حوزه انرژی در همین رابطه گفت: ایران،  قطر و روسیه 
سه تصمیم گیرنده پرقدرت در حوزه گاز در دنیا هستند و در همین راستا 
زمانی که  بحث تحریم های گازی روســیه و اروپا مطرح شــد، روس ها با 
ایران در بحث تامین انرژی در دنیا  هماهنگ تر شــده اند . وی با تاکید بر 
اینکه باتوجه به تحریم هر دو کشــور این فرصت برای هر دوکشور مثبت 
ارزیابی  می شــود، اظهار کرد: همکاری روس با ایران برای تامین انرژی در 
آســیای میانه و شرق قطعا بیشتر  شده است و در همین راستا خلاء هایی 
کــه در بحث انتقال گاز در برخی کشــور ها ماننــد خط لوله  صلح وجود 
داشــت، برطرف خواهد شد . این کارشناس ارشد حوزه انرژی با بیان اینکه 
روس هــا در بحث انتقال گاز به دلیل اینکــه بتوانند  بازارهای جدیدی را 
بدست آورند با ایران همکاری خواهند داشت و و در نهایت در آینده چانه 
 زنی سیاســی در بحث انرژی تصمیم گیر و تصمیم ســاز می شود، اظهار 
کرد: روســیه می داند که عدم  انتقال گاز به اروپا عملا اروپا را در وضعیت 
فوق العاده سختی قرار داده و باتوجه به نزدیکی به  فصل زمستان اروپا به 
سمت اســتفاده از ذغال سنگ خواهد رفت . امینی ادامه داد: اینکه توسعه 
و انتقال گاز با هماهنگی روس ها باشــد و یا اینکه ایران به تنهایی  بتواند 
امنیت گازی در منطقه را ایجاد کند عملا در آینده تاثیرگذار خواهد بود . 

وی با اشاره به استقبال کشورهای دیگر از این مساله، گفت: قطعا پاکستان 
در ایــن مســیر بی  تمایل نیســت و باتوجه به اینکــه از تامین گاز مورد 
نیــاز خود اطمینان حاصل می کند، از این  موضوع اســتقبال خواهد کرد. 
پاکستان مناطق سردســیر زیادی دارد و تامین گاز برای  آن  استراتژیک 
بوده، لذا استقبال و همکاری خواهد کرد کما اینکه در گذشته نیز مشتاق 

این  اقدامات بوده است . 

تحلیلگر موسسه بین المللی کپلر با بیان اینکه روسیه تمایل 
دارد در پروژه های رقیب سهم داشته  و نفوذ کند، گفت: بعد 
از تحریم های اروپا علیه روسیه از ماه دسامبر این فرصت را 
به ایران  می دهد تا ســهم بزرگ تری در بازار چین در اختیار 

بگیرد  . 
همایون فلکشــاهی در ارزیابی ســواپ نفت روسیه از مسیر 
ایــران تــا خلیج فارس و هند اظهار داشــت:  قبــلًا ایران با 
کشــورهای منطقه دریای خزر ســواپ نفــت انجام می داد 
و این تجــارت و مبادله در  اوایــل ۲۰۱۰ میلادی حتی به 
نزدیک ۱۰۰    هزار بشکه  در روز رسیده بود، نکته مثبت این 
رابطه  تجاری، گســترش روابط اقتصادی و سیاسی ایران و 
همســایگان خزری خود و صرفه جویی در حمل  و نقل نفت 
خام تولیدی در جنوب کشور به پالایشگاه های شمال کشور 
بود، زیرا نفت وارداتی از  طریق خزر به سمت پالایشگاه های 
شمال کشور ارسال می شــد. اما اگر ایران بخواهد با روسیه 
 سواپ نفت انجام دهد، این می تواند پس گرفتن سهم قبلی 

ایران در بازار هند را دشوارتر کند   . 

صادرات روسیه به هند ۳۰ برابر شده است  
وی افزود: از زمان شــروع جنگ میان روســیه و اوکراین، 
روسیه توانسته بعد از عراق به دومین  تامین کننده نفت هند 
تبدیل شود، قبلا میانگین صادرات نفت روسیه به هند تنها 
۳۰ هزار بشــکه  در روز بوده اســت، این میزان از ماه آوریل 
سال جاری به میانگین ۹۱۰ هزار بشکه در روز رسیده  است. 
این در حالی اســت که صادرات نفت ایران به هندوســتان، 
قبل از بازگشت تحریم های آمریکا  در سال ۲۰۱۸، به حدود 

۷۵۰ هزار بشکه در روز رسیده بود . 

مشکل لجستیکی سواپ نفت روسیه تا هند  
تحلیلگر موسسه بین المللی کپلر با بیان اینکه پروژه سواپ 
نفت روسیه تا هند با مشکلات  لجستیکی مواجه خواهد شد، 
گفت: عمق دریا خزر در بخش شــمالی خیلی پایین و فقط 
حدود ۴-  ۵ متر اســت در حالی که در بخش جنوبی بسیار 
عمیق اســت و این به نفتکش ها اجــازه نمی دهد تا  بتوانند 
بارگیری لازم را از بنادر روســی انجام دهند. مشکل اساسی 
دیگر تعداد کم نفتکش در این  منطقه است، یعنی اگر پروژه 
عملی شود، احتمالا حجم سواپ نفت قابل توجه نخواهد بود 

و  حداکثر ۵۰ یا ۱۰۰ هزار بشکه در روز است . 

در بازار هندوستان سواپ بهتر است یا فروش   
نفت؟

وی تاکید کرد: اگر فرض کنیم مشــکلات فنی حل شوند، 
تنها در صورتی که تحریم های آمریکا  علیه ایران لغو نشود، 
ایــران می تواند نفعی از این مبادله داشــته باشــد، چراکه 
می توانــد هزینه حمل  نفت خام تولیدی کشــور در مناطق 
نفت خیز جنوب به پالایشــگاه شمال کشور را کاهش دهد و 

 شرکت ملی نفت هم احتمالا از این کار پاداشی معادل ۳-۲ 
دلار برای هر بشکه دریافت کند، اما  اگر تحریم ها لغو شوند 
و بازار هندوســتان برای ایران باز شود، ادامه این کار به نفع 

ایران نخواهد  بود . 

ریسک گسترش بازار روسیه در هند  
فلکشــاهی درباره برنامه ای که ایران برای ســواپ نفت در 
راســتای تحقق هاب منطقه شــدن دنبال  می کند، توضیح 
داد: بله، تا حدی این موضوع می تواند یک استراتژی دولتی 
باشد. یعنی در  صورتی که تحریم ها لغو نشوند، ایران می تواند 
به نوعی بهره ای از اســتفاده زیرساخت کشور به  عنوان هاب 
ببرد، اما سود این پروژه خیلی اندک خواهد بود و با سودی 
که می تواند با برداشــتن  تحریم هــا حاصل کند قابل قیاس 
نیست. در نتیجه کمک کردن به روسیه برای گسترش بازار 
این  کشور در هند ریســک های بلندمدت برای ایران ایجاد 

می کند و در کوتاه مدت نیز مزایای زیادی  ندارد . 

ایران چگونه هاب گازی شود؟  
وی تاکیــد کرد: البته ایران می توانــد در زمینه گاز به یک 
هاب مهم تری تبدیل شــود، اما برای این  کار لغو تحریم ها 
ضروری اســت. در بلندمدت و با توجه بــه افزایش مصرف 
داخلی گاز، ایران  می تواند به یک هاب گازی تبدیل شــود و 
گاز ترکمنستان را به اروپا یا به پاکستان و هند سواپ  کند، 
همانطور که در حال حاضر ســواپ گاز بین ترکمنســتان و 

جمهوری آذربایجان را تسهیل  می کند . 

بازارهای سنتی سود بیشتری دارند  

تحلیلگر موسسه بین المللی کپلر در ادامه خاطرنشان کرد: با 
توجه به مشــکلات فنی عظیم این  پروژه سواپ نفت روسیه 
تا هند، احتمالا می توانیم آن را بیشــتر یک شعار سیاسی و 
یک نشــانه  برای نزدیکی و قوی تر شــدن روابط میان ایران 
و روســیه، بدانیم تا یک پروژه مبادلــه نفتی جدی.  در هر 
صورت، ایران می تواند ســود خیلی بیشتری از لغو تحریم ها 
و از پس گرفتن بازارهای قبلی  خود در هند و شــرق آسیا و 

همچنین اروپا ببرد . 

جولان نفت روس در آسیا  
وی تاکید کرد: به نظر بنده تمرکز بر رابطه بهتر با مسکو به 
جــای آمریکا و اروپا هزینه زیادی به  لحاظ اقتصادی خواهد 
داشــت. به هر حال، اقتصاد روســیه اقتصاد نسبتا کوچکی 
حساب می شــود و  روس ها جزء رقبای اصلی ایران در بازار 
انرژی هســتند، مخصوصا تحریم های جدید علیه روســیه 
 باعث شد صادرات نفت روسیه یک جابه جایی کامل را تجربه 
کند و بیشــتر به ســمت آســیا برود. به  طوری که در سال 
۲۰۲۱، ۳۷درصد حجم نفت صادراتی روســیه که از طریق 
دریا صادر شد به  آسیا فروخته شد و در سال ۲۰۲۲ تاکنون 

این میزان به ۵۳    درصد  رسیده است . 

پروژه های نفتی روسیه در کشورهای رقیب؛ از   
زهر مصرتا کیش ایران

   فلکشــاهی در ادامه گفت: نکته دیگر این است که روسیه 
تمایل دارد در پروژه های رقیب سهم  داشته و نفوذ کند، مثلا 
در سال های اخیر شــرکت روسنفت ۳۰ درصد سهم پروژه 
گازی زهر مصــر  را خریداری کرده، همچنین در پروژه های 

اکتشافی اقلیم کردستان عراق ســهم گرفته است.  شرکت 
نواتک در پروژه های اکتشــافی گاز در آب های لبنان سهم 
گرفته که البته با وجود شــرایط  کنونی مجبور شده از این 
پروژه ها خارج شود. همچنین اگر گازپروم در توسعه میادین 
گازی  کیش و پارس شمالی سهم داشته باشد، امکان اینکه 
توســعه این پروژه ها را کند پیش ببرد وجود  دارد و یا اینکه 

حداقل از سود این پروژه های صادراتی بهره مند شوند . 

برنامه روس ها برای بازار چین چیست؟  
وی با اشاره به برنامه روسیه برای چین و تاثیر آن بر حضور 
ایران در این بازار خاطرنشــان کرد: در  ســال ۲۰۲۳  و بعد 
از اعمال شــدن آخرین پکیج تحریمــی اتحادیه اروپا علیه 
روسیه از ماه دســامبر   ۲۰۲۲ به بعد، رقابت روسیه در بازار 
چین افزایش پیدا خواهد کرد. در حال حاضر روســیه هنوز 
 یک میلیون بشکه در روز نفت از طریق نفتکش ها به اتحادیه 
اروپا صادر می کند، و به دنبال  بازارهای جدید خواهد رفت تا 
به درآمدش صدمه آنچنانی وارد نشود، روسیه می تواند برای 
حجم  حدود ۵۰۰-۶۰۰ هزار بشکه در روز بازارهای جدیدی 
مثل اندونزی، پاکســتان، آفریقای جنوبی و  حتی برزیل به 
دســت بیاورد و طبیعتاً چین و هند می توانند نفت بیشتری 

از روسیه خریداری  کنند .

چرخش نفت اعراب به سمت اروپا و تخفیف   
بیشتر ایران برای چین

تحلیلگر موسسه بین المللی کپلر درباره آینده صادرات نفت 
ایران با برنامه های جدید روســیه اظهار  داشت: نگهداشتن 
بازاری مثل چین بر اساس میزان تخفیف و اهمیت سیاسی 
رابطه خوب با ایران  برای دولت این کشور تعیین می شود. با 
افزایش رقابت نفت روسیه، تصور بر این است که  کشورهای 
حاشــیه خلیج فارس در سال آینده افزایش صادرات به اروپا 
داشته باشند و ایران به  سیاست تخفیف ادامه بدهد تا سهم 

خود را در بازار چین نگهدارد . 

افزایش صادرات ایران به چین؛ از دسامبر  
وی تاکید کرد  : تا زمانی که تحریم ها لغو نشوند، ایران فقط 
می تواند روی چین به عنوان خریدار  مهم نفت خود حساب 
کند. چین تاکنون به سیاســت ســفت و سخت علیه شیوع 
کرونــا ادامه داده و  این باعث شــده تــا تقاضای نفت چین 
۲ میلیون بشــکه در روز پایین تر از میزان معمولی باشــد. 
انتظار  داریم پکن به تدریج در ســال ۲۰۲۳ از این سیاست 
خارج شــود تا تقاضای نفت افزایــش پیدا کند.  این اتفاق و 
جابه جایــی مبادلات نفتــی بعد از تحریم هــای اروپا علیه 
روسیه از ماه دسامبر این  فرصت را به ایران می دهد تا سهم 
بزرگ تــری در بازار چین در اختیــار بگیرد، هرچند فروش 
نفــت  ایران به چین در حال حاضــر از زمان قبل از تحریم 
بالاتر است. البته اکثر این مبادلات به طور  مستقیم نیست . 

رکوردشکنی پایتخت نشینان
 در مصرف آب

باوجود گــذر از پیک مصرف آب در تابســتان، همچنان مصرف آب در 
کشور رقمی بالا اســت، تا  جایی که حتی در پایتخت رکورد جدیدی از 
مصرف ثبت شــده و مصرف از نقطه اوج در تابستان  نیز عبور کرده است 

در همین راستا قرار شده آب مشترکان بد مصرف قطع شود . 
امسال ســومین سال آبی خشــک و کم بارش پیاپی تهران است و این 
وضع تنش آبی در طول  حدود ۵۰ سال گذشته در تهران بی سابقه بوده 
و در هیچ دوره ای پایتخت شاهد چنین شرایط  خشک سالی نبوده است . 

بر اساس آخرین آمار میزان مصرف آب در تهران  روز جمعه ۲۲ مهرماه 
۱۴۰۱  ۴۶ هزار لیتر در  هر ثانیه ثبت شــده که معادل مصرف ۳۰ هزار 
بطری آب معدنی یک و نیم لیتری در هر ثانیه  است. میانگین مصرف آب 
پایتخت در روزهای اخیر در هر روز حدود ســه میلیارد و ۳۰۰ میلیون 
 لیتر است و با توجه به ذخایر آبی موجود، تهران، شهری مقاوم در مقابل 

تنش آبی نیست . 
بر اســاس بند ی تبصره ۸ قانون بودجه و هم چنین ضرورت حفاظت از 
منابع آب که در ســال های  اخیر به علت تداوم خشکسالی با محدودیت 
مواجه شــده اســت، آب مشــترکان بدمصرف در ســاعاتی  از روز قطع 
می شــود. این اقدام تــا زمان اصلاح رفتار و مصرف آنــان مطابق با الگو 

ادامه خواهد  داشت . 
محمدرضا بختیاری مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب تهران در این رابطه 
به ایســنا گفت: از نیمه  مهرماه امسال  با رصد میزان مصرف آب، برنامه 
قطع موقت آب مشــترکان بدمصرف تهرانی در  دستور کار قرار گرفت و 
تا کنون نیز آب تعدادی از این مشــترکان در ساعاتی از  روز  قطع شده 
 اســت و اجرای این برنامــه تا تغییر رفتار در مصرف آب این دســته از 

مشترکان ادامه دارد . 
وی بــا بیان اینکه اقدامات متعددی برای تامین پایدار آب تهران صورت 
گرفته و در حال انجام  است، اظهار کرد: برای گذر از شرایط حال حاضر 
نیازمند همکاری مشــترکان هســتیم و این طرح  نیز در همین راســتا 

تدوین شده است . 
بررســی روند مصرف آب نیمه نخســت امسال در اســتان تهران نشان 
می دهد که تنها ۳۷ درصد  خانوارهای تهرانی الگوی مصرف آب را رعایت 
می کنند و سایر مصرف کنندگان در گروه های  پرمصرف   و بدمصرف  قرار 

داشته اند . 
بر اســاس این آمار ۵۹ درصد مشــترکان پرمصرف انــد و مصرف ۱۴ تا 
۲۸ مترمکعب یعنی تا دو برابر  الگو داشــته اند و چهار درصد مشــترکان 
نیز اساســاً بدمصرف به شــمار می روند و مصرف آب شرب  آن ها از ۲۸ 
مترمکعــب در مــاه نیز فراتر رفته اســت و بنا بر آمارها، این دســته از 
مشــترکان به تنهایی   ۱۰ درصد از کل آب شرب بخش خانگی تهران را 

مصرف می کنند . 

نفت و انرژی
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بده بســتان نفتی؛    خبر

هند را می دهیــم، بازار چین را بزرگتر می کنیم  

ابراز تمایل شرکت های بلاروسی برای سرمایه گذاری در پتروشیمی ایران  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و  ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــمار140160325009001361مورخ   1401/06/19هیأت اول / دوم موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک الشتر )سلســله( تصرفات مالکانه بلامعارض  متقاضی آقای بهمن علی زاده فرد فرزند 
کلبعلی بشماره شناســنامه 1314صادره از الشتر  به  شماره ملی 4189701882در شش دانگ 
یکباب عمارت مســکونی  به مســاحت 191 مترمربع   قسمتی از پلاک ثبتی  فاقد فرعی از103 
اصلی واقع در الشــترخیابان 17 متری بعثت کوچه بعث   7 از مالک رســمی  اقای درویش علی 
پور  محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در  دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می 
شود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت  متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود  را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ،  دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند . بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و  عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.  
تاریخ انتشار نوبت اول :1401/07/10 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/07/25 

 -فرشاد بازوند نژاد    – رئیس ثبت اسناد و املاک سلسله

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ۱3 آیین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد  سند رسمی  

آرای صادره هیات حل اختلاف قانون مذکور مســتقر در اداره ثبت اســناد و املاک شهرســتان 
دورود  به شــرح ذیل رســیدگی و تأیید و انشــاء گردید. مراتب در اجرای ماده ۳ قانون تعیین 
تکلیف  وضعیت اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی دو نوبت به فاصله ۱۵ روز جهت اطلاع 
مالکین و  ســایر صاحبان حقوق در روزنامه کثیرالانتشــار و محلی آگهی انتشار و علاوه بر آن در 
روستاها  الصاق تا چنانچه اشخاص نسبت به مورد تقاضا اعتراض دارند از تاریخ نشر اولین آگهی 
و در  روســتاها از تاریخ الصاق به مدت دو ماه اعتراض خود را کتبا به اداره ثبت اســناد و املاک 
 شهرســتان دورود تسلیم دارند و برابر مقررات معترض مکلف است ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
 تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به مراجع قضایی ذیصلاح اقدام و گواهی تقدیم 
 دادخواست تحویل ثبت اسناد نماید و ادامه عملیات ثبتی موکول به ارائه حکم نهایی می باشد در 
 غیر اینصورت متقاضی با ارائه گواهی عدم تقدیم دادخواســت و پس از انقضای مدت مذکور و یا 
 عدم وصول اعتراض سند مالکیت مورد تقاضا براساس مدلول رای وفق مقررات صادر خواهد شد 

 در هر حال سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع قضایی نخواهد بود. 
پرونده کلاسه 1400114425005000229 و رای شماره1401603250050001038 مورخه 
  1401/07/09 به تقاضای آقای اکبر خادم فرزند حیدر نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان به 
 مســاحت 178/80 مترمربع مفروز و مجزا شده از پلاک 117 اصلی واقع در بخش ۴ شهرستان 

 دورود. 
خروجی از مالکیت: قاسمعلی باجلان فرزند رضا

انتشار نوبت اول: 1401/07/25 
انتشار نوبت دوم: 1401/08/11 

مصطفی امان اله بهاروندی  
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دورود-م الف 334 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ۱3 آیین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد  سند رسمی  

آرای صادره هیات حل اختلاف قانون مذکور مســتقر در اداره ثبت اســناد و املاک شهرســتان 
دورود  به شــرح ذیل رســیدگی و تأیید و انشــاء گردید. مراتب در اجرای ماده ۳ قانون تعیین 
تکلیف  وضعیت اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی دو نوبت به فاصله ۱۵ روز جهت اطلاع 
مالکین و  ســایر صاحبان حقوق در روزنامه کثیرالانتشــار و محلی آگهی انتشار و علاوه بر آن در 
روستاها  الصاق تا چنانچه اشخاص نسبت به مورد تقاضا اعتراض دارند از تاریخ نشر اولین آگهی 
و در  روســتاها از تاریخ الصاق به مدت دو ماه اعتراض خود را کتبا به اداره ثبت اســناد و املاک 
 شهرســتان دورود تسلیم دارند و برابر مقررات معترض مکلف است ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
 تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به مراجع قضایی ذیصلاح اقدام و گواهی تقدیم 
 دادخواست تحویل ثبت اسناد نماید و ادامه عملیات ثبتی موکول به ارائه حکم نهایی می باشد در 
 غیر اینصورت متقاضی با ارائه گواهی عدم تقدیم دادخواســت و پس از انقضای مدت مذکور و یا 
 عدم وصول اعتراض سند مالکیت مورد تقاضا براساس مدلول رای وفق مقررات صادر خواهد شد 

 در هر حال سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع قضایی نخواهد بود. 
پرونده کلاســه 14011442500500014 و رای شماره 1401603250050001040 مورخه 
  1401/07/09 به تقاضای خانم نرگس حاجی وند قالبی فرزند حســن قلی نســبت به ششدانگ 
یک  باب ساختمان به مساحت 123/35 متر مربع مفروز و مجزا شده از پلاک 93 اصلی واقع در 

 بخش ۴ شهرستان دورود. 
خروجی از مالکیت: علی لک فرزند عربشاه

انتشار نوبت اول: 1401/07/25 
انتشار نوبت دوم: 1401/08/11 

مصطفی امان اله بهاروندی  
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دورود-م الف 336 

جدول شماره 3۱0



»منشور اخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــار دقی ــم، انتش آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

ــه ای ــورت حرف ــانه ای بص ــای رس فعالیت ه
روزنامه اقتصادى - اجتماعى از اهداف این رسانه است. 
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شــاید بسیاری از شــما یکی از عزیزانتان را 
از دســت داده باشید باید بگوییم این تجربه 
تا هنگامی  که برایتــان رخ ندهد نمی توانید 
درد عظیــم آن را حس کنید و بــا تاروپود 
ایــن موضوع هم  وجودتان درکــش کنید. 
هیچ ارتباطی به این که اهل کدام کشــور و 
قوم و مذهب هســتید ندارد؛ از دست دادن 
عزیزان اندوهیســت که همواره درون انسان 
باقــی می ماند و با هر نشــانه ای مانند آتش 
زیرخاکستر خود را نشان می دهد آن هم به 

بدتری و غم انگیزانه ترین شکل ممکن.

هم دردی در ذات انسان است  
انســان اگر با درد دیگری به واکنش درنیاید 
باید به درونش شک کند چرا که نوزاد از بدو 
زاده  شدن به گریه  کردن هم نوع خود واکنش 
می دهد و اگر متوجه گریه نوزاد دیگری شود 

او هم گریه می کند.
ظرفیت هم دلی بخشــی از انســانیت است 
ظرفیتی که سبب می شود ما درد دیگری را 
هرچه بیش تــر ببینیم و درک کنیم و به آن 
واکنش نشــان دهیم. ظرفیت همدلی یعنی 
توانایی دیــدن دنیا از زاویــه  دید آدمی که 
متفاوت و متمایز از ماســت و لزوما شبیه ما 
فکر یا رفتار نمی کند. به گفته روان شناســان 
اگر انسانی نســبت به درد دیگری بی تفاوت 
اســت باید این موضوع را درون خود جدی 

بگیرد.

راه کارهایی برای آرام کردن دیگران  
نیکولا رونی که جریان ســوگ جمعی را در 
طــول همه گیری کوویــد ۱۹ رهبری کرد، 
مفهوم ســوگ جمعــی و ســوگواری را در 

سال های اخیر بررسی می کند. وقتی اتفاقی 
رخ می دهد که ابعاد اجتماعی وسیعی دارد، 
نظــر دادن دربــاره  آن برای روان شناســان 
کار دشــواری است. اگرچه شــاخه هایی از 
روان شناســی روی اجتماع و گروه متمرکز 
می شــود، اما در بعد سلامت روان، گاهی ما 
تمرکز عمده مان را به دنیای درونی آدم ها و 

ابعاد فردی محدود می کنیم.

غم و اندوه واکنش طبیعی انسان  
باور روان شناســان این است که اندوه و این 
حس بــرای تمام مردم دنیا یکســان و یک 
شــکل اســت. این یک واکنش طبیعی به از 
دســت دادن است و چیزی است که همه ما 
در طــول زندگی خود تجربــه خواهیم کرد. 
با این حال، در حالــی که برخی تجربیات و 
واکنش های مشــابه به از دست دادن وجود 
دارد، غم و اندوه مختص همه ماســت. رابطه 
ما با متوفی، معنای از دســت دادن آن ها و 
تأثیر آن بر زندگی میزان غم و سوگواری ما 

را تعیین می کند.

تجربه احساسات گوناگون  
آن گونه کــه پژوهش گران می گویند هر کس 
براســاس شــخصیت و تجربه زیســت خود 
ممکن اســت در ســوگ جمعی احساسات 
گوناگــون و متفاوتی را تجربــه کند. ممکن 

است 
خشــم نخستین حسی باشد که به سراغمان 
می آید یا شــاید تنفر حسی باشد که آن را با 
تمام وجود حس می کنیم چیزی که برروی 
رفتارمان تاثیر مستقیم دارد. اندوه حسیست 
که برای همــه در این موقعیت وجود دارد و 
حس هم دلی را در همه بیدار می کند. حسی 
که هر کــس به روش خود انجــام می دهد 
ممکن است کسی اشک بریزد و دیگری خود 
را جای خانواده فرد از دســت رفته بگذارد و 
ســکوت کند. نکته مهم این است که در این 
بخش باید بتوانیم پس از ســوگواری از این 

مرحله عبور کنیم.

 

چگونه با سوگ و اندوه ناشی 
از آن کنار بیاییم؟

مرگ و جامعه  
مرگ و پذیرش آن از ســوی اطرافیان اصلا 
آسان نیست و انسان هرگز نتوانسته است با 
این پدیده کنار بیاید بنابراین به هنگام وقوع 
آن دچار ســوگی شگرف می شود سوگی که 
تاروپود جانش را می سوزاند.کیت وودتورپ، 
مدیر مرکز مرگ و جامعه در دانشــگاه باث، 
می گوید: ســوگواری سبب می شود تا انسان 
راحت تر با غم کنار بیاید و بتواند غم از دست 

دادن را در ذهن خود تصور کند.

همدلی چیست؟  
آیا معنی هم دلی این اســت کــه با دیگری 
اشک بریزید؟ خیر. ما باید بتوانیم شیوه های 
درســت هم دلی را بیاموزیــم و آن را به کار 
گیریم. هم دلی به این معنیســت که شما از 
ژرفای وجودتان اندوه گین باشــید و آن را با 
هر آن چه دارید نشان دهید. ممکن است این 
هم دلی در موقعیت اشک باشد و در موقعیتی 

دیگر رفتار و بیانات و حتی سکوت شما.
هریــک از ما در ســوگ جمعی بــا تجارب 
و احساســات شــخصی خود وارد می شویم 
بنابرایــن باید تفاوت هــا را پذیرفت و به آن 
ارج نهاد. مهم این اســت که همه یک اندوه 
مشــترک دارند که بــرای آن دور هم جمع 
شــده اند بنابرایــن ارتباط این گونــه و برای 
موضوعی غم انگیز، اما مشترک شکل گرفته 
اســت که افراد می توانند با تجارب شخصی 
خود و در کنــار هم بدون پیــش داوری به 

آرامش برسند.

سریال کره ای »زنان کوچک«
 روایتی پر از پیچیدگی و غافلگیری

  

 

»زنان کوچک« )Little Women( روایتی از زندگی ســه خواهر است که در غیاب و 
پدر و مادرشان باید برای ساختن آینده تلاش کنند؛ روایتی پر از پیچیدگی و غافلگیری، 

بازی های خوب و روابط صمیمانه و گرم.
درخشش سریال های کره ای در سال ۲۰۲۲ هم مثل سال های قبل ادامه پیدا کرد و در 
این بین بیشــترین جذابیت مربوط به آن سریال هایی بود که با محوریت شخصیت های 
زن ســاخته شــده بودند؛ ســریال هایی مثل »وکیل ووی خارق العاده«، »عدالت برای 

نوجوانان«، »سی و نه« و »ازدواج و آرزوها«.
 حالا یک مورد دیگر را هم باید به این فهرســت اضافه کنیم: »زنان کوچک«. داســتان 
این ســریال از رمان قرن نوزدهمی »زنان کوچک« اثر لوئیزا می الهام گرفته شــده، اما 
فضا و حال و هوای آن کاملا کره ای و امروزی است و تفاوت زیادی با فضای رمان دارد.

شخصیت های اصلی سریال سه خواهر کره ای هستند که پدر قمارباز و معتادشان سال ها 
قبل به خاطر بدهکاری آن ها را رها کرده و از کشور گریخته است. مادرشان هم در اوایل 
قســمت اول پولی را که دو خواهر بزرگتر برای فرستادن خواهر کوچکشان به تور اروپا 

جمع کرده اند می دزدد و آن ها را ترک می کند!
حالا این ســه خواهر مانده اند و آینده ای که خودشــان باید بسازند. یکی از خواهر های 
بزرگتر خبرنگار است و دیگری در یک شرکت کار می کند. هر دوی آن ها در کارشان با 
مشکلاتی رو به رو هستند که مســیر پیشرفتشان را ناهموار کرده است. اما اوضاع قرار 

است پیچیده تر از این ها هم بشود.
این جو خواهری است که در شرکت کار می کند. او با یکی از همکارانش ارتباطی صمیمی 
پیــدا می کند، ولی بعد از یک مدت کوتاه این همکار ظاهرا خودکشــی می کند. اما آن 
چیزی که داستان را جذاب می کند این است که این دوست، حدود دو میلیارد وون برای 
این جو به ارث می گذارد؛ پولی که این جو می داند از راه غیرقانونی به دســت آمده و در 

عین حال می تواند زندگی او و خواهرانش را متحول کند.
از طرف دیگر این کیون که در خبرگزاری کار می کند درگیر تحقیق دربارهیک شخصیت 
سیاســی ثروتمند می شود؛ اما این شــخصیت سیاسی برای رها شــدن از این ماجرا، 
قضیهمعتــاد بودن این کیون به الکل را فاش می کند کــه منجر به تعلیق یک ماههاو از 
کارش می شــود.این فقط یک بخش کوچک از اتفاقاتی است که در یک ساعت قسمت 
اول سریال اتفاق می افتد. از همان ابتدا شخصیت های متعدد و ماجرا های پیچیده ای در 
برابر ما قرار می گیرند که نمی دانیم چطور قرار است به هم پیوند بخورند، اما هر کدامشان 
به تنهایی می تواند ما را به دنبال خودش بکشــاند. با اینکه مدت زمان هر قسمت نسبتا 
طولانی است، اما قصه و ماجرا به اندازهکافی وجود دارد که باعث شود این زمان طولانی 

کسالت آور به نظر نرسد.

روش های مختلف برای خالی کردن 
فضای ذخیره سازی لپ تاپ

چگونه حافظه لپ تاپ را خالی کنیم؟  
به طور معمول حذف فایل های اضافــی، تکراری و غیر ضروری یکی از بهترین 
روش ها برای افزایش فضای ذخیره ســازی روی لپ تاپ است. البته با پیکربندی 
صحیح تنظیمات دســتگاه و برخی تغییرات نرم افــزاری دیگر هم می توان به 

نتیجه مطلوبی دست پیدا کرد که در پایین به آن ها اشاره شده است.

 استفاده از قابلیت Storage Sense در ویندوز  
مایکروســافت در پاسخ به سوال »چگونه حافظه لپ تاپ را خالی کنیم« ابزاری 
اختصاصی را برای کاربران سیســتم عامل خود فراهم کرده اســت که می تواند 
به شــکل خودکار اقدام به آزادســازی فضا نمایند. این قابلیت که تحت عنوان 
Storage Sense ارائه شده است، تنها در ویندوز ۱۰ به بعد در دسترس قرار 
دارد و متاسفانه دارندگان نسخه های قدیمی تر ویندوز نمی توانند از آن استفاده 
نمایند.اگرچه Storage Sense ویژگی نســبتا جدیدی محسوب می شود؛ اما 
کار تازه ای انجام نمی دهد و تنها زحمت کاربران را کمتر می سازد. در نتیجه اگر 
از ویندوز های قدیمی مثل ۷ اســتفاده می کنید، قادر خواهید بود این کار ها را 
به شکل دستی انجام دهید یا به سراغ بهره گیری از نرم افزار های جانبی بروید. 

استفاده از ابزار Disk Cleanup در ویندوز  
از دیگر روش هایی که کاربران هنگام مطرح شدن سوال »چگونه حافظه لپ تاپ 
 Disk را خالی کنیم« می توانند به سراغ آن بروند، بهره گیری از قابلیت داخلی
Cleanup در ویندوز اســت. این ابزار بیشتر برای حذف فایل های موقت و غیر 

ضروری در ویندوز کاربرد دارد و نحوه استفاده از آن به شرح زیر است:
منوی اســتارت را با کلیــک روی لوگوی ویندوز در گوشــه صفحه باز نموده و 
عبارت Disk Cleanup را در نوار جســتجو تایپ کنید. ســپس روی اولین 
گزینه در میان نتایج جســتجو کلیک نمایید.در میــان درایو های قابل انتخاب، 
درایو C که معمولا محل قرارگیری فایل های سیســتمی است را انتخاب کنید 
 Clean up system files را بزنید. برای ادامه کار روی گزینه OK و کلیــد
کلیــک کنید.حالا دوباره از منوی Drives اقــدام به انتخاب درایو C نمایید و 
کلیــد OK را بزنید. در ادامه داخــل کادر Files to delete اقدام به انتخاب 
مــواردی که قصد پاک کردن آن ها را داریــد، کنید. فایل های مختلفی از جمله 
فایل های موقت مرتبط با وبگردی، فایل های زبان های مختلف، آپدیت های قبلی 
و... در این قســمت قابل انتخاب خواهند بود.نهایــت کلید OK را بزنید. برای 

حذف موارد انتخاب شده روی کلید Delete Files کلیک کنید.
 Cleanup دوباره روی گزینه Disk Cleanup همچنین می توانید در پنجره
system files کلیــک کرده و ســپس از قســمت More Options گزینه 
 System Restore and Shadow Copies را در زیر عنوان Clean up
انتخاب نمایید. در پایین هم دوبــاره کلید Delete را بزنید.. حذف برنامه ها و 

بازی های اضافی
پاک کردن نرم افزار هایی که از آن ها استفاده نمی کنید، می تواند راهکار مناسب 
دیگری هنگام مواجه شــدن با ســوال »چگونه حافظه لپ تاپ را خالی کنیم« 

باشد.

هنر هفتم

دنیای فناوری

سوگ جمعی و راهکارهای آرام کردن فرد سوگوار

 معرفی عجایب پل خواجو 
در اصفهان

 

پل خواجو از جاذبه های گردشگری شهر اصفهان است 
و بازدیــد از اصفهان بدون بازدیــد از پل خواجو کامل 
نخواهد شد، علاوه بر زیبایی، اسرار و شگفتی هایی دارد 
که بســیاری از گردشگران به منظور کشف اسرار زیبا و 

جالب این پل از آن بازدید می کنند.
 پل خواجو اصفهان در شــرق سی وســه  پل واقع شده 
است و از لحاظ سبک معماری و تقارن، یکی از پل های 

منحصربه فرد ایران به حساب می آید.
 پل خواجو که در دوران سلســله صفوی ســاخته شده 
است از جاذبه های منحصر به فرد در آن زمان بوده است 
و به خاطر معماری و تزیینات کاشی کاری به کار رفته در 
آن، از الباقی پل های زاینده رود مهمتر و خاص تر است.

تاریخچه پل خواجو شهر اصفهان
شــاه عباس دوم صفوی در ســال ۱۰۶۰ هجری قمری 
دستور داد تا پل خواجو در مکان قبلی پل حسن بیک از 

دوره سلسله تیموری ساخته شود.
 بر اســاس روایات، شــاه عباس دوم به منظور ایجاد راه 
مواصلاتی بین محله خواجو و دروازه حسن آباد با تخت 
فولاد و راه شــیراز، تصمیم گرفت تا این پل را بسازد که 
با گذشــت زمان این پل علاوه بر کاربرد رفت و آمد، به 

عنوان یه سد هم عمل می کرد.
 شــاه عباس به منظور اقامت خود و خانواده اش بر روی 
پل خواجو، محلی موســوم به شاه نشــین در وسط پل 
در نظــر گرفت. در طول تاریخ، عــلاوه بر رفت و آمد از 
روی زاینده رود، از این پل برای تماشــای مسابقه های 
قایقرانی، تفریح و خوش گذرانی پادشــاه و همراهیانش 

استفاده می کردند.
 همچنین کتیبه ای تاریخی در قسمت جنوبی پل قرار 
دارد،  که نشــان می دهد پل خواجو در زمان ســلطنت 
ناصرالدین شــاه قاجار در ســال ۱۲۹۰ هجری به طور 

کامل بازسازی و مرمت شده است.

شگفتی ها و عجایب پل خواجو اصفهان  

شــیرهای ســنگی: در دو طرف پل خواجــو اصفهان، 
شیرهای سنگی قرار دارد، که اگر در کنار یکی از شیرها 
بایســتید و به سمت و چشم شــیر مقابل خیره شوید، 
چشــم آن شیر می درخشــد. برخی از محققان و مردم 
این اعتقاد را دارند که این دو شــیر نمادی از سپاهیان 
بختیاری هســتند که با شجاعت از اصفهان و زاینده رود 

حراست می کنند.
 نکتــه حائز اهمیت درخصوص بدنه این شــیرها حرف 
هایی اســت که بر روی آنها حکاکی شده است، حرفی 
حکاکی شــده که ظاهرا ابتدای اسم حجاران آن ها بوده 
اســت. علاوه بر این، روی بدن این مجسمه ها اشکالی از 

ورزش های باستانی ایران حکاکی شده است.
 قبله نما: در تخت سنگی و در بخش شمالی پل خواجو 
و در نزدیکی یکی از شــیرهای سنگی، قبله نمایی وجود 

دارد که برای گردشگران این پل بسیار جذاب است.
 نمایی از گنبد حرم امام رضا )ع(: شــاید بهترین زمان 
برای بازدید از پل تاریخی خواجو، شب است؛ به خصوص 
که حین قدم زدن به سمت پل با دیدن دهنه های پایینی 

پل، گنبد حرم امام رضا )ع( برایتان تداعی می شود.
 شمع پل خواجو: در پل خواجو شمعی وجود دارد، که از 
جاذبه ها و دیدنی های این پل تاریخی است،  که اگر در 
زاویه ۳۰ درجه از سمت شرقی بیرون پل به دهانه های 
پایین پل بنگرید، آن را خواهید دید، این شــمع حاصل 
تداخل دهانه های پل اســت. این شمع  به خصوص در 

زمان غروب آفتاب بسیار درخشان و دیدنی است.
 عقاب تیــز چنگال بر فراز زاینــده رود: هنگامی که از 
سمت بالا به پل خواجو بنگرید، شاهد عقاب تیزچنگالی 
خواهیــد بود که در حال بال زدن و پــرواز بر روی رود 
بزرگ زاینده رود است. ساختمان شاه نشین )بیگلربیگی( 
و کنگره های طبقات مختلف پل به ترتیب ســر عقاب و 

پرهای آن را در ذهن گردشگران تداعی می کند.
 مــلات: یکی از خاص ترین نکات پل خواجو، مصالح به 
کار رفته در ساخت آن است، ملاتی در این پل استفاده 
شــده، که هرچه آب بیشــتری به آن برســد، مقاوم تر 

می شود.
 سنگ قبرهای عجیب: سنگ قبرهای قدیمی که بر روی 
آن ها حجاری شده است، در سال ۱۳۸۸ در پل خواجو 
پیدا شــد،  که روی آن ها علائم عجیب و غریبی وجود 
دارد. تعدادی از این سنگ قبرهای تاریخی در موزه تخت 

سنگ فولاد به نمایش گذاشته شده اند.

سیری در ایران

ی عکسهای  از سر
مینیمال هنرمند 

 Hengki ،
Koentjoro که 
سکوتِ سادگی را 

یاد می زند فر

روانشناسی

سایه  باد اثر نویسنده اسپانیایی، کارلوس روئیث 
ثافون داستانی پرهیجان درباره یک شهر با یک 
گورستان کتاب است. نسخه اصلی این کتاب در 
سال ۲۰۰۵ منتشر شد و مورد تحسین منتقدان 
قرار گرفت. این اثر تا به حال به ۲۰ زبان ترجمه 
شده و یک کتاب پرفروش در سطح جهانی است.

خلاصه کتاب سایه  باد  
داســتان در شــهر بارســلون اتفــاق می افتد. 
پسربچه ای ۱۰ ســاله با پدرش در یک روز سرد 
به گورستانی از کتاب های فراموش شده در شهر 
قدیم بارســلون می رود. کتابخانه ای با دالان های 
تودرتــو و عنوان های مرموز و از یاد رفته. پســر 

اجازه دارد که یک کتاب را انتخاب کند و بردارد. 
او از میان قفســه های خاک آلود و وحشت انگیز، 
کتاب ســایه  باد نوشته خولیان کاراکس را برمی 
دارد. پســر بزرگ می شــود و افرادی به دلایلی 
نامعلوم و وحشت انگیز به کتاب او علاقه شدیدی 
نشــان می دهند و از این جاســت که ماجراهای 
پرتعلیق ســایه  باد آغاز می شود.کارلوس روئیث 
ثافون در ســایه  باد از داســتان های صد ســال 
تنهایی، جن زدگی، داستان های کوتاه بورخس، 
آنک نام گل، سه گانه نیویورک و گوژپشت نتردام 
الهام گرفته و به نوعی ترکیبی از داســتان های 
نام برده ساخته اســت.علاقه مندان به رمان های 
هیجان انگیرز و رازآلــود از خواندن این اثر لذت 

خواهند برد.

جملاتی از کتاب سایه  باد  
یک بار در کتاب فروشــی پــدرم از زبان یکی از 
مشتری های دائمی شــنیدم که می گفت بسیار 
به ندرت اتفاق می افتد با کتابی مواجه شویم که 
تأثیــر و نفوذ آن با خواندن اثری برابری کند که 
برای نخســتین بار روح و جان مان را به چالش 
کشیده اســت. آن نخســتین تصاویر، پژواک و 
کلماتی که فکر می کنیم برای همیشــه پشــت 
ســر گذاشــته ایم در تمام طول زندگی همواره 
همراه مــان خواهند مانــد و در ذهن مان کاخی 
بنا می کنند کــه دیر یا زود  ـاهمیتی ندارد چند 

کتاب خوانده ایم، چند جهان ناشناخته را کشف 
کرده ایم، تا چه حد آموخته ایم و چقدر فراموش 
کرده باشــیم ـ بار دیگر به سویشــان بازخواهیم 
گشت. حالا هر بار گفته های آن مرد را به خاطر 
می آورم می دانم کــه تأثیر صفحات آن کتاب بر 
من چنان بــوده که هیچ گاه در میان هیچ یک از 
قفسه های گورستان کتاب های فراموش شده آن 

را باز نیافته ام.

» سایه  باد«؛

رمانی از مجموعه  گورستان کتاب های فراموش شده

پاتوق کتاب

منبع : ایسنا

مؤسســه ملی بهداشــت آمریــکا )NIH(، یک طرح 
تحقیقاتی بزرگ را برای جمع آوری داده های صوتی که 
هوش مصنوعی را می سازند، تأمین می کند.کارشناسان 
می دانند که در اثر بیماری هایی مانند پارکینســون یا 
سکته مغزی، گفتار تغییر می کند. این در حالی است که 
تنفس تحت تأثیر بیماری های ریوی قرار می گیرد.امید 
می رود که این برنامه رایانه ای بتواند طیف گسترد ه ای 
از بیماری ها، از جمله سرطان و افسردگی را تشخیص 
دهد.گروهی از متخصصان بــا جمع آوری صدای افراد 
مبتلا بــه بیماری در پنج حــوزه اختلال های عصبی، 
صوتی، خلقی، تنفسی و کودکان مانند اوتیسم و تأخیر 

گفتار، این پژوهش را آغاز کرده اند.
این طرح، بخشــی از پروژه »پلی به هوش مصنوعی« 
)Bridge to AI( مؤسسه ملی بهداشت آمریکا است. 

این یک پروژه ۱۳۰ میلیون دلاری اســت که با هدف 
تسریع استفاده گسترده از فناوری هوش مصنوعی در 

زمینه پزشکی انجام می شود.
دکتر »یائل بنسوسان« )Yael Bensoussan(، مدیر 
 )Health Voice Center( »مرکز صدای سلامت«
در دانشــگاه جنــوب فلوریــدا )USF(، سرپرســتی 

پژوهشگران ۱۲ موسسه پژوهشــی در این طرح را بر 
عهده دارد. بنسوســان معتقد است که صدا پتانسیل 
این را دارد که نشــانگر زیستی برای تشخیص چندین 
بیماری باشد.اگر این اپلیکیشن موفقیت آمیز باشد، شاید 
بتواند شرایط را برای افرادی که دسترسی محدودی به 

مراقبت های بهداشتی دارند، تغییر دهد.
بنسوســان تأکید کرد: ایجاد یــک چارچوب مؤثر که 
مجموعه داده های قابل توجهی را با استفاده از بهترین 
فناوری کنونی به روشی مشترک ترکیب می کند، شیوه 
استفاده از صدا را به عنوان روشی برای کمک به پزشکان 
در تشخیص بیماری ها و اختلالات متحول خواهد کرد.

این فناوری که می تواند شکاف بین مناطق صعب العبور 
و ارائه دهنــدگان دارای مجوز را پر کند، برای خدمات 

بهداشت از راه دور به سرعت در حال گسترش است.

ستون

تشخیص سرطان از روی صدا با طراحی یک برنامه کاربردی
دریچه علم

 مصیبت تورم برای مردم و طبقات 
مزدبگیر 

کاریکاتورکاریکاتور

    یادگار امروز


